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مراودات اقتصادی و تجاری قشم و روسیه 
ارتقا می یابد

صفحه 2

صیاد پرندگان در جاسک دستگیر 

شد؛

نگرانی از گسترش 
صید پرندگان 

میناب مهم ترین بندر 
ولایت کرمان در 

قرون میانه اسلامی 
?....کاظم گلخنی  

کدام سرطان پوستی 
خطرناک تر است؟
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8 ,

حجم هدررفت مواد غذایی 
در جهان

حجــم جهانــی هدر رفــت مواد 
غذایــی ۱.۶ میلیــارد تن تخمین 
زده می شود که از این میزان ۱.3 
میلیارد تن بخــش قابل خوراکی 

آن است.

2 ,

2 ,

8 ,

قیمت انواع میوه و تره بار از تاریخ 1402/07/22 

تا اطلاع ثانوي شهرستان بندرعباس

حداکثر خرده 
فروشی»ریال«

نوع میوه  ردیف

402.500 انار ممتاز دانه مشکی 1

172.500 انار شیرین درجه2 2

287.500 انار شیرین و میخوش  3

598.000 موز درجه 1 هندی  4

437.000 موز تکدانه  5

منبع : سازمان جهادکشاورزی استان هرمزگان  

برای دریافت اطلاعات بیشتر به  سایت روزنامه www.nhn.ir مراجعه کنید
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یادداشت 
?.... وحید حاج سعیدی

اخیرا یکی از مسوولان اقتصادی دولت، 
با تمثیــل تورم به اســب، اظهار کرده 
برای مهار تورم به شــکل آنــی، باید 
همه قیمتها تحت نظارت دولت باشــند 
و با استفاده از ایجاد فضای حاکمیتی و 
ابزارهای امنیتی، باید به این مهم دست 

پیدا کنیم.

ندای هرمزگان - زهرا غفوری
غربت، شعار سال در قشم...!

حکایت شــعار ســال و همســو نبودن 
مسوولان ادارات، نهادها و سازمان های 
مستقر در شهرستان قشم با آن، داستان 
غریبی است که سخنان چند تن سرمایه 
گذار  و تولید کننــده، بیگانگی و دوری 
با شــعار گران  کارگزاران دولت مردمی 
ســنگ »مهار تورم، رونق تولید«را بیش 

از پیش آشکار کرد.

یکی داستانست پر آب چشم... 

در قشم به جای دست،  پای 
تولید کننده را می گیرند

مدیرعامل آب و فاضلاب هرمزگان:مدیرعامل آب و فاضلاب هرمزگان:

 58 58 روستای هرمزگان بزودی از ظرفیت جدید آب شیرین کن ها  روستای هرمزگان بزودی از ظرفیت جدید آب شیرین کن ها 
بهره مند می شوندبهره مند می شوند

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی  
مدیرعامل شــرکت آب و فاضــاب هرمزگان از 
وارد مدار شدن ۱7 هزار 500 متر مکعب ظرفیت 

جدید شیرین سازی آب در این استان خبر داد.
به گزارش نــدای هرمــزگان، عبدالحمید حمزه 
پور با بیــان اینکه اســتان هرمــزگان به دلیل 
شــرایط جغرافیایی و محدودیت منابع سطحی و 
زیرســطحی برای تامین نیاز آبی استان، بایستی 

از ظرفیت منابع غیر متعارف و در قالب شــیرین 
سازی آب دریا برای تامین نیاز آبی استان استفاده 
کنیم، افزود: زیرســاخت این میزان ظرفیت جدید 
در اســتان هرمزگان فراهم شده است و در آئینی 
رســمی و در آینده ای نزدیــک وارد مدار تولید 

خواهد شد.
وی تصریــح کرد: ۱7 هــزار و 500 متر مکعب 
ظرفیت جدید شیرین ســازی، در قالب احداث و 

توســعه ۶ سایت آب شیرین کن انجام شده است 
که نیاز آبی 58 روستا با جمعیتی بالغ بر 53 هزار 

و 822 نفر تامین خواهد کرد.
بــه گفته مدیرعامل آبفا، ارزش ســرمایه گذاری 
برای وارد مدار شدن این میزان آب تولیدی، پنج 
هزار و 700 میلیارد ریال است که باعث پایداری 
آب مناطق تحت پوشــش در شهرســتان های 
بندرعباس، قشــم، سیریک، تنب بزرگ و بستک 

خواهد شد.
حمــزه پــور ادامه داد: اســتفاده از آب شــیرین 
کن هــا به دلیل همجواری اســتان بــا دریا به 
عنوان یــک ظرفیت تامین پایدار آب اســت که 
دولــت علیرغم هزینه بــالای آن و با هدف رفع 
مشــکل کم آبی، بــرای خرید تضمینــی آن از 
 ســرمایه گذاران اعتبارات لازم پیش بینی کرده

است.

  شهرستان

ندای هرمزگان - گروه خبر  
دادســتان عمومی و انقــاب رودان گفت: یک هزار و 
200 کارت سوخت از رانندگان متخلف با هدف مبارزه 
با قاچاق ســوخت در این شهرستان توقیف و غیرفعال 

شد.
به گزارش نــدای هرمزگان،  محســن بهرامی نیکخو 
اظهار کرد: بازدیدهای ســرزده ای در روزهای اخیر به 
همراه بازرســان شــرکت پخش فرآورده های نفتی از 
جایگاه های توزیع ســوخت ایران، آبگون، اســتقال و 
دیگــر جایگاه های رودان انجام شــد که در نتیجه آن 
عاوه بر شناســایی عوامل ایجــاد صف های طولانی 

سوخت، برای آن ها چاره اندیشی شد.
وی ادامه داد: خودروهای دارای مشک و باک اضافه با 
وجود تذکرات قبلی مبنی بر جلوگیری از توزیع سوخت 
به این خودروها، اما مشاهده شد آن ها با استفاده از چند 
کارت سوخت در حال دریافت سوخت هستند، بنابراین 
ضمن تذکر جدی به مدیران جایگاه ها، برای متخلفان 

پرونده قضایی تشکیل شد.
دادســتان عمومی و انقــاب رودان اضافه کرد: یک 
متصــدی پمپ بنزین و یکی از مدیران جایگاه ها پیش 
از ایــن نیــز در نتیجه بازبینی دوربین های هوشــمند، 
بازداشت شده اند و ۱۱3 خودرو که در سامانه سراسری 
ناجا مکرراً ســوخت دریافت کرده اند هم پس از احراز 

ارتکاب تخلف قاچاق، توقیف شدند.
مشکل کمبود سوخت و تشکیل صف های طولانی در 

رودان حل می شود
بهرامی نیکخو تأکید کرد: مشــکل کمبود ســوخت و 
تشــکیل صف های طولانی با اقدام فــوری در تزریق 
سوخت و رفع برخی نواقص موجود مثل خرابی بعضی 
از نازل های جایگاه ها، بــه زودی در رودان حل خواهد 

شد.
دادســتان عمومی و انقاب شهرستان رودان گفت: با 
هرگونه تخلف، کوتاهــی، قصور یا ترک فعل در حوزه 
تأمین سوخت برخورد قانونی خواهد شد و دادستانی در 
مســیر صیانت از حقوق عامــه از هیچ اقدامی فروگذار 

نخواهد کرد.
وی ضمن تشــکر از نیروی انتظامی در موضوع مقابله 
با قاچاق سوخت، تداوم بازرســی های سرزده و روزانه 
از جایگاه های ســوخت توسط گشت های انتظامی را با 

هدف کشف قاچاق و دیگر تخلفات خواستار شد.

یک هزار و 200 کارت سوخت متعلق 
به رانندگان متخلف در رودان 

غیرفعال شد

 

ندای هرمزگان - گروه خبر 
در نود و هفتمین جلســه علنی شــورای اسامی شهر 
بندرعباس با چهار درخواست خواهرخواندگی بندرعباس 

از سوی کشورهای همسایه موافقت گردید.
به گزارش ندای هرمزگان، مریم پاسالار مدیر ارتباطات 
و امور بین الملل شــهرداری بندرعباس گفت: در طی 
یک ســال گذشــته چهار درخواســت خواهرخواندگی 
از شــهرهای کشورهای همسایه از ســوی نمایندگی 
وزارت خارجه در بندرعباس به شــهرداری اباغ شــد 
که به ترتیب از ســوی چهار شهر بندری آکتائو کشور 
قزاقستان، آســتاراخان کشور روســیه، کراچی کشور 
پاکستان و بمبئی کشور هند درخواست شده بودند. این 
چهار درخواست پس از بررسی های اولیه در مورد وجه 
اشــتراک شهرها و چرایی انتخاب و تهیه گزارش های 
توجیهی برقراری رابطه خواهرخواندگی برای اخذ مجوز 
به کمیسیون فرهنگی شورای اسامی شهر بندرعباس 

ارجاع شدند.
مریــم پاســالار ادامه داد: در جلســه مشــترکی که 
چنــدی پیش با اعضای کمســیون فرهنگی شــورای 
اسامی شــهر برگزار شد در خصوص دلایل و مزایای 
خواهرخواندگی با شــهرهای مذکور بحث و گفتگو شد 
و با موافقت اعضای کمیسیون این درخواست ها برای 
کســب مجوز رسمی به جلســه علنی شورای اسامی 

شهر ارجاع شدند.
مریم پاســالار افزود: در جلســه علنی شورای اسامی 
شهر در مورد فلسفه خواهرخواندگی و مزایای آن برای 
شــهر بندرعباس سوالاتی پرسیده شد و پس از بررسی 
های لازم و بحث و گفتگو در این راستا، سرانجام این 
درخواســت ها به رأی گذاشته شد که با کسب حداکثر 

آرا به تصویب رسید.
مریم پاسالار خاطر نشان کرد: قرارداد خواهرخواندگی 
نوعــی ارتباط دوســتانه به منظور افزایــش تعامات 
بیــن المللی و توســعه روابــط اجتماعــی، اقتصادی، 
فرهنگــی و آموزشــی اســت کــه ســبب آشــنایی 
 بیشــتر با آداب و ســنن شــهرها و جذب گردشــگر

 می گردد. 
وی در پایــان ســخنان خــود از همراهــی و حمایت 
دلســوزانه رئیس و اعضای شــورای اسامی شهر در 
جهت توســعه و آبادانی شــهر و افزایش تعامات بین 

المللی تشکر و قدردانی کرد.

بندرعباس چهار خواهر جدید
 در کشورهای همسایه پیدا کرد

   خبر 

تسریع در ثبـت و تغییرات کـلیه آگـهی های شرکـت های تعاونی، ثبتی و حقوقی شما  
       یک تماس کافیست !  32242888 و 076-32241515 

وقت خود را ذخیره کنید 

ندای هرمزگان - گروه خبر
مدیر شــبکه بهداشت و درمان شهرستان بشاگرد 
اظهار داشت: خدمات درمانی در مرکز بهداشتی و 
درمانی سیتی و ماسیتی بشاگرد در تمام روزهای 
هفته حتی روزهای تعطیل به صورت مستمر ارائه 

می شود.
به گزارش نــدای هرمزگان، مرکز بهداشــتی و 
درمانی ســیت و ماســیتی بخش گافر و پارامون 
به ۱0 روستا خدمات بهداشتی مراقبت از مادران 
باردار، کودکان،  غربالگری دیابت و فشــارخون، 
مراقبت های روتین، ویزیت پزشــک و غیره ارائه 

می دهد.
دکتر حسین احمدی گفت: این مرکز با 2 پزشک 
در حال خدمت شــبانه روزی است و مراجعین از 
روستاهای میهان، آخران، جنگل، درانار، درشهر، 
خوشاب، ذهاب، دازکا، زه بارک، زمین عباسو، راه 

پیچ، خورشــک، ســگرکن، کهورانی را ویزیت و 
معالجه می کنند.

دکتــر  احمدی با اشــاره به اینکــه طبق قوانین 
وزارت بهداشــت در ســاعات غیر اداری فقط به 
مریض اورژانســی خدمت مــی دهند افزود علی 
رغم ابن قانون به جهت رفاه حال همشــهریان 
عزیز، در روزهای تعطیل در تایم مشخص صبح 

و بعدازظهر خدمات ارائه می شود.
احمدی با بیان اینکه پزشکان در مرکز در پانسیون 
اقامت دارند و در روزهای تعطیل نیز ارائه خدمات 
انجام می شود گفت:صبح ها از ساعت ۱0 الی ۱2 
و بعدازظهرها از ساعت ۱۶ الی ۱8 ارائه  خدمات 

به صورت مستمر انجام می شود.
دکتــر احمدی با ذکر خاطــره ای از مراجعه یک 
بیمــار غیراورژانســی اظهار داشــت: بیماری در 
ســاعت 3 نیمه شب  به محل پانسیون استراحت 

پزشــک مراجعه می کند و در پاســخ به پرسش 
پزشک اظهار می کند حدود ۴ ماه است که پایش 
درد می کنــد این بیمار با عائم غیراورژانســی 
می توانســت در ساعات صبح مراجعه کند و مانع 

استراحت پزشک نشود.
مدیر شــبکه بهداشت و درمان شهرستان بشاگرد 

اظهار داشت:

وضعیت اورژانسی برای یک فرد در مواقعی پیش 
می آید که بیماری و یا هر نوع آســیب فیزیکی 
و روانی دیگر، تهدیدکننده ی ســامتی و حتی 
ادامــه ی حیات وی باشــد؛ در این صورت برای 
بازیابی ســامتی، بیمار نیاز به اقدامات فوری از 
سطح کمک های اولیه تا خدمات تخصصی دارد.
وی افزود: در وضعیت های اورژانسی، عدم ارائه 
ی اقدامات امــدادی و درمانی به موقع وصحیح، 
منجر به صدمات جبــران ناپذیری برای بیماران 
میگردد، بنابراین در نجات جان بیماران اورژانسی 
حتی ثانیــه ها اهمیت پیدا می کنند. در بیشــتر 
مــوارد می توان بــا ارائه ی خدمات اورژانســی 
سریع، درســت و منطبق با وضعیت بیمار، وی را 
ازهرگونه تهدیــد احتمالی برای ادامه ی زندگی، 
آســیب جدی و به خطر افتادن وضعیت جسمی و 

روانی ایمن کرد.

ارائه مستمر خدمات درمانی در مرکز بهداشتی و درمانی سیتی و ماسیتی بشاگرد

ندای هرمزگان - گروه فرهنگی 
مدیــر آبفــای رودان گفت: میــزان مصرف آب 
آشــامیدنی در این شهرســتان نزدیک به 2 برابر 
میانگیــن مصرف به ازای هر نفر بوده و بســیار 
بالاست؛ ضمن اینکه 35 درصد آب آشامیدنی در 

این منطقه هدر می رود.
به گزارش ایرنا، حمید کمالی افزود: میزان مصرف 
آب به طور میانگین به ازای هر نفر باید ۱۴0 لیتر 
در ماه باشــد اما در شهرستان رودان حدود 300 
لیتــر به ازای هر نفر اســت، همچنین 35 درصد 

از آب مصرفی نیز در شرایط عادی هدر می رود.

وی ادامه داد: رساندن میزان مصرف و یا نزدیک 
کردن آن به میانگین مصــرف،  نیازمند فرهنگ 
سازی است که امیدواریم سازمان های مردم نهاد 
و رسانه ها در این خصوص همراه آب و فاضاب 

باشند.
مدیر آبفــای رودان اضافه کــرد: البته در زمینه 
مصرف آب بایــد به فرهنگ مــردم هر منطقه 
و نیازهــای آنان توجه شــود و ایــن موضوع در 

شاخص ها لحاظ شود.
کمالی با اشاره به استفاده برخی از آب آشامیدنی 
بــرای امور تجاری در منــازل، اضافه کرد: آب و 

فاضاب هرمــزگان طرحی بــرای جلوگیری از 
استفاده از آب جهت امور تجاری داشت که اجرای 

این طرح متوقف شد.
وی بیان کرد: رویکــرد اصلی در زمینه مدیریت 
مصرف باید فرهنگ ســازی و آگاهی بخشی به 

مردم باشد تا بتوان به نتیجه مطلوب رسید.
مدیر آبفای رودان با اشــاره به اینکه ممکن است 
کنتور برخی خانوارها نیاز به بررسی داشته باشد از 
مردم خواست تا در صورت مشاهده این مشکل با 
شماره تلفن 07۶۴2883770 آبفای رودان تماس 

بگیرند تا حقی ضایع نشود.

گفتنی اســت، شهرســتان رودان با بیش از ۱2۴ 
هــزار نفــر جمعیــت در ۹0 کیلومتری شــرق 
شهرستان بندرعباس، مرکز استان هرمزگان واقع 

شده است.

مصرف آب آشامیدنی در رودان 2 برابر میانگینِ مصرف به ازای هر نفر است



خبر

ندای هرمزگان - کاظم گلخنی 
ماموران یگان حفاظت محیط زیست شهرستان جاسک یه 

شکارچی زنده گیری پرندگان را دستگیر کردند.
به گزارش ندای هرمــزگان، ابراهیم رحیمی فرمانده یگان 
حفاظت محیط زیست شهرســتان جاسک با اشاره به قرار 
گیری در فصل کواخی )زنده گیری پرندگان شکاری( گفت: 
یک متخلف زنده گیری پرندگان شکاری دستگیر و اداوات 

زنده گیری پرندگان کشف و ضبط شد.
وی گفــت: پرونده این متخلف در حــال گذراندن مراحل 

قانونی است.
فرمانده یگان حفاظت محیط زیســت شهرستان جاسک از 
شهروندان خواست در صورت مشاهده هر گونه تخلف و یا 
تخریب زیست محیطی از طریق تماس با سامانه ۱۵۴۰ به 

نزدیکترین اداره و یا پاسگاه محیط بانی اطلاع دهند.
در همین پیوند برخی از طبیعت دوستان جاسک از افزایش 
تله گذاری و صید مرغ کپنجیر )مرغ کمنزیل( در روستاهای 

لیردف جاسک ابراز نگرانی می کنند.
چنــدی قبل دو مرغ کمنزیل بعد از توقیف شــکارچیان در 
میناب رها سازی شد جریمه شکار این پرنده زیبا ۲۰۰هزار 

تومان است.
مرغ کپنجیر در گویش مردم جاســک  کفنجیر خوانده می 
شــود از پرندهای بومی جنوب شــرق ایران است. از نظر 
ظاهــری جنس نر و ماده ی این پرنده شــبیه به هم بوده 
ولی جنس نر کمی بزرگتر است. طول بدن این پرنده حدوداً 
۳۰ سانتیمتر است. رنگ این پرنده قهوه ای است. زیستگاه 
این پرنده در دشــت ها و در کنار درختچه ها و بوته زارهای 
گز و زمین های کشــاورزی ا ســت. مرغ کمنزیل عموماً از 
دانه های گیاهان، سرشاخه ها و حشرات و نرم تنان زیرخاک 
تغذیه می کنند. این پرنده لانــه ی خود را در زیر بوته ها و 
درختچه هــا برای دور ماندن از خطر شــغال ها و روباه ها 
می ســازد. مرغ کمنزیل در هر بار تخم گــذاری، میان ۴ تا 

۸ تخم می گذارد.

ندای هرمزگان - گروه خبر 
مدیرعامل نیروگاه بندرعباس از وارد مدار شدن واحد شماره 
۳ بخار این نیروگاه پس از اتمام تعمیرات دوره ای و اتصال 

به شبکه سراسری برق خبر داد.
به گــزارش ندای هرمــزگان، داریــوش محمودی هدف 
تعمیرات دوره ای واحد ۳ را رفع موانع تولید جهت بالابردن 
راندمــان و افزایش تولید عنوان کــرد و افزود: طبق برنامه 
زمان بنــدی مدت زمــان اجرای این عملیــات ۲۰ روز بود 
که پــس از اتمام عملیــات، واحد مذکور بــا میزان ۲6۰ 

مگاوات ساعت انرژی به مدار آمد.
مدیرعامل نیروگاه بندرعباس اضافه  کرد: در برنامه عملیاتی 
واحد ۳ بخار این نیروگاه، تمیزکاری کندانســور، رفع عیب 
از کنتاکتور بریکر لانگســتروم شــماره یک، هیدروتست 
لوله های بویلر، رفع نشــتی از درین والــو هیتر آب تغذیه 
از درین های  ورودی، شستشوی بســکت ها،رفع اشــکال 
اتوماتیــک ۱و۳و6، بازدید نیمه بالایی یاتاقان شــماره ۴، 
تست ترک لاشینگ وایرها، تعویض کاور اکسپنشن توربین 
LP  و والوهای آب اســپری سالن توربین و والو درین روی 
هدر کندانســور، رفع نشتی از بویلر و تعمیرات روتین انجام 

شد.

ندای هرمزگان - گروه اجتماعی 
مدیرکل کمیته امداد اســتان هرمزگان گفت: طی شــش 
ماهه نخست سالجاری، حامیان طرح اکرام ایتام بالغ بر ۵6 
میلیارد تومان به یتیمان و فرزندان محسنین تحت حمایت 

این نهاد کمک نموده اند.
به گزارش ندای هرمزگان، حمید باســره با اعلام این خبر 
گفت: طی شش ماهه نخست سالجاری، حامیان طرح اکرام 
ایتام بالغ بر ۵6 میلیارد تومان به یتیمان و فرزندان محسنین 
تحــت حمایت این نهاد کمک نمــوده اند که این کمک ها 

نسبت به سال گذشته رشد ۹ درصدی داشته است.
وی افــزود: درحال حاضر ۳۳ هــزار و ۸۵۰ حامی نیکوکار 
در اســتان هرمزگان از ۱۸ هزار و ۵۱۲ فرزند معنوی خود 
حمایت می کنند که از این تعداد هشــت هزار و ۱6۹ یتیم 

نیازمند و ۱۰ هزار و ۳۴۳ فرزند محسنین هستند.
این مقام مســئول با بیان اینکه اعتمــاد مردم به این نهاد 
بالاترین پشــتوانه معنوی کمیته امداد در حوزه رســیدگی 
به محرومین و مســتضعفین جامعه اســت، اظهار داشت: 
کمک های نقدی حامیان به صورت مســتقیم به شــماره 
کارت اختصاصــی که برای فرزنــدان معنوی آن ها در نظر 

گرفته شده واریز می شود.
مدیرکل کمیته امــداد هرمزگان با بیــان اینکه امیدواریم 
با تــداوم حمایت هــا و مشــارکت های حامیــان نیکوکار 
بتوانیم مشــکلات اساســی خانواده های ایتام و نیازمندان 
اســتان را برطرف نماییم، یادآور شد: همه مردم می توانند 
با ارســال عدد ۱ بــه ســامانه پیامکــی ۳۰۰۰۳۳۳۳۷6 
 در طــرح خداپســندانه ایــن نهــاد مشــارکت داشــته

باشند.

?.... وحید حاج سعیدی
اخیرا یکی از مســوولان اقتصادی دولت، با تمثیل تورم 
به اســب، اظهار کرده برای مهار تورم به شکل آنی، باید 
همه قیمتها تحت نظارت دولت باشــند و با اســتفاده از 
ایجــاد فضای حاکمیتی و ابزارهــای امنیتی، باید به این 
مهم دست پیدا کنیم. در عین حال ایشان معتقد به »دور 

ریختن افسانههایی« چون مبانی بازار آزاد شده است.
حقیقت امر ما از علم »جانور شناســی« و »اقتصاد« سر 
رشــته چندانی نداریم، ولی به اندازه وسع مان اسب را در 
کوچــه و خیابان دیده ایم و یادمان می آید که همســایه 
مان خدایاد مرحوم عشقی تعریف می کرد که یک عمر با 
اسب و ارابه از حاشیه جنگل یک ارابه خاک می آورد و به 
خلق الله می فروخت. با همین اســب و ارابه و کرایه یک 
تومانــی بدون نیاز به فضای حاکمیتی و ابزارهای امنیتی 
و دور ریختن افســانه ها، هم زندگی اش را می گذارند و 
هم بچه هایش را به مدرسه و دانشگاه فرستاد و عروس 
و داماد کرد و خدابیامرز تا آخر عمر هم دســتش را پیش 

کسی دراز نکرد!
از مقوله اقتصاد هم بــه اندازه ای درک و فهم داریم که 
ســایرین دارند و ما هم مثل بقیــه مردم، اقتصاد و مولفه 
های آن را با جیب و ســفره خودمان مقایسه می کنیم و 
آمار های مثبت اقتصادی را در خوشبینامه ترین حالت تا 

اواسط برج درک می کنیم!
امــا با وجود قلت دانش در مقوله جانور شناســی و علوم 
پایه،همین قدر را درک می کنیم، اقتصاد هم مثل ســایر 
علوم دارای مبانی و اصولی است که اگر خلاف این مبانی 
عمل شود و یا با قیمت ها خوش و بش کنیم و در مواقعی 
به آنها امر و نهی کنیم، اســب که خوب است، اقتصاد از 

الاغ هم زبان نفهم تر می شود! 
اقتصاد دستوری به این معناست که دولت مشخص کند 
چه کســانی صاحب ثروت افسانه ای شوند و چه کسانی 
برای حداقل ها دست و پا بزنند؟ برآیند اقتصاد دستوری 
می شود، فرمایشات مشعشــع کارشناس رسانه ملی که 
بــا ۳۰ کیلو اضافه وزن به مــردم توصیه می کرد، برنج 
خالی بخورند! در اقتصاد دســتوری افزایش حقوق کارگر 
تورم ایجــاد می کند، ولی حقوق نجومی و افســانه ای 
عین صواب اســت! ما حصل چنین اقتصادی می شــود 
جراحــی اقتصادی بدون بیهوشــی و ریکاوری و بخیه و 

سایر پروسیجر های متعارف که نتیجه از قبل پیداست !
بپذیریم حل معضل اقتصــاد با گزارههای فارغ از علم و 
واقعیت، نه نتها نتیجــه ای در بر ندارد، بلکه باعث بروز 
آسیب های جدی تر به بدنه اقتصادی می شود که بر پایه 

هایی سست بنا نهاده شده است.
بــی تردید وجود ابزارهای تعزیراتــی و نظارتی و امنیتی 
مسکن های موقتی هســتند که در مواقعی برای کنترل 
معدود مولفه هایی ضروری می باشند، ولی اصل اقتصاد و 
ثبات در آن نیاز مند برنامه ریزی کوتاه مدت، میان مدت 
و دراز مدت، کنارگذاشــتن رودربایستی با صاحبان قدرت 
و ثروت، جمع کردن بســاط رانت و امضاهای طلایی و 
مجــوز واردات و ... تغییر قوانین خاک گرفته و در نهایت 

ایجاد اصل شفافیت در  همه امور است.
اقتصاددانان برغم اختلافات بسیاری که با یکدیگر دارند، 
بر سر چند اصل اساســی توافق کامل دارند. یکی از آن 
اصول نیز میگوید، سازوکار بازار بهتر از گزینههای دیگر 
موجب تولید و مصرف بهینه میشود و در نهایت منجر به 
رفاه شــهروندان خواهد شد. یادمان باشد اقتصاد و مولفه 
هایش زبان نفهم تر از آن هســتند که با داغ و درفش یا 

خواهش و تمنا، باب میل ما فراز و فرود داشته باشند!  

ندای هرمزگان – گروه خبر 
دادســتان عمومی و انقــلاب میناب گفــت: ۸۲ هکتار 
از زمین هــای ملــی در ایــن شهرســتان طــی 6 ماه 
نخســت ســال جاری رفــع تصرف شــد کــه ارزش 
 ریالــی اراضــی ذکــر شــده بــه ۱۰۰ میلیــارد ریال

می رسد.
به گــزارش ندای هرمــزگان، ابراهیم طاهــری در این 
خصوص اظهار کــرد: با توجه به تأکیدات ریاســت قوه 
قضاییه و رئیس کل دادگستری هرمزگان، رفع تصرفات 
غیرمجاز و آزادســازی اراضی ملی به صورت مســتمر از 
سوی دادســرای عمومی و انقلاب میناب مورد پیگیری 
قــرار می گیرد و به دنبال آن طی ماه هــای اخیر در این 
شهرســتان و توابــع آن پس از اتخاذ تدابیــر ویژه ای با 
اســتفاده از همه ظرفیت های موجود، این تعرضات رفع 
 و بســیاری از ســاخت و ســازهای غیرقانونی تخریب 

شد.
وی ادامه داد: رفع تصرف این اراضی پس از صدور دستور 
قضایی و توســط یگان حفاظت ادارات جهاد کشاورزی، 
منابع طبیعی و راه و شهرســازی انجام شــده است و با 
دستور قضایی، تمامی ساخت و سازهای غیر مجاز موجود 

در این اراضی نیز تخریب شد.
دادستان عمومی و انقلاب میناب یادآور شد: افرادی بدون 
اخذ مجوزهای قانونی مبادرت به تصرف و تغییر کاربری 
این اراضی کرده بودند که با هدف صیانت از حقوق بیت 
المال نســبت به آزادســازی این اراضی و اعاده آن ها به 

وضع سابق اقدام شد.
طاهری با هشــدار بــه متصرفان غیرمجــاز، ابراز کرد: 
مقابله بــا تصرفــات غیرقانونی به صورت بــی امان و 
بدون هیچگونه مماشــات ادامــه خواهد یافت و هرگونه 
زیاده خواهــی و دســت اندازی به اراضی ملــی، دولتی و 
 کشاورزی، برخورد قاطع دستگاه قضایی را به همراه خواهد

داشت.

   هرمزگان 
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افزون  بر ۸۲ هکتار از زمین های ملی 
شهرستان میناب رفع تصرف شد

صیاد پرندگان در جاسک دستگیر شد؛

نگرانی از گسترش صید پرندگان 

۲

  شهرستان 
    

   یادداشت  
    

کمک ۵۶ میلیارد تومانی حامیان 
ایتام و محسنین در هرمزگان

با اتمام تعمیرات دوره ای؛

واحد 3 بخار نیروگاه بندرعباس وارد 
مدار شد

کارت شناسایی خودرو وانت تک کابین  تیپ :تویوتا_هایلوکس۲۷۰۰، پلاک :۴۴۷6۲ شخصی قشم ، مالک : فاطمه صدری طبل )۳۴۵۹۵۵۱۵۰۱ (، شماره شاسی ۲6۰۳۱۳۳
شماره موتور :۵۰۱۴۱۰۱، مدل ۲۰۰۹،  رنگ : نوک مدادی، مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد .

اقتصاد اسبی!
ندای هرمزگان – گروه اقتصادی   

عادل پیغامی مدیرعامل ســازمان منطقه آزاد قشم و کاظم 
جلالی ســفیر جمهوری اسلامی ایران در فدراسیون روسیه 
در یک جلسه ویدئو کنفرانسی راهکارهای ارتقای مراوادت 
اقتصادی، حمل و نقل، بندری، بانکی، عمرانی و گردشگری 

را بررسی کردند. 
به گزارش ندای هرمزگان، عادل پیغامی در این جلســه با 
تاکید بر لزوم فعال ســاختن دیپلماسی اقتصادی در منطقه 
آزاد قشم، بیان داشت: جزیره قشم از ظرفیت های فراوانی 
برای دســتیابی به توسعه برخوردار است و افزایش مراودات 
بین المللی به منظور دســتیابی به این هدف در دستور کار 

قرار دارد. 
وی ادامــه داد: از همیــن روی مذاکرات خوبی با کشــور 
روسیه انجام شده و شرایط حضور روس ها در توسعه طرح 
های بندری، عمرانی و شــیلاتی، افزایش تبادلات در حوزه 
گردشــگری، برقراری خطوط هوایی بین قشم و روسیه به 

صورت مستقیم یا غیرمستقیم در دست بررسی است.
پیغامی در این جلســه ضمن تشــریح طرح جامع ارتباطی 
خلیج فارس و معرفی ظرفیت های حمل و نقل و پشتیبانی 
)لجستیک( منطقه آزاد قشم، اضافه کرد: آمادگی لازم برای 

همکاری با شرکت های روســی در ساخت و توسعه طرح 
های یادشده وجود دارد.

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم اظهار داشت: همچنین 
آمادگی لازم بــرای همکاری با بانک های روســیه و راه 
اندازی فروشگاه های زنجیره ای در منطقه آزاد وجود دارد 

که مستلزم مساعدت سفیر ایران در روسیه است.
به گفته پیغامی امکان ســنجی برقــراری خطوط پروازی 
بین مسکو - تهران - قشــم و سوچی - تهران - قشم از 
دیگر مواردی که مورد استقبال روس ها قرار دارد و نیازمند 

مساعدت سفیر برای انجام پیگیری های لازم است.
وی همچنین با اشــاره به ســفر هیاتی از استان کراسنودار 
روســیه به جزیره قشــم، افزود: مذاکرات اولیه برای انعقاد 

تفاهم نامه های همکاری و برقراری ارتباط خواهرخواندگی 
بین قشم و شهر سوچی انجام شده است.

مدیرعامل ســازمان منطقه آزاد قشــم خاطرنشان ساخت: 
ســفارت ایران در کشــور روســیه می تواند نقش موثری 
در در زمینه معرفی جزیره زیبای قشــم به شــرکت های 
روســی و تبلیغ توانمندی های این جزیره در روسیه و ارائه 

راهکارهای تبلیغاتی ایفا کند.
در ادامه این جلســه کاظم جلالی سفیر جمهوری اسلامی 
ایران در فدراســیون روســیه نیز ضمن ابراز خرســندی از 
اقدامات انجام شــده در حوزه دیپلماسی اقتصادی در قشم 
از آمادگی این ســفارت به منظور تسهیل ارتباطات قشم و 

روسیه خبر داد.
وی ادامه داد: توجه به شــرایط راهبردی قشم، این جزیره 
مکان خوبی برای افزایش ســطوح ارتباطی با کشور روسیه 
به حســاب می آیــد و از ارایه همکاری هــای لازم دریغ 

نخواهیم کرد.
جلالی ضمن ارایه راهکار و پیشنهادهای مطلوب به منظور 
افزایش مراودات پیشــنهاد داد تا منطقه آزاد قشــم میزبان 
کمیسیون مشترک اقتصادی روســیه و ایران شود که این 

موضوع مورد استقبال مسوولان سازمان قرار گرفت.

مراودات اقتصادی و تجاری قشم و روسیه ارتقا می یابد

ندای هرمزگان - زهرا غفوری
غربت، شعار سال در قشم...!

حکایت شعار سال و همسو نبودن مسوولان 
ادارات، نهادها و ســازمان های مســتقر در 
شهرســتان قشم با آن، داستان غریبی است 
که سخنان چند تن ســرمایه گذار  و تولید 
کننده، بیگانگــی و دوری کارگزاران دولت 
مردمی با شــعار گران ســنگ »مهار تورم، 

رونق تولید«را بیش از پیش آشکار کرد.
وقتی از ســرمایه گذار شرکتی دانش بنیان 
شــنیدم که گفت اینجا مســوولان به جای 
دســت، پای تولید کننده را می گیرند با خود 
گفتم سهم سرزمینی که دومین منطقه آزاد 
کشور را در دل بزرگ خود جا داده از رهنمود 
رهبری، فقط سربرگ شعارنوشته است و بنر 

و دیگر هیچ...
تبییــن در جامعه  اندیشــی جهاد  هم 

کشاورزی ...
پــس از دریافــت دعوتنامه در جلســه هم 
اندیشــی جهاد تبیین در جامعه کشــاورزی 
با حضور روســای ادارات مجموعه جهاد و 

فعالین این حوزه شرکت کردم.
هواشناسی مجموعه ای برای تمام فصول...

نخست محمد کاملی رییس اداره هواشناسی 
شهرستان قشم گزارشی از وضعیت بارندگی 
های بیست ســال اخیر و همچنین مطالبی 
پیرامون اهمیت هواشناســی بــرای جامعه 

کشاورزان و صیادان ارائه کرد.
صاحبدلی کو تا شود میهمان دل...

مدیر شــرکت دانش بنیان زیســت فنآوران 
آناهیتا پــس از رییس هواشناســی لب به 
سخن گشــود. عین سخنان را بخوانید، امید 
که صاحبدلی قدرشناس از این خاک زرخیز 
به یاری نه تنها چند تولید کننده ارجمند که 
به نجات و سامان منابع مغفول مانده بخش 

مهمی از سرزمینمان  بشتابد.
 ظرفیت چشمگیرِ دور  از چشم ...

ربیعی گفت: فرآوری جلبــک های دریایی 

ســالانه ۳۰ میلیــارد دلار در  دنیــا درآمد 
دارد و ۴۳ کشــور در زمینه کشت و پرورش 
جلبک های دریایــی و فرآوری آنها فعالیت 
دارند. علیرغم اینکه زیر ســاخت علمی آن 
ارزشی  در هرمزگان فراهم آمده، مسوولان 
برای آن قائل نیســتند. این فعال تحقیقات 
دانش بنیان ادامه داد: تــا کنون ۳۴۰ گونه 
جلبک دریایی از ســواحل خلیــج فارس و 
دریای عمان شناسایی و کار تخصصی روی 
آن ها انجام شــده، اســتان هرمزگان تنها 
هرباریوم جلبک های دریایی را در کشــور 
دارد.ولی وقتی وارد اجرا شدیم هر جا دست 

گذاشتیم با مشکل مواجه شدیم. 
 ماموریت برای حمایت نکردن؟! ...

بخــش مهم ماموریت ســازمان منطقه آزاد 
حمایت اســت، اما به عنوان شرکت دانش 
بنیان هر جا مراجعه می کنیم  به در بســته 
می خوریم، مســائلی را حل کردیم، ولی بعد 
از این همه ســال به نقطه ای رســیدم که 
شوربختانه باید بگویم  گویا بعضی از مسایل 

حل شدنی نیست!؟!
پس از سی سال همچنان مانده در خم 

کوچه مسوولان  
از ســال ۷۲ نقطــه به نقطــه رویش های 
جلبکی ســواحل استان های جنوبی و جزایر 
خلیج فــارس را  از لحاظ تاکســونومیک و 
اکولوژیک مطالعه کرده ایم . سی سال پیش 
زیر ســاخت علمی فراهم شده، یکصد و ده 
مقاله علمی چاپ شــده، ولی کسی دست ما 

را نگرفت.
 حمایتی چنینم آرزوست...

دولت کنار پرورش دهندگان میگو ایســتاد، 
استخرها برایشان راه انداخت ،پرورش دهنده 
های مالزی با دیزل کار می کنند، ولی اینجا 
برق را تا کنار استخر رسانده اند، نمیدانم چرا 
برای پرورش و فراوری سایر آبزیان دریایی 
ازجمله پرورش صدف،  مرجان،خیار دریایی 
و جلبک های دریایی دســتی به یاری دراز 

نمی شود. 
تخریــب ســپر دفاعی زمین توســط 

سازمان منطقه آزاد...
از هشدارهای پیش  اداره هواشناسی  رییس 
از بــاران گفت، من می گویــم باران نعمت 
است و اگر سازمان با برداشت های بی رویه 
و غیر اصولی خاک و ســنگ، ســپر دفاعی 
زمین را از بین نمی برد، برای بارش باران به 

جای هشدار، می شد بشارت داد. 
از سال ۹۵ که برای ثبت شعبه پیگیری اقدام 
کردیم دو ماه پیش موفق شدیم پروانه بهره 
برداری یک محصول دانش بنیان خود را از 
صنایع سازمان بگیریم. مجوزها همه جا پنج 
ساله اســت، اینجا یکساله، می گویند پروانه 

جهاد کشاورزی را قبول نداریم.
معضلی به نام گمرگ ســازمان منطقه 

آزاد... 
گمرگ به جای حمایت بیشــتر اشکال می 
تراشــد، بارها از مسوولان مملکتی شنیدیم 
کــه می گویند قوانین و مقــررات را به نفع 
تولید کنندگان تفسیر کنید، ولی اینجا  گمرگ 
سازمان اشاره آشکار ماده ۹ دارایی پیرامون 
معافیت مالیاتی کود، سم و بذر را به اشَکال 
مختلف نادیده می گیرد و اشِکال تراشی می 
کند. حمایت کمتر از ســایر شهرستان ها ... 
شهرستان قشم سازمان منطقه آزاد را درون 
خود دارد، اما نسبت حمایت از سرمایه گذار 
و تولیــد کننده در دیگر شهرســتان ها که 
چنین ظرفیتی را ندارند، بیشتر از قشم است!  
حمایت های بیمه از دیگر مواردی است که 

به آن توجهی نشده ...
دانش نمی خرند و جز اینم نیست...

مقایسه شــرکت های دانش بنیان با صنایع 
بزرگ صحیح نیســت، کار ما ریسک پذیر 
اســت، چیزی جز دانش و نتیجه تحقیقاتی 
نداریم. ولی متاســفانه اینجا به جای دست ، 

پای ما را گرفته اند.! 
چشم به راه مساعدت...

سرمایه گذار تنها کشتارگاه شهرستان قشم 
هم در این جلســه از ممنوعیت تبادل دامی 
به استان های مرزی گفت و مشکلاتی که 
در ایــن باره با آن مواجه اســت و  اراده ای 
جدی با قید اولویت برای رفع این مشــکل 

هم نمی بیند. 
هشدار انقراض نسل متوتا

 متوتا تمام شود دریا می میرد...
وضعیت بــه گونه ای رقم خــورده که هر 
کس در شغل خود دچار مشکل می شود به 
دریــا روی آورده و بیش از این برادران غیور 
افغانی شــبانه روز و شــیفتی به جان ذخایر 

دریا افتاده اند.
ســلامی صاحب تنها شــرکت صادر کننده 
ماهی متوتا بسته بندی شده و دارای برچسب 
گفت: ارزش بالای غذایی متوتا، هواخواهان 
بسیاری را جذب این محصول در کشورهای 
جنوب شرق کرده و متاسفانه بازار ایجاد شده 
بلای جان ذخایر دریایی ما شــده به طوری 
که ۷۰ درصد ذخیره دریایی را نسبت به سی 

سال پیش کاهش داده است.
 ... پیش از آن که از تو نیاید هیچ کار...

ســلامی گفت: ماهی متوتــا خوراک اصلی 
بســیاری از آبزیان هم هست و  نابودی آن 
به نابودی دریا منجر می شود. اهمیت متوتا 
برای دریــا مثل اهمیت بــاران برای زمین 
اســت و برای نجات آن عــلاوه بر کمک 
مســوولان، نیاز به راه انــدازی پویش های 
مردمی و اقدامات آموزشی، فرهنگ سازی و 
بیان هشدار از سوی بزرگان و صاحبان نفوذ 
کلام بین مردم برای بسیج عمومی هستیم. 
بی توجهی یا توجه دیر هنگام، ما را متحمل 
هزینه های جبران ناپذیر می کند. فکر نکنید 
این یک حرف ســاده است، سی سال صیاد 
بوده ام و به دریا تعصب دارم، فایده ای ندارد 
که چند ســال بعد متوجه بشوید سلامی چه 
گفت ،ولی آن وقت کاری از دســت کســی 

بر نیاید...

یکی داستانست پر آب چشم... 

در قشم به جای دست،  پای تولید کننده را می گیرند

ندای هرمزگان - گروه خبر 
مدیرکل شیلات هرمزگان با سرمایه گذاران 
و مجموعــه مدیریتی مزرعه پرورش ماهی 
در قفــس درنیکا در راســتای رفع موانع و 
تســهیل در تولیــد با حضــور رئیس گروه 

ماهیان دریایی شیلات استان دیدار کرد.
به گزارش ندای هرمزگان، مســعود بارانی 
در این دیدار با اشــاره به اینکه خودباوری، 
حرکــت در مســیر خودکفایــی و تلاش 
متخصصــان بومی زمینه ســاز احداث این 

مزرعه بوده اســت گفت: فعالیت این چنین 
مزارعی لازمه تحقق ظرفیت ۱۱۳ هزار تنی 
تولید در ســال در زمینــه پرورش ماهی در 

قفس اســت که امید داریم با اقدامات خوب 
دولت مردمی و حمایت اســتاندار و ریاست 
سازمان شــیلات ایران شــاهد تحقق این 

ظرفیت باشیم.
وی افزود: ایــن مزرعه با ظرفیت پنج هزار 
تن و ایجاد اشتغال برای ۴۵۰نفر در منطقه 
گرزه -بندرلنگه واقع شده است در آینده ای 
نزدیک زمینه ســاز رونق اقتصادی، توسعه، 
اشــتغال  و ارز آوری با بهــره گیری از این 

ظرفیت خواهد بود.

بارانی با بیان اینکــه این مزرعه بدون اخذ 
اندازی شــده است  تســهیلات بانکی راه 
گفــت: امید داریــم ابن مزرعــه با تکمیل 
ظرفیت تولیــد در آینده ای نزدیک به یکی 
از مزارع نمونه کشــور تبدیل شود،ایشــان 
تصریح کرد: این طرح در فاز اول با ظرفیت 
بیش از هزار تن راه اندازی شده است.وپیش 
بینی می شود در آینده نزدیک با نصب کلیه 
 قفس ها با ظرفیت کامل پنج هزار تن فعال

گردد.

دیدار مدیرکل شیلات هرمزگان با سرمایه گذاران مزرعه پنج هزار تنی پرورش 
ماهی در قفس درنیکا

ندای هرمزگان - گروه حوادث 
رئیس حوزه قضایی ســیریک از توقیف ۱۳6 
فروند شــناور حامل سوخت قاچاق در دریای 
عمان و آب های مجاور با شهرستان سیریک 

خبر داد.
به گــزارش ندای هرمــزگان، مهدی خرمی 
رئیــس حوزه قضایی شهرســتان ســیریک 
اظهار داشــت: در راستای اجرای طرح مبارزه 

با قاچاق ســوخت، مأمــوران دریابانی موفق 
شــده اند بــا هماهنگی مقــام قضایی طی 
شــش ماه اخیــر، ۱۳6 فروند شــناور حامل 
محموله های ســوخت قاچاق را در حدفاصل 
شهرستان ســیریک با نوار مرزی کشورمان 
 در آب های دریای عمان شناســایی و توقیف

کنند.
ایــن  از  بازرســی  در  کــرد:  وی تصریــح 

شــناورها بیــش از ۸ میلیون لیتر ســوخت 
 قاچــاق از نــوع گازوئیــل کشــف و ضبط 

شده است.
خرمی تأکید کرد: سوخت های کشف شده از 
شــناورها طبق روال قانونی با دستور قضایی 
تحویل شــرکت پخش و توزیع فرآورده های 
 نفتــی شــده و وارد چرخــه توزیــع قانونی 

می شوند.

رئیــس حوزه قضایی شهرســتان ســیریک 
همچنین با اشــاره به پیامدهــای مخرب و 
تاثیرگذار پدیده قاچاق به ویژه قاچاق فرآورده 
هــای نفتی بر اقتصاد کشــور، خاطرنشــان 
کرد: دســتگاه قضایی در جهــت صیانت از 
ســرمایه های ملی و مبارزه با پدیده شــوم 
قاچاق ســوخت هرگز کوتاه نخواهد آمد و به 
همین منظور با تمام تــوان و بدون اغماض 
 با قاچاقچیان در زمیــن و دریا مقابله خواهد

کرد.

توقیف ۱3۶ فروند شناور حامل سوخت قاچاق در دریای عمان



فرهنگ

تو احمد و  اکبری و پوری
البته نگفته ای چه جوری ...

حقّا که ستوده و بزرگی
چون شیر و پلنگ ضد گرگی

پوری که بوَُد تو را به دنبال
گویای شکوه هست و اقبال

یعنی که تو بی مثال باشی
شایسته چو پورِ زال باشی

زالی که نسب ز سام دارد
هر جا که بوَُد مقام دارد 

در چشم من و هزار چون من
هستی به مثابه ی تهمتن

با این که تو ریزه ای و میزه
اهرام ثلاثه ای به جیزه! )۱(

چشمان تو میشی است و خوشگل
مهرت به خدا نشسته بر دل

چون عرض تو می شود شناور
بِ اکبر در خدمت توست دُّ

شیرین سخن معاصری تو
شاعر نه که عینِ ساحری تو

در نثر اگر کنی خدایی
طولت نه همین که می نمایی

نیم دگرت که کفر دین است
البته که زیرِ این زمین است 

باید که به کشف آن کمر بست
تا بلکه توان رَهِ ضرر بست

چون زیره که می بری به کرمان
نثرت شکر است و باب دندان

شیرین عسل است و چون کُلمبه)۲(
بر روحِ کسی نسوده سُمبه

یعنی که همیشه دلنشین است
بر حلقه ی عشق چون نگین است

آن هم چه نگین ز جنس یاقوت
طبع همه راست آب یا، قوت

ای شادی و شورِ این دقایق
از طنزِ تو روده برُ خلایق

آن کس که نبوده است اطُروش)۳(
نیشش شده باز تا بناگوش!

چون جلوه کنی به روی منبر
جز روده نبُر تو جای دیگر ...!

دیدم به مسیر سنگلاخی
یک تاااابلویی)۴( به این فراخی!

بر تابلوی نئون نوشته
در عهدِ عمو »نرِون« نوشته

آنان که مقیم »چاهورز«ند
هر یک به جماعتی بیرزند

چون پیله کنی به چاهورزی
به زانکه کنی گناه ورزی

ای مردِ رشید)۵( و ای دلاور
ای قُل قُلِ آب در سماور

شاید که سماورم تو باشی
مانند برادرم تو باشی

من خود چه کَسم؟ شکسته سنگاب
از بس که زده ست سنگم ارباب

القصه برادر صمیمی
ای طُرفه سماور قدیمی!

شیرِ تو حواله داوران را
بوده ست، ولی نه یاوران را

ساکن شده ای به شهر سعدی
تا کی بروی به شهر بعدی

حالا که زدی به راه و رفتی
بپّا نشوی دوباره نفتی

باران که نزد، بدون قایق
برگرد و بیا به این مناطق

آن دَم که تو در کنارِ مایی
خرم گُلِ نوبهارِ مایی

این قصه سر دراز دارد
لامرد به تو نیاز دارد

بی چک زدن و بدون چانه
برگرد و بیا به سوی خانه

پی نوشت:
۱- جیزه سومین شهر بزرگ کشور مصر است.

هرم بزرگ جیزه در اصل همــان هرم خوفو بزرگ ترین 
هرم از اهرام سه گانه ی مصر است.

۲-همــان کُلمپه محصول اســتان کرمان اســت که در 
جاهایی کلبمه هم ذکر شــده. می گوییــد نه، در گوگل 

سرچ کنید!
۳- اطُروش همان کَر است

۴- لطفاً در هنگام خوانش تابلوها را بکشــید. نگاه مثل 
من)تاااااابلویی(!!

۵- رشــید هم به معنای شجاع و دلیر منظورمان است نه 
بلندی قامت و.... نه حتی آقای قدرت الله ایزدی مشــهور 

به آقا رشید کمدین و هنرپیشه ی اصفهانی!
چاهورز هم که زادگاه حضرت احمداکبرپور است

در تقسیم  بندی جغرافی  نویسان مسلمان، سواحل خلیج 
فارس بین چند ایالت از ســرزمین های پهناور اســلامی 
تقسیم شده اســت؛ ســواحل جنوبی آن از ایالت شبه 
جزیره عربســتان به شمار می رفت، ســواحل غربی آن 
در ایالت عراق قرار داشــت و در سواحل شمالی اش، سه 
ایالت ایرانی واقع شــده بود که بــه ترتیب از غرب به 
شــرق، شامل خوزســتان، فارس و کرمان می  شد  در 
این میان بیشــترین کرانه شمالی خلیج فارس به ایالت 
فارس اختصاص داشت که به لحاظ موقعیت جغرافیایی 
طبیعی و سیاســی خاص خود، جایگاه برتری داشت و 
مهم ترین بنادر تجاری و بازرگانی ایرانی در همین ناحیه 
بودند. پس از آن، ســاحل ایالت کرمان وسعت بیشتری 
داشت، اگر چه لنگرگاه هایش در مقایسه با بنادر فارس 
و خوزســتان دارای ارزش و اعتبار کمتری بودند. اما در 
کرانه کم پهنای خوزســتان، لنگرگاه های قابل توجهی 
به چشم می خوردند. در ادامه، بر اساس منابع جغرافیایی 
اسلامی، وضعیت این بنادر را تا قرن نهم هجری تداوم 

داشت.
مهترین بندر کرمان در خلیج فارس، هرمز کهنه بود  که 
در کنار باریکه ای از خلیج فارس واقع شده بود و کشتی 
ها از دریا به آنجا رفــت و آمد می کردند. این ناحیه را 

آبجیر می نامیدند.
 خرابــه های هرمز کهنه در محلی به نام مَناب یا مَناو، 
دیده می شود. این شهر در قرن چهارم هجری، هم بندر 
کرمان و هم بندر سیستان به شمار می آمد و بعدها که 
هرمز نــو و جزیره هرمز رونق یافتند، هرمز کهنه جای 
کیش را در تجارت دریایی گرفت؛ همان گونه که کیش 
جای ســیراف را تصاحب کرد و مهم ترین بندر تجارتی 
خلیج گردید. علت خرابی هرمز کهنه، ظاهراً تاخت و تاز 
پیوسته دزدان به این شهر بوده است و همین امر سبب 
شد امیر هرمز شهر را به مقصد جزیره جرون ترک کند 

و شهر هرمز نو را در آن جا بنیان نهد.
 این واقعه در اوایل قرن هشــتم هجری رخ داد و ابن 
بطوطه در همین زمان، در کلام خود درباره هرمز کهنه، 

شهر جدید را توصیف کرده است.
اصطخــری دربــاره هرمز کهنه می گوید که مســجد 
جامعی داشــته و خانه های بازرگانان در روســتایی به 
فاصله دو فرســخی از بندر واقع بوده است. در منطقه، 
درختــان خرمای بســیاری پــرورش داده می شــد و 
کشــاورزی غالباً به محصولاتی، مانند ذرت، نیل، زیره 

و نیشکر، محدود می گردید.
 مقدسی بازارهای هرمز کهنه را ستوده و از خانه هایش 
سخن گفته اســت. ظاهراً لنگرگاه هرمز کهنه از شهر 
نصف روز فاصله داشــت و در مداخل خلیج هرمز قرار 

می گرفت.
 در پایان قرن هشــتم هجری، سپاهیان تیمور پس از 
یورش به شهرهای ساحلی نزدیک هرمز کهنه و تسخیر 
هفت قلعه از آن، همه را ســوزاندند. محافظان آنها نیز 
به قلعه های جزیره جَرون گریختند. شــرف الدین علی 
یزدی، نام این هفت قلعه را چنین ذکر کرده است: قلعه 
مینــا در هرمز کهنه، قلعه تنگ زندان، قلعه کشــکک، 
حصار شــامل، قلعه مَنوجان، قلعه ترَزَک و قلعه تازیان 

بوده است .
بخشی از مقاله تحقیقی حسن حسین زاده شانه چی 

مندرج در مجله تاریخ اسلام ۱۳۸۶

طراحــان و گرافیســت های مطبوعاتی پــس از خبر 
درگذشت داریوش مهرجویی طرح هایی با موضوع این 

هنرمند را در شبکه های اجتماعی بازنشر کردند.
به گزارش خبرنــگار فرهنگی ایرنــا، طراحی از چهره 
های سرشناس روندی معمول میان طراحان و نقاشان 
اســت که به مناسبت هایی همچون بزرگداشت، زادروز 
و درگذشــت بزرگان برای انتشار در رسانه ها انجام می 

شود.
پس از درگذشت نابهنگام داریوش مهرجویی فیلمساز، 
نویسنده و کارگردان که به همراه همسرش خانم وحیده 
محمدی فر روز گذشته ۲۲ مهرماه در ویلای شخصی 
به قتل رســیدند بســیاری از طراحان و نقاشان دست 
به قلم شــدند تا به طراحی از این هنرمند سرشــناس 
ســوگواری خود را با اهل فرهنگ و هنر به اشــتراک 

گذارند.
برخــی از این تصاویر که در ســاعات درگذشــت این 
هنرمند بازدیدهای فراوانی داشته است در این گزارش 

معرفی شدند.
مهرجویی متولد سال ۱۳۱۸ خورشیدی و از فیلم سازان 
برجسته ایران و از چهره های اصلی موج نوی سینمای 
ایران بود که عــلاوه بر فعالیت در عرصه ســینما، به 
نوشــتن رمان و ترجمــه نیز می پرداخــت؛ او یکی از 
سینماگران پر افتخار ســینمای ایران در جشنواره فیلم 
فجر بوده به طوری که بخاطر فیلم های هامون و پری 
جایزه بهترین کارگردانی را کســب کرد و بابت ســارا 
جایــزه بهترین فیلم نامه را دریافت کرد؛ همچنین فیلم 
»مهمان مامان« عنوان بهترین فیلم جشــنواره فجر را 

به دست آورده است.
داریوش مهرجویی فیلمساز، نویســنده و کارگردان به 
همراه همسرش خانم وحیده محمدی فر روز گذشته ۲۲ 
مهرماه در ویلای شخصی واقع در زیبادشت فردیس به 

قتل رسید.
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?گردآوری: کاظم گلخنی ?.. سروده ی راشد انصاری )خالوراشد(

tتوهم مضاعف
ما همواره دچار نوعی توهم هســتیم و این 
امر موجبات عقب ماندگی ما را فراهم نموده 
اســت. پیــش از بیان پــاره ای از توهمات، 
یــادآوری این نکته ضروری اســت که آنها 
مجــال تفکــر را از ما می گیرنــد و ما را از 
رویارویی شدن با اندیشه ها در جهان مدرن 

باز می دارند.
اولین توهم، توهم استغنا است. تا وقتی تصور 
می کنیم قرآن کریم به عنوان کتاب مقدس 
مسلمانان، حامل تمامی علوم وفنون فکری و 
عملی است و هیچ نکته ای نیست که در این 

کتاب فروگذار و فراموش شــده باشد؛ دچار 
نوعی توهم مضاعف هســتیم. گاه به آیه ی 
شــریفه ی »لارطب و لایابس الّا فی کتاب 
مبین)انعام/۵9( هم استناد می شود. حال آن 
که مراد از کتاب مبیــن لوح محفوظ و علم 

الهی است.
برخــی نیز بر این باورند کــه در تمامی امور 
باید به ســخنان پیامبر اســلام)ص( و ائمه 
ی معصوم)ع( تمســک نمــود. حتی قرآن 
را از زاویه ی دید آنان به تفســیر نشســت.

)اخباریون( ضمن پذیرش کلیت این رویکرد؛ 
باید گفت: مراد از این توجه و تمسک، صرفا 

القاء اصول کلی اســت نه ورود به فرعیات و 
امور جزیی. توهم استغنا سبب پس زدن هر 
گونه اندیشــه ی خارج از حیطه ی فکری ما 

می گردد.
مکمل ایــن توهم، توهم توطئه اســت. که 
تصور مــی کنیم هر صدایی و ســخنی که 
خارج از این چارچوب باشد؛ در جهت تخریب 
و بازستانی این مقولات است. از این رو می 
خواهیــم هر حرکت و عملی را در نطفه خفه 

کنیم.
شــاید جنگ های تمدنــی و مذهبی دوران 

آشــنایی شــرق از غرب و بالعکس را بتوان 
در فعال بــودن این دو عرصه توهمی توجیه 
نمــود. جنگ های صلیبــی و درگیری های 
فرقه ای میان مســلمانان ناشــی از نگرش 
بســته ای اســت که حاصل همین توهمات 
است. نبرد سخت و طاقت فرسای گروه های 
برآمده از میان افراطیون مسلمان برای زنده 
کردن افکار و اعمال سلف پیشین در همین 

راستا قابل توجیه است.

ادامه دارد

   مقاله

?....................................دکتر عباس فضلی

استاد دانشگاه

     خبر
    

طراحان در سوگ مهرجویی قلم به 

دست گرفتند 

نکته های نیکو
بداهه ای برای نکوداشت  احمد اکبرپور، 
نویسنده ی کودک و نوجوان و طنزپرداز

جمعی از دانشجویان کارشناسی ارشد و دکتری زبان و ادب 
فارســی هندوستان و کشورهای شبه قاره با هماهنگی بنیاد 
سعدی، ضمن حضور در تالار آئینه انجمن با محمود شالویی 
رئیس انجمن آثــار و مفاخر فرهنگی دیــدار و گفت و گو 

کردند.
به گزارش خبرنــگار کتاب ایرنا، رئیس انجمن آثار و مفاخر 
فرهنگــی در این دیدار با ابراز خرســندی از ملاقات با این 
دانشــجویان و تقدیر از تلاش و همــت آنان در تحصیل و 
پژوهش در زبان و ادبیات فارســی گفت: خوشــحالیم که 
میزبان شما علاقه مندان به زبان فارسی در یکی از باسابقه 
تریــن نهادهای فرهنگــی، هنری، ادبــی و تاریخی ایران 
هستیم. زبان فارســی زبانی ارجمند، شیرین و تأثیرگذار در 
جهان اندیشه است. به یقین زبان فارسی حتی برای کسانی 

که با این زبان آشنایی ندارند نیز گوارا و دلنشین است.
محمود شــالویی در ادامه سخنان خود با اشاره به جایگاه و 
اهمیت شاعرانی چون جامی، فردوسی و مولوی گفت: اکثر 
شعرا و ادبای ایرانی در شعر خود، معانی بلند و حکایت های 
دلنشــینی دارند که فرصت خوبی را بــرای علاقه مندان و 
پژوهشــگران مندان ادب فارسی فراهم می آورد که بتوانند 

با بهره بــرداری های جدید چون امــکان دراماتیزه کردن 
این حکایت ها و اندیشــه ها، از این فرصت پژوهشی برای 
ساخت فیلم، ســریال و تأتر بهره مند گردند. در طول سال 
های گذشــته به عنوان نمونه داستان »سلامان و ابسال« 
حکیم جامی، نیز داستان »شمس و مولانا« و حکایت جذاب 
»رســتم و سهراب« از شــاهنامهِ حکیم فردوسی به همت 
هنرمندان برجســته هنرهای نمایشی ایران به روی صحنه 

رفته است.
وی افزود: حافظ شــیرازی در این میــان جایگاه و منزلت 
خاصی دارد. زبان »حافظ« معمولا لطیف اســت، اما گاهی 

کنایه آمیز و انتقادی می شود، ولی همواره شعر و اندیشه او 
محل توجه و عنایت ویژه ایرانیان و جهانیان است.

شــالویی اضافه کرد: درباره »فردوسی« نیز باید تأکید کرد 
که مخاطب با مطالعه »شاهنامه« با دنیای بزرگی آشنا می 
شود که جدای از شــعر دارای نوعی حکمت نیز هست. در 
این میان »مولوی« نیز اهمیت فراوان دارد، چرا که دیوان او 

سرشار از اندیشه های عرفانی، حکمی و دینی است.
رئیس انجمن آثار و مفاخر فرهنگی گفت: شــاعران ایرانی 
صرفا زبان و بیان خیال آمیز نداشته اند که تلاش و کوشش 
آنها بیان اندیشــه، حکمت و عرفان رفیع ایرانی واسلامی با 

زبان شعر بوده است.
کاوه خورابه و علیرضا حبیبی از مسئولان انجمن نیز گزارش 
هایی از فعالیت های جاری انجمن ارائه کردند و دانشجویان 
حاضر نیز ضمن بیان دیدگاه های خود به شعرخوانی به زبان 

فارسی پرداختند.
در پایان، حاضــران ضمن بازدید از بنای عمارت امیربهادر) 
انجمن آثــار و مفاخر فرهنگی( از نزدیــک با فعالیت های 
 بخــش هــای مختلف ایــن نهاد فرهنگی کشــور آشــنا 

شدند.

در دیدار جمعی از دانشجویان زبان و ادب فارسی کشور های هند و شبه قاره با رئیس انجمن آثار و مفاخر فرهنگی مطرح شد؛

زبان فارسی؛ زبانی ارجمند و تأثیرگذار در جهان اندیشه

کتاب »بوســیدن آفتاب« پرداختی است به 
رباعی و پیرامون آن در تاریخ ادبیات معاصر.

به گــزارش خبرنــگار مهر، هومــن بنایی 
نویســنده و پژوهشگر در یادداشتی با عنوان 

»بوســیدن آفتاب« نوشــته است که در آن 
نگاهی به کتابی با همین نام داشــته است و 
آن را برای انتشــار در اختیار خبرگزاری مهر 

قرار داده است.
مشــروح متن ایــن یادداشــت را در ادامه 
می خوانید: در دوره ای به ســر می بریم که 
نســبت به ادبیات تغافل هایی صورت گرفته 

که مپرس...
بخشــی از ایــن بــی مهری هــا می تواند 
حاصل کــم توجهی های صاحبان ادبیات به 

ظرفیت های شعر وداستان باشد.
یکــی از این ظرفیت هــا قالب های متعدد و 
مختلف شعر است که هر یکی را بهر کاری 

ساختند.
اینکــه در ابتدا باید دانســت چه قالب هایی 

وجود دارد امری ســت بدیهی. اما بهتر این 
اســت که در حوزه معرفت شناســی بدانیم 
قالب ها چه کاربردها و چه کارکردهایی دارد.

کاســتی دیگر در این زمینــه کمبود متون 
تحقیقاتی منســجم و یکپارچه است. کسی 
که در ایــن زمینه قدمی و قلمی برمی دارد؛ 
می تواندجمع دانشــی را بــه جمعیتی هدیه 
کند. این نظم به شناخت بیشتر کمک شایان 
توجهی می کنــد. متنی که بیایــد به قالب 
خاصی بپردازد شایســته ی تقدیر است؛ چه 
برســد به اینکه این متن به اندازه ی کتاب 

باشد.
رسیدن به آســمان برای ادبیات که بر پایه 
عنصر تخیل بنا شده است امری ست سهل 
الوصول. پس بوســیدن آفتــاب در ادبیات 

می تواند به راحتی اتفاق بیفتد.
بوســیدن آفتاب نشانگری اســت در قالب 
رباعی که می خواهد گزیده ای باشــد از سیر 
رباعی و تلاش می کند این مســیر را بسیار 

منظم و طبقه بندی شده ارائه دهد.
ایران  ادبیــات  تاریخــی  گذرگاه هــای  در 
زمان هــای مختلفی وجود دارد که به دلایل 
مختلف قالب رباعی جدی گرفته شد و دکتر 
عباس محمدی ســر راه ایــن گذرگاه ها در 
زمانی که از آنها گذشــته است قرار گرفته و 
با دیدی شارحانه قصد دارد به روایت پدیدار 
شدن رباعی ها در آن گذرگاه ها بپردازد. پس 
رباعی در ادبیات پایداری می تواند قسمتی از 

بوسیدن آفتاب باشد.
به طور کلــی و در پایان بایــد گفت کتاب 
بوســیدن آفتاب پرداختی است به رباعی و 

پیرامون آن در تاریخ ادبیات معاصر.«

نگاهی به رباعی و پیرامون آن در تاریخ ادبیات معاصر

موزه »لوور« و »کاخ ورســای« یــک روز پس از تخلیه و 
تعطیلی به دلیل بمب گذاری احتمالی، از امروز بازگشــایی 

شدند.
به گزارش ایســنا، موزه »لوور«، پردبازدیدترین موزه جهان 
پــس از دریافت یک تهدیــد کتبی بمب گــذاری هزاران 

بازدیدکننده را تخلیه کرد.
با این حال، وب ســایت مــوزه »لوور« با انتشــار پیامی از 

بازگشایی این مکان در ساعات همیشگی خبر داد.

علاوه بر موزه لوور، کاخ سلطنتی »ورسای« نیز روز گذشته 
به دلیل احتمال وجود تهدید امنیتی، تخلیه شــد. همچنین 
یکی از بزرگ ترین ایستگاه های مترو فرانسه به نام »لیون« 

در پی کشف احتمالی مواد منفجره، تخلیه شد.
وب سایت  »کاخ ورسای« نیز ازسرگیری فعالیت این مکان 

را اعلام کرده است.
این تهدیدهای امنیتی در حالی منتشــر شد و جو فرانسه را 
ملتهب کرد، که یک افراطی چچنی تبار، معلم مدرسه ای در 
شهر آراس فرانســه را با ضربات چاقو به قتل رساند و سه 
تن دیگر را زخمی کرد. ضارب در گذشــته دانش آموز این 

مدرســه بود. امانوئل ماکرون، رئیس جمهوری فرانسه قتل 
این معلم را تروریســتی خواند و دستور داد تا ۷۰۰۰ سرباز 
فرانسوی با استقرار در سرتاسر این کشور، امنیت فرانسه را 

بهبود بخشند.

»لوور« باز شد

ندای هرمزگان - جابر صداقت 
فیلم "قرمــز کوچک، آبی بزرگ" ســاخته 
اصغر بشارتی، هنرمند جوان قشمی در ادامه 
حضور خود در جشــنواره هــای بین المللی 
منتخب رسمی بخش رقابتی جشنواره سالسا 
و منتخب رسمی ســی امین دوره جشنواره 
 SUNCINE بخــش  در   SUNCINE

REEL شد.
بــه گــزارش ندای هرمــزگان، جشــنواره 
 SUNCINE بین المللی فیلم های محیطی
اولین بار در ســال ۱99۳ برگزار شــد و به 
عنــوان قدیمی تریــن جشــنواره فیلم های 
محیطی در جهان شناخته می شود و در ژانر 

خود مرجع است.
SUNCINE یک جشنواره چند صفحه ای 

)به صورت حضــوری، آنلاین و تلویزیونی( 
اســت. هدف اصلــی آن ترویج، انتشــار و 
انتشار آثار ســمعی و بصری محیطی برای 
افزایــش آگاهی در مــورد وضعیت محیط 
 زیســت، تنوع زیســتی و پایداری ســیاره

است.
اختتامیه این جشنواره در ۲ نوامبر ۲۰۲۳ در 
شــهر بارسلونا در کشور اســپانیا برگزار می 

گردد.
همچنین جشــنواره فیلم سالسا جشنواره ای 
بی نظیر برای فیلم های بدون دیالوگ اســت 
که از 9 تا ۱۱ نوامبر ۲۰۲۴ در شــهر جذاب 

وایمار آلمان برگزار می شود.
هدف این جشــنواره ارائه فیلم های خلاقانه 
بدون دیالوگ از سراسر جهان و نمایش آنها 

در چهار روز الهام بخش اســت. سینماهای 
مختلف در وایمــار پذیرای این جشــنواره 

هستند.
در ایــن جشــنواره مــردم بــا هر ســن و 
فرهنــگ مختلــف بتوانند بــدون تکیه بر 
زبــان فیلم ها را تجربه کــرده و از آن لذت 
ببرنــد. فیلم هــای نمایش داده شــده به 

یک زبــان جهانی صحبت مــی کنند و به 
طور یکپارچــه در فضای هنــری قرار می 
 گیرند کــه امکان ادغام و تبــادل را فراهم 

می کند.
جشنواره فیلم سالســا قصد دارد فیلم های 
برگزیده جشنواره را در طول پاییز در شهرها 
و روســتاهای مختلف تورینگــن آلمان به 

نمایش بگذارد.
فیلــم "قرمــز کوچــک، آبی بــزرگ" به 
کارگردانی، تهیه کنندگــی و تصویربرداری 
اصغــر بشــارتیهنرمند جــوان قشــمی در 
این رویداد شــرکت کــرد و پخش جهانی 
این فیلم ها به عهده شــرکت فیلمســازی 
مدیریت سیدحامدنوبری  به  »اکسیرتصویر« 

می باشد

فیلم »قرمز کوچک، آبی بزرگ« ساخته هنرمند قشمی دو عنوان بین المللی کسب کرد



اتصال کامل صندوق 
ضمانت صادرات ایران و 

روسیه

امکان سرمایه گذاری در 
بازار طلا با ۳۰۰ هزار 

تومان

عدم همکاری بانک ها در 
راستای جهش تولید مسکن

طبق گزارش ها تعداد مهــارت آموزان مراکز آموزش فنی و 
حرفه ای دولتی در تابستان امسال نسبت به سه ماهه نخست 
سال افزایش داشته و به بیش از ۴۳۲ هزار نفر ـ دوره رسیده 

است.
به گزارش ایســنا، سازمان آموزش فنی و حرفه ای به عنوان 
متولــی ارائه آموزش هــای مهارتی غیررســمی، همگام با 
اســتانداردهای ملی و بین المللی، رسالت ارائه آموزش های 
فنی و حرفــه ای و تربیت نیروی کار ماهــر و نیمه ماهر را 

برعهده دارد.
در حال حاضر عمــده گروه های هدف آموزش های مهارتی 
ســازمان آموزش فنی و حرفــه ای را دانشــجویان و فارغ 
التحصیلان، دانش آموزان، ســربازان وظیفــه، کارجویان، 
شــاغلین بنگاه های اقتصادی، اتحادیه ها و اصناف، ساکنین 
مناطق محروم، مرزی و سکونتگاه های غیررسمی، گروه های 
در معرض آسیب و زنان سرپرست خانوار، کودکان کار، زنان 
خانه دار، افراد دارای معلولیت، روستائیان و عشایر، زندانیان، 
معتادان بهبودیافته، آسیب دیدگان اجتماعی، اتباع خارجی و 

مربیان سایر کشورهاست.
سازمان آموزش فنی و حرفه ای با داشتن ۶۵۰ مرکز آموزش 
دولتی و ۲۰ هزار و ۷۹۴ آموزشگاه آزاد فعال فنی و حرفه ای 
و بیــش از ۵۴۰۰ مرکز جوار کارگاهی ســهم بســزایی در 
ارائه آموزش های مهارتی، تولید اســتانداردهای آموزشی و 

ارزشیابی نیروی کار دارد.
بر اســاس گزارش عملکرد سازمان آموزش فنی و حرفه ای، 
تعداد مهــارت آموزان و دانــش آموختــگان مراکز فنی و 
حرفه ای دولتی در ســه ماهه دوم امسال،  ۴۳۲ هزار و ۹۵۲ 
نفرـ دوره بوده که نسبت به سه ماهه نخست امسال افزایش 
داشــته است. این آمار در مقایسه با مدت مشابه سال ۱۴۰۱ 

بیش از ۱۴۴ هزار نفر افزایش داشته است.
استان های خوزســتان، اصفهان و تهران به ترتیب بیشترین 
و استان های قم، کردستان و خراسان شمالی کمترین تعداد 
مهارت آمــوزان مراکــز فنی و حرفه ای دولتی در تابســتان 
امســال را به خود اختصــاص دادند. این در حالیســت که 
تابســتان گذشــته اســتان های اصفهان، فارس و خراسان 
رضوی در صدر بیشــترین تعداد مهارت آموزان مراکز فنی و 

حرفه ای دولتی قرار داشتند.
مقایســه تعداد آموزشــگاه های آزاد فعال فنی و حرفه ای در 
شــش ماهه نخســت امســال با ۱۲ هزار و ۱۹۴ آموزشگاه 
فعال در شش ماهه نخست سال ۱۴۰۱ از رشد ۴۵ درصدی 

آموزشگاه های فعال حکایت دارد.

  خبر
  

رشد تعداد مهارت آموزان مراکز 
فنی و حرفه ای دولتی

231 همت
 نیازمندی صنایع تبدیلی 
برای تکمیل طرح های 

نیمه کاره 

3800پرونده
 مالیاتی به محل اصلی 
فعالیت شرکت ها انتقال 

یافت 

1.9 میلیون
 خانوار در یکماه اخیر 
از کالابرگ الکترونیک 

استفاده کردند 

52 درصد 
طلای جهانی رشد کرد 

تیتر های 
کوتاه خبری

وزیر صنعت، معدن و تجارت ضمن اشــاره به اینکه 
در صنایع پوشــاک و نساجی غفلت صورت گرفته به 
فعالان صنعت پوشاک، نساجی و کفش قول داد که 
در اولین فرصت به صورت جدی به موضوعاتشــان 

پرداخته شود.
به گزارش ایســنا، عبــاس علی آبادی، در مراســم 
پوشــاک  بین المللی  نمایشــگاه  یازدهمین  افتتاحیه 
ایران، پس از شــنیدن تمام نظــرات و دغدغه های 
فعالان صنعت پوشــاک، نســاجی و کفش که برای 
اولین بار به صورت  یکجا  برگزار شــده اســت، به 
فعالان این ســه صنعت قول داد که در اولین فرصت 
نزدیک، با تشــکیل جلسه ای با فعالان این حوزه، به 

جدیت به موضوعات این صنایع پرداخته شود.
وی با بیان اینکه به واســطه مطالعاتی که در زمینه 
صنایع پوشاک و نساجی داشته ام، متوجه شدم که در 
مورد این صنعت بســیار غفلت صورت گرفته اســت 
گفت: نیاز است که به ســمت صنعتی شدن حرکت 
کنیم، زیرا ارزش افزوده بیشــتری در صنعتی شدن 
نصیب کشور می شــود؛ این وعده را می دهم که در 
یک جلســه کارشناســی به صورت مفصل، در این 

خصوص صحبت کنیم.
علی آبادی با اشــاره به اینکــه رویکرد اصلی مان در 
صنعت خودرو، نساجی و پوشاک و... باید دانش بنیان 
و صــادرات محور باشــد، گفت: صنعت نســاجی و 
پوشــاک از پایه هــای اجتماعــی و اقتصادی تمدن 
بشری هستند. کاری به اولی یا چندمی آن نداریم، اما 
صنعت پوشاک یکی از پایه های اصلی است؛ می شود 
خودرو نداشــت اما نمی توان از خوراک، پوشــاک و 
مســکن گذشت؛ نســاجی در رده و ردیف اولین ها و 
در زمره اولین نیازهای اجتماعی بشــر است؛ بنابراین 
در اقتصاد جهانی، نساجی از ارکان اقتصاد جهانی به 

حساب می آید.
وزیر صمت با بیان اینکه سه شاخص عمده در صنعت 
نساجی وجود دارد، گفت: اولین شاخص این است که 
این صنعت »به شــدت« اشتغال زاست. این موضوع 
خیلی مهم است و بایســتی نسبت به آن توجه ویژه 
صورت گیــرد. طبق آمار ۲۱ درصد اشــتغال از کل 
صنعت پوشاک جهان در اروپا و ۱۱ درصد در آمریکا 

و پنــج درصد در آفریقا متمرکز اســت، اما این عدد 
در آســیا ۶۳ درصد اســت؛ این نشان می دهد که در 
کشــورهای بسیار توسعه یافته و تقریباً توسعه نیافته، 
صنعت پوشاک از اولویت اول برخوردار نیست؛ اما در 
کشورهای میانه به لحاظ توسعه یافتگی، این موضوع 
بسیار حائز اهمیت اســت؛ چراکه در توسعه یافته ها 
اشتغال اولویت نیســت و به دنبال صنایع اشتغال زا 
نیستند، بلکه به دنبال صنایعی هستند که بسیار ثروت 
زا باشد. اگر در حاضر، مشکل ما اشتغال است، بدون 
تردیــد از جمله بهترین گزینه ها، صنعت نســاجی و 

پوشاک است و این صحبت عاقلانه ای است.
علی آبادی خاطرنشان کرد: نکته دوم که به نظر بنده 
بســیار مهم و تاکید بر آن ضروری است، این است 
که این صنعت به شــدت سرمایه خواه نیست؛ چرا که 
نیروی انسانی محور است. صنعتی  است بر پایه هنر 
و توانایــی فردی افراد. ماشــین آلات هم نیاز دارد و 
بسیاری از گروه های صنعت را می توان با ماشین آلات 
پیشرفته حل کرد یا قیمت تمام شده را با ماشین آلات 
کاهش داد، اما یادمان باشــد که هنوز نیروی انسانی 
حرف اول را می زند؛ بنابراین برای توسعه صنعتی که 
سرمایه زیادی هم نیاز ندارد، بایستی به سراغ صنعت 

نساجی و پوشاک برویم.
به گفته وی برای حل دو معظل اشتغال و ثروت زایی 
به نظر می رسد با هزینه کمتر، می توان روی صنعت 

نساجی و پوشاک حساب کرد.
رشد ۸ درصدی در صادرات پوشاک 

مقام عالی وزارت صمت تاکید کرد: نکته سوم سهم 
این صنعت در تجارت جهانی اســت. ســهم صنعت 
نساجی و پوشاک طی چند دهه اخیر، رشد قابل توجه 
و عجیبی داشته است و شاهد رشد پنج درصدی طی 
۱۰ ســاله اخیر هســتیم؛ هیچ صنعتی ندیده ایم که 
اینگونه پیشرفت داشــته باشد؛ اما نکته حائز اهمیت 
این اســت که وضعیت صنعت پوشــاک کشور ما در 
مقایسه با وضعیت صنعت پوشاک دنیا، چندان خوب 

نیست.
علی آبادی اعــلام کرد: علیرغم رشــد ۱۵ درصدی 
واردات کــه خــوب نمی دانیم )جــدا از بحث قاچاق 
کــه واردات حســاب نمی کنیم(، در صــادرات طی 

شــش ماهه نخست امسال نســبت به مدت مشابه 
سال گذشته، هشت درصد رشــد و به لحاظ ارزشی 
شش درصد داشته ایم؛ این مقایسه واردات در مقابل 

صادرات نیازمند بررسی است.
بــه اعتقاد و تاکیــد وزیر صنعت، معــدن و تجارت، 
بایستی به سمت اقتصاد بازار حرکت کنیم؛ البته این 
کار به آسانی انجام نمی شــود. نظارت ها بایستی به 
گونه ای باشــد که ارزش صنعت کم نشــود و انگیزه 
برای صنعتگر کم نکند؛ برای آنکه دولت ها تشویقی 
در حوزه ای ایجاد کنند،  بایستی فرصت های بیشتری 
به آن حوزه دهند و به جــای آنکه دافعه ایجاد کنند، 
جاذبه ایجاد کنند. برای آنکه در حوزه صنعت نساجی 
و پوشاک، بایستی به سمتی حرکت کنیم که احساس 
بهتری برای سرمایه گذار ایجاد کند و حس کند سود 

بیشتری می برد.
همکاری با صنعتگران حوزه پوشاک و نساجی

وزیــر صمــت ادامه داد: مقایســه صادرات نشــان 
می دهــد که جایگاه ما کمــاکان در تجارت جهانی، 
جایگاه بســیار ضعیفی اســت. ما در بخش صادرات 
موفقیت هــای زیادی نداشــته ایم. باید  از حالا برای 
ســال آینده، هدف گذاری و نشــانه گیری کنیم تا در 
نقطه آبرومند و درخور شــأن مردم قرار بگیریم. رشد 
زمانــی معانی دقیقی پیدا می کند در بازارهای جهانی 
نفوذ کنیم و در کنار بهترین برندها قرار بگیریم. حتی 

می توانیم در حوزه لباس های خاص ورود کنیم.
علی آبــادی در رابطه بــا موانع توســعه در صنعت 
پوشــاک، اظهار کرد: در وهلــه اول باید بگوییم که 
مشکلات و موانع صنعت را شــنیدیم و از همکاران 
خود میخواهم که تبیین کنند و قول می دهم که برای 

صنعتگران حوزه پوشاک و نساجی )از کفش تا کلاه/
ایران(،  شعار یازدهمین نمایشگاه بین المللی پوشاک 
هــر چه در حوزه اختیارات بنده، قانون اجازه می دهد، 
همکاران مجاز هســتند به نفع این صنعت همکاری 

کرده و با این صنعت کنار بیایند.
وی اولیــن مانع صنعت را بحث نــوآوری و فناوری 
دانسته است و گفت: نوآوری تنها صرف ماشین آلات 
نیســت، نوآوری در خلق هنر هم هست. یک لباس 
بافــت، پارچه یا کیفیــت خوبی نــدارد اما طراحی 
فوق العــاده زیبایی دارد و بــازار آن را جذب می کند. 
در بخش نــوآوری باید کار کرد. تولیــد در زنجیره 
خلق ارزش، حــرف اول را نمی زند؛ بلکه حرف اول 
را در تولید نــوآوری و بازار می زند؛ اینکه چطور بازار 
را به دست بیاوریم. از جمله چالش های جدی همین 

نوآوری است.
علی آبادی گفت: سه اقدام اساسی لازم است که انجام 
شود؛ در وهله اول بحث کیفیت مطرح است. در بحث 
کیفیت، تجهیزات و بهبود ماشین آلات ضروری است 
و این نیازمند ســرمایه گذاری است. ما بایستی تمام 
تلاش خودمان را بکنیم که به دست این صنعت که 
زیاد سرمایه بر نیست اما ارزش افزوده بسیاری تولید 
می کند، سهم بهتر و بیشتری داشته باشیم. اقدام دوم 
در بحث مدیریت است که به درستی کنترل کیفیت 
صورت نمی گیرد و مراقبت های لازم صورت نگرفته 
است؛ بنابراین بایستی روحیه کنترل کیفیت از ابتدای 
زنجیره تا انتهای صنعت دنبال شــود. اقدام سوم نیز 
آموزش مهارت کارکنان است؛ در این زمینه نیز برای 

آموزش مهارت صنعتگران بایستی اقدام شود.
وزیر صمت در نهایت پیشــنهاد کرد که برای بهبود 
صنعت دســت در دســت هم حرکت کنیم و در یک 
فضــای گروهی و تیمــی با کمــک یکدیگر پیش 
برویــم. از همکاری و دســت به دســت هم دادن 
 ها اســت کــه می توانیم بزرگتر شــده و پیشــرفت

کنیم.
علی آبــادی در پایان چالش های این صنعت را ســه 
چالش تقاضا، رشــد قیمت نهاده هــا از جمله انرژی 
)با درصد کمتر نســبت به سایر چالش ها( و افزایش 

هزینه های تولید اعلام کرد.

قول علی آبادی برای رفع دغدغه های فعالان صنعت پوشاک، نساجی و کفش

اقتصادی
شماره 4256

سه شنبه 
25 مهر  1402

4

67درصد
 صادرات ایران به 
روسیه محصولات 

صنعتی است 

35طرح 
اولویت دار از سازمان 
برنامه و بودجه مجوز 

دریافت کردند 

شناسه آگهی : 1585620

- مهلت دریافت اسناد: از روز سه شنبه مورخ   ۱۴۰۲/۰۷/۲۵ ساعت ۱۳:۰۰  تا روز پنج شنبه مورخ ۱۴۰۲/۰8/۰۴ ساعت ۱۳:۰۰

- مهلت ارسال پیشنهاد: از روز سه شنبه مورخ  ۱۴۰۲/۰۷/۲۵ ساعت ۱۳:۰۰  تا روز یکشنبه  مورخ   ۱۴۰۲/۰8/۱۴ ساعت ۱۴:۰۰

- زمان بازگشایی پاکات: روز  دوشنبه مورخ  ۱۴۰۲/۰8/۱۵ ساعت ۱۰:۰۰ 

توضیحات: به مهلت اعتبار شش ماهه تعیین قیمت توسط کانون کارشناسان رسمی دادگستری توجه شود و کل فرایند برگزاری مزایده، عقد قرارداد و واریز 

وجه بایستی در مهلت قانونی ۶ ماهه از زمان اعلام قیمت توسط کانون کارشناسان رسمی دادگستری انجام شود.

۱.نام و نشاني مزایده گزار:

- مزایده گزار: اداره کل راه و شهرسازی استان هرمزگان.

- نشانی: بندرعباس –بلوار امام خمینی –جنب دادگستری - اداره کل راه و شهرسازی استان هرمزگان

اداره ارتباطات و اطلاع رسانی راه و شهرسازي هرمزگان

 فروش زمین  نوع واگذاری 
 زمین  مورد مزایده

 ضلع جنوبی بلوار سردار شهید قاسم سلیمانی -شهر بستک نشانی
 Y 99/240079 X 23/3009604 مختصات مرکز زمین 

 اصلی  1897فرعی از  156تحت پلاک   53قطعه  پلاک ثبتی

 مسکونی  کاربری 
 دارد  وضعیت سند

 17/258 مساحت عرصه )متر مربع( 
 000/16/ 000 مربع )ریال( قیمت هر متر 

 4/ 720/130/ 000 قیمت پایه مزایده )ریال( 
 536/206/ 000 قیمت کل  )ریال(  5%

 عبداله خوری نژاد  نام کارشناسان 
 23/05/1402 تاریخ کارشناسی 

نامه تعیین قیمت توسط کانون کارشناسان رسمی  
 9/ 220/402 شماره دادگستری استان هرمزگان 

 اداره کل راه و شهرسازی رأی هیأت نمایندگی 
  021623/ 0000865و   31/04/1402  مورخ  0000275/021523های  شماره

 1402/ 07/ 11مورخ  
 وضعیت زمین

 
 تخلیه 

 شش دانگ 
 روز کاری  7 مهلت زمانی واریز وجه ) عقد قرارداد( 

 نقد  شرایط فروش
 ………………………… توضیحات 

 

با عنایت به اینکه کلیه مراحل انجام مزایدات )اعم از دریافت اســناد، ارائه تضمین، ارســال پیشــنهاد قیمت، بازگشــایی پاکات و اعلام برنده( در اداره کل راه و شهرسازی استان 
هرمزگان به صورت الکترونیکی در ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ســتاد( برگزار می گردد، متقاضیان محترم بایستی جهت ثبت نام در سامانه مذکور و دریافت نام کاربری و 

رمز عبور به سایت www.setadiran.ir  مراجعه فرمایند.

شناسه آگهی : 1585626

- نام و نشاني فراخوان گزار: فراخوان گزار: اداره کل راه و شهرسازی استان هرمزگان.
- نشانی: بندرعباس – بلوار امام خمینی-میدان ابوذر- اداره کل راه و شهرسازی استان هرمزگان - کد پستی ۷۹۱۷۶۷۵۴۳۷ تلفن: ۳۳۳۳۴۷۰۵-۱۰

www.setadiran.ir ۱. نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: طبق شرایط مندرج در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت
- محل، زمان و مهلت دریافت اســناد، تحویل پیشــنهادها و گشایش آنها:مهلت دریافت اسناد از ســاعت ۱۳ مورخ ۱۴۰۲/۰۷/۲۵ لغایت ساعت ۱۳ مورخ 
۱۴۰۲/۰8/۰۴ مهلت ارســال پیشنهادات از ساعت ۱۳ مورخ ۱۴۰۲/۰۷/۲۵ لغایت ساعت ۱۳ مورخ ۱۴۰۲/۰8/۱۴ زمان بازگشایی پاکات مزایده : ساعت ۱۰ 

مورخ ۱۴۰۲/۰8/۱۵ زمان اعلام به برنده مزایده: ساعت ۱۴ مورخ ۱۴۰۲/۰8/۱۵

اداره ارتباطات و اطلاع رسانی راه و شهرسازي هرمزگان

 

 نوع واگذاری 
 واگذاری اراضی دولتی با کاربری عمومی ) ورزشی( به صورت اجاره به شرط تملیک، بر اساس 

و دستورالعمل اجرایی   1380قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت مصوب   100ماده 
 ابلاغی 

 زمین مورد فراخوان 

 پیامبراعظم( شمال پارک زرون)شهرک -شهر بندرعباس نشانی

 Y 65/424099 X 90/3008661 مختصات مرکز زمین 

شهر یک اصلی واقع در بخش   5062تفکیکی تحت پلاک  166یک قطعه زمین  بشماره  پلاک ثبتی
 بندرعباس 

 ورزشی                                                 کاربری 

 دارد         وضعیت سند

 احداث باشگاه ورزشی جهت  موضوع موافقت اصولی 

 25/1008 مساحت عرصه )متر مربع( 

 123/15/ 000/750 قیمت پایه )ریال( 

 756/ 500/187 پایه)ریال(  پنج درصد قیمت

مرتضی محمد حسین -عبدالعلی پلاسی زاده-ابوالفضل فانی-حمیدرضا کشفی -ذاکری امیر  نام کارشناسان 
 عبدلی

 04/06/1402 تاریخ کارشناسی 

نامه تعیین قیمت توسط کانون کارشناسان رسمی  
 دادگستری استان هرمزگان 

 1402/ هیات/358شماره 

 و  05/1402/ 24 تاریخ  0000554/021623شماره  اداره کل راه و شهرسازی رأی هیأت نمایندگی 
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اجتماعی

رئیــس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم ســازمان حفاظت محیط 
زیســت با اشــاره به اینکه اتوبوس های وارداتــی باید حتما 
اســتاندارد یورو ۵ و کارکرد حداکثر پنج سال را داشته باشند، 
اظهار کرد: این اتوبوس ها از ســوی سازمان ملی استاندارد و 
سازمان حفاظت محیط زیســت بازرسی فیزیکی می شوند تا 

تجهیزات مرتبط با آلایندگی آن ها حذف نشده باشد.
به گزارش ایسنا، آلودگی هوا یکی از معضلات زیست محیطی 
اســت که کلانشهرها از جمله تهران با آن دست به گریبانگر 
هســتند. این وضعیت بر اثر عوامل مختلفــی به وجود آمده 
اســت. یکی از عواملی که ســهم عمده ای در آلودگی هوا را 
به خود اختصاص می دهد، آلاینده هایی اســت که به وســیله 
منابع متحرک ایجاد و وارد جو می شوند. خودروهای شخصی، 
موتورسیکلت ها و وسایل نقلیه عمومی مانند اتوبوس ها نقش 
موثری در آلوده کردن هوا دارند. قانون هوای پاک که از سال 
۹۶ برای کاهش آلودگی هوا به تصویب رســیده است، در ۳۴ 
ماده به راهکارهای مقابله با آلودگی هوا و وظایف دســتگاه ها 
و نهادها برای کاهش فعالیت های آلاینده های هوا می پردازد. 
یکی از موضوعاتی که در این قانون به آن اشاره شده نوسازی 

ناوگان حمل و نقل عمومی است.
در این شــرایط انجــام اقداماتی در دســتورکار قرارگرفت و 
فروردین ماه ســال جاری علی ســلاجقه - رئیس ســازمان 
حفاظت محیط زیست- ضمن اشاره به فرسودگی ۶۰ درصدی 
ناوگان حمل و نقل کشــور گفته بود: در شهر تهران نیز قرار 
شــده تا توســعه حمل و نقل عمومی از طریق دستگاه های 
گازسوز و برقی انجام شود. قرار است ۱۱۰۰ دستگاه اتوبوس 
برقی برای شهر تهران تهیه و در سال ۱۴۰۲ به ظرفیت حمل 
و نقل اضافه شود همچنین ۱۰۰۰ دستگاه اتوبوس با مصرف 
پایین و استاندارد آلایندگی یورو ۵ نیز به ناوگان تهران اضافه 

خواهند شد.
داریــوش گلعلیزاده در گفــت و گو با ایســنا، درباره آخرین 
وضعیت واردات اتوبوس های یورو۵ کارکرده به کشــور اظهار 
کرد: بر اســاس بند »ص« تبصره ۷ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ 
، کشــنده ها، اتوبوس ها و ون باید عمر کمتر از پنج ســال و 
حداقل اســتاندارد یورو۵ را داشته باشــند. در این صورت اگر 
خودرویی وارد شود، ایرادی ندارد چرا که کیفیت مناسبی دارد 
امــا این واردات  به این معنا نیســت که هر اتوبوســی را از 

کشورهای دیگر بتوانیم به کشور وارد کنیم.
وی افزود: اتوبوس ها از سوی سازمان ملی استاندارد و سازمان 
حفاظت محیط زیست بازرسی فیزیکی می شوند تا تجهیزات 
مرتبط با آلایندگی آن ها حذف نشده باشد. اینگونه نباشد که 
تجهیزات را بردارند و بگویند اتوبوس یورو۵ اســت اما بعد از 
واردات ببینیم که فیلتر جاذب دودی یا کاتالیســت ندارند. این 
اتوبوس های وارداتی باید به طور کامل با استانداردهای تعیین 
شده از سوی ســازمان حفاظت محیط زیست مطابقت داشته 

باشد تا به آن ها مجوز ترخیص دهیم.
رئیــس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم ســازمان حفاظت محیط 
زیست ادامه داد: در این زمینه همکاری های مناسبی در حال 
انجام اســت و امیدواریم که در سال های آتی بتوانیم با جلب 
همکاری بخش خصوصی ، بســیاری از مشکلات موجود را 

حل کنیم.
گلعلیــزاده در پایان تاکیــد کرد: تحریم هــا موجب افزایش 
هزینه هــا و به تعویق افتادن اجرای قانون هوای پاک شــده 
اســت و بدین ترتیب آســیب های مخرب بسیاری به محیط 

زیست را به محیط زیست وارد می کند.

معاون سازمان حفاظت محیط زیست گفت: همکاری سازمان 
حفاظت محیط زیســت و وزارت آمــوزش و پرورش کاهش 

مخاطرات محیط زیستی را به همراه دارد.
بــه گزارش خبرگــزاری مهر، ویژه نامه آموزشــی، تحلیلی و 
اطلاع رسانی محیط زیست در نشریه رشد برای دانش آموزان 
دوره ابتدایی ویــژه پاییز ۱۴۰۲ که در شــبکه توزیع وزارت 
آموزش و پرورش قرار گرفته اســت به همراه دو عنوان کتاب 
محیط زیســتی دیگر از سوی علی ســلاجقه، معاون رئیس 
جمهوری و رئیس سازمان حفاظت محیط زیست رونمایی شد.

نورالله مرادی معاون آموزش و مشارکت های مردمی سازمان 
حفاظت محیط زیســت در آئین رونمایی از ویژه نامه آموزشی، 
تحلیلی و اطلاع رســانی محیط زیســت »نشریه رشد« برای 
دانش آموزان دوره ابتدایی که صبح امروز در حاشــیه شورای 
معاونان سازمان حفاظت محیط زیست برگزار شد، گفت: این 
ویژه نامه حاصل تلاش مشــترک همکاران معاونت آموزش و 
مشارکت های مردمی ســازمان حفاظت محیط زیست و دفتر 
انتشارات و فناوری آموزشــی سازمان پژوهش و برنامه ریزی 

آموزشی وزارت آموزش و پرورش است.
مرادی افزود: در این شــماره از نشــریه رشد، مباحث محیط 
زیســتی مرتبط بــا آب، حیات وحش، مهربانــی با حیوانات، 
انرژی، گردشگری و آشنایی با دیگر موضوعات محیط زیستی 
همچون ســیل را در قالب شعر، داســتان، بازی و سرگرمی، 
نقاشــی، جدول کلمات و دعا و نیایش، ویــژه دانش آموزان 
 دوره ابتدایی برای پاییز ســال جاری تولید و منتشــر شــده 

است.
معاون آموزش و مشارکت های مردمی سازمان حفاظت محیط 
زیســت، تولید و انتشار این ویژه نامه محیط زیستی در نشریه 
رشد وزارت آموزش و پرورش را در جهت تحقق اهداف تفاهم 
نامه ارزیابی کرد و گفت: همکاری ســازمان حفاظت محیط 
زیســت و وزارت آموزش و پرورش در آموزش و آگاه ســازی 
کودکان و نوجوانان این مرز و بوم، قطعاً به فرهنگ ســازی و 
کاهش مخاطرات محیط زیستی در حال و آینده منجر خواهد 

شد.

 

پژوهشــگر حوزه زنان طی یادداشتی به موضوع الزامات 
حل مسائل خانواده پرداخت.

به گزارش خبرگــزاری مهر، زهرا میرزایی پژوهشــگر 
حوزه زنان، فعال حوزه خانواده طی یادداشــتی با عنوان 
الزامات حل مســائل خانواده اظهار داشــت: خانواده به 
عنوان نهاد بنیادین جامعه، زیربنای تشــکیل دهنده هر 
ملت اســت. هرقدر نهاد خانــواده کارآمدتر و محکم تر 
باشد، جامعه از اســتحکام و کارآمدی بیشتری برخوردار 
خواهــد بود. اما امروزه به دلایل مهمی که در این مجال 
قصــد پرداختن به آن را نداریم، مفهــوم و نهاد خانواده 
دچار تحول شده است. از کلمه تحول استفاده می کنیم، 
چــرا که این تغییرات را لزومــاً نمی توان تضعیف مفهوم 
خانواده دانست. با توجه به تغییرات جامعه و مدرن شدن 
و صنعتی شدن کشورها هم زمان با تأثیر رسانه بر انتقال 
مفاهیم فرهنگ های مختلف قاعدتاً بســیاری از مفاهیم 
اجتماعی را مورد تغییر قرار داده است و خانواده سنتی نیز 

از این مساله مستثنی نبوده و نخواهد بود.
با وجود آنکه همه تغییرات در ساختار و مفاهیم خانوادگی 
را نمی توان منفی دانســت؛ هیچکــس منکر تهدیدات 
گســترده و متنوع علیه مفاهیــم و نقش های خانوادگی 
نیســت. امروزه تمامی افراد فعال و اندیشــمندان علوم 
مختلف نگرانی خود را نســبت به نهاد جامعه پذیر کردن 
نسل بشر ابراز می دارند. خانواده از یک سو محفلی برای 
تأمین نیازهای فطری افراد و از سوی دیگر نهادی برای 
پیدایش و رشد نسل بشر اســت و از هر دو جنبه دارای 
کارکردی بی بدیل است. پس هرگونه تهدید بر علیه این 
نهــاد مهم می تواند جوامع را دگرگون ســازد؛ امری که 
امروزه شــاهد آن هستیم. از سوی دیگر خانواده با نقش 
تکمیلی زن و مرد در کنار هم به قوام می رســد و وجود 
فرزنــدان دیگر اعضای طبقــات خانوادگی دارای روابط 

پیچیده اجتماعی می شود.
همان طور که ذکر شــد؛ اندیشــمندان علوم مختلف به 
ارائه آسیب شناســی پیرامون معضلات خانواده و مسائل 
خانوادگی در ســطح جمع و یا نقش های فردی و کارایی 
آنان پرداخته اند. اما با بررســی دیدگاه ایــن افراد و نیز 
راه کارهای ارائه شــده و در مرحلــه بعدی عملیات های 
صــورت پذیرفته، می توان بــه وضوح دید کــه تقریباً 
قریب به اتفاق دانشــمندان علوم مختلف با نگرش های 
خود، حتی در همان حوزه تخصصی نیز نتوانســته اند به 
موفقیت نسبی دست یابند. این امر را در ورود یک حوزه 
دانشــی مثل روانشناسان در تخصصی دیگر مثل حقوق 
را بســیار مشــهودتر می توان دریافت؛ چرا که ادبیات و 
زیرســاخت های یک علم با علمی دیگر بســیار متفاوت 
اســت و اساســاً راهکارهای یک تخصص در تخصصی 

دیگر پاسخگو نخواهد بود.
حال با توجه به اینکه نهاد خانواده، نهادی بسیار پیچیده 
و با تمامی مفاهیم انسانی مرتبط است، راهکار چیست؟ 
آیا باید به همین مســیر ادامه داد؟ به عنوان مثال یکی 
از مشکلاتی که در مطالعات جنسیت در خانواده مشاهده 
می کنیم، نگاه تک جنسیتی و فرد محوری در حل مسائل 
یک جنس و یک فرد در نهاد جمعی خانواده اســت. به 
شــکلی که برای رفع مشــکلات یک نقــش، نقش یا 
نقش های دیگر به کلی نادیده و البته تضعیف می شــوند. 
درنهایت با مخدوش شــدن روابط بیــن اعضا، خانواده 

تهدید و باز همه اعضا متضرر خواهند شد.
راهــکار مؤثر در این جا به زعم نویســنده این متن، نگاه 
پاســخ محور و نگرش حل مســاله به مشکلات خانواده 
اســت. باید در نظر داشــت که برای حفــظ منافع افراد 
نباید به حقوق دیگری تعدی نمود از ســوی دیگر روابط 
خانوادگی بر تعامل و ســازش استوار است. تقسیم نقش 
در خانــواده به همیــن دلیل صورت پذیرفته اســت تا 
افراد بتوانند گوشــه ای از این جامعه کوچک را مدیریت 
کرده و در کنــار منافع خود منافع دیگران را نیز تضمین 
کنند. امروزه متخصصین دانش های بین رشــته ای مثل 
مطالعات خانواده و مطالعات زنان در دنیا مشغول فعالیت 
هســت. آنان محور مطالعات خود را بر شناخت خانواده 
و حل مســاله خانواده بــا کمک گرفتــن از حوزه های 
تخصصی متنوع مثل روانشناسی، جامعه شناسی، حقوق، 
سیاست گذاری و… قرار داده اند. حل مساله اینجا است 
برای ترمیم و بهبود مشکلات خانوادگی نمی توان با یک 
نگرش به این نهاد پیچیده نگریست؛ باید از علوم مختلف 
و با نگرش حل مســاله و نه فقط آسیب شناسی کمک 
گرفــت و تمامی نقش های خانوادگی را با در نظر گرفتن 

تفاوت فرهنگی و نیز حق فردی اعضا محترم شمرد.

سخنگوی فراجا گفت: عاملین قتل داریوش مهرجویی و 
همسرش به زودی دستگیر می شوند.

به گزارش خبرنگار مهر، سردار منتظر المهدی سخنگوی 
فراجا در خصوص قتل داریوش مهرجویی و همســرش 
ضم ن تســلیت به جامعه هنری کشور برای این ضایعه 
بزرگ و از دســت دادن هنرمند پیشکسوت گفت: پلیس 
عاملین این اقدام وحشــیانه را به زودی دســتگیر و به 

دستگاه عدالت خواهد سپرد.
وی افــزود: اقدامات فنی همان ســاعات اولیه انجام و 
کاراگاهان در محل حاضر و در حال بررسی سناریوهای 

محتمل هستند.

معاون صنایع دستی کشور در ســفرش به عربستان گفت: 
عربســتان می تواند هاب منطقه برای ورود گردشــگران به 

ایران باشد.
به گزارش خبرنگار مهر، مریم جلالی معاون صنایع دســتی 
کشــور چند روز پیــش به نمایندگی از ســوی وزیر میراث 
فرهنگی به مراسم روز جهانی گردشگری که توسط سازمان 
جهانــی UNWTO در شــهر ریاض عربســتان برگزار 
شــده بود، دعوت شد. در کنار این مراســم دفتر منطقه ای 
گردشــگری در عربستان نیز افتتاح شــد و وزرا و متولیان 
گردشــگری کشــورهای مختلف در آن حضور پیدا کردند. 
تا ضمن برگزاری مراســم، در نشســت ها و کنفرانس های 
مختلف شــرکت کرده و عربســتان نیز خود را به متولیان 

کشورهای منطقه معرفی کند.
پیــرو این ســفر، جلالــی در گفت وگــو با خبرنــگار مهر 
اظهارداشت: مقاله ای درباره صنایع دستی به عنوان سرمایه 
گذاری سبز در گردشگری ارائه کردم. به این معنی که حتی 
اگر هتل ساخته می شود؛ باید با رویکرد صنایع دستی باشد.

وی گفت: در مراسم سازمان جهانی گردشگری؛ نمایندگان 
۱۲۰ کشــور حضور پیدا کرده و پنل هایــی با موضوعاتی 
از جمله زنــان، راه های بین المللی، صندوق های توســعه 
گردشــگری و… برگزار شد. من هم سعی کردم با متولیان 
کشورهای دیگر از جمله با رئیس صندوق توسعه گردشگری 
عربســتان گفت وگــو کنم. ایــن صندوق بــرای آموزش 

گردشــگری به آحاد مردم ایجاد شده و سرمایه گذاری های 
کلان می کند. آنها ذی نفعان و ذی ربطان را شناسایی کرده 

و آموزش داده اند.
جلالی افــزود: در حال حاضر عربســتان دفتــر منطقه ای 
خاورمیانه را افتتاح کرده که آموزش هایی درباره گردشگری 
به مــردم جهــان می دهد. آنهــا می خواهند جهــان را با 

ظرفیت های این منطقه آشنا کنند.
معاون صنایع دســتی گفت: دیداری با سلطان محمد مسلم 
معاون بین الملل وزیر گردشــگری عربســتان داشتم. رفع 
موانع حضور گردشگران برایشان جذاب بود. پیشنهاد ایجاد 
کارگروه عملیاتی در این باره دادم. چون متوجه شــدم مردم 
عربستان خاطره خوبی از ســفرهای پزشکی و گردشگری 
سلامت ایران دارند همچنین علایق مشترکی بین دو کشور 
در حوزه هــای تمدنی و مرمت و صنایع دســتی وجود دارد. 

بنابراین زیرســاخت های فرهنگی آنها از ایران آماده است 
و آنهــا خاطره خوبی از ایران دارنــد و با آغوش باز درصدد 
رفع موانع مراودات گردشــگری و صنایع دســتی و میراث 

فرهنگی هستند.
وی با بیان اینکه معتقدم میراث فرهنگی ریشه، گردشگری 
شــبکه مویرگی و آوند و صنایع دســتی میوه درخت تناور 
اقتصــاد فرهنگی اســت گفــت: بازرگانان زمانــی که با 
سفرهایشان به شرق دور می رفتند، صنایع دستی و فرهنگ 
ما را با خودشان می بردند و معرفی می کردند. صنایع دستی 

همیشه جز زندگی ما بوده است.
وی گفــت: با توجــه به ابتــکار ایران و آزاد شــدن عبور 
خودروهای گردشــگری از مرز عراق، کشــور عربســتان 
ایــن قابلیــت را دارد که هــاب عبور گردشــگران قطر و 
عمان و مســیر گردشگری زمینی باشــد و از این پیشنهاد 
هــم اســتقبال شــد. همگرایی منطقــه در ایــن حوزه ها 
می تواند کمک کند جغرافیای فرهنگی داشــته باشیم و در 
 حوزه هــای اقتصاد خلاق و اقتصــاد فرهنگ نقش آفرینی 

کنیم.
جلالی ادامه داد: جمله ای را به دبیر منطقه ای گردشــگری 
ســازمان جهان گردشــگری گفتم که برایشان جالب بود و 
آن هم اینکه اگر گردشــگری در جهــان امروز یک دانش 
 است در خاورمیانه گردشگری و مهمان نوازی سبک زندگی

است.
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الزامات حل مسائل خانواده

مرادی مطرح کرد؛
کاهش مخاطرات زیست محیطی با همکاری 

محیط زیست و آموزش و پرورش

سردار منتظر المهدی:

عاملین قتل داریوش مهرجویی و 
همسرش به  زودی دستگیر می شوند

معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری با 
بیــان اینکه وضعیت جمعیت و حال جمعیتی 
کشــور اصلًا خوب نیســت، گفت: در میان 
همسایگان، بعد از ارمنستان بیشترین کاهش 
موالید را داشــتیم؛ یعنی وضعیــت خیلی از 
کشورهای همسایه، بهتر و مناسب تر است. 

بــه گزارش ایســنا، انســیه خزعلی در یک 
برنامه ای رادیویی دربــاره وضعیت جمعیتی 
کشور، اظهار کرد: متاسفانه وضعیت جمعیت 
و حال جمعیتی کشــور اصلًا خوب نیســت، 
باروری بســیار پایینی در ســطح اســتان ها 
وجــود دارد و حتی بعضی از اســتان ها وارد 
تله جمعیتی شدند. باروری بسیار پایین ما ۱۶ 
درصد و بــاروری پایین ۲۳ درصد و باروری 
کمتر از حد جانشینی ۴۸ درصد است که روز 
بــه روز این آمار پایین تــر می آید و فقط ۱۳ 
درصد بالاتر از سطح جانشینی مسئله باروری 

را داریم.
وی بااشــاره بــه نقــش جمعیــت در کنار 
تکنولوژی و تغییر اقلیم در جابجایی قدرت ها 
در جهان، افزود: خیلی از کشورها که سیاست 
کنترل جمعیت را داشــتند این سیاســت را 
برداشتند و این نشــان دهنده این است که 
باید به صورت جدی به این مسئله فکر کرد، 

نیروی جوانی که می تواند سرمایه اصلی یک 
کشــور باشد با ســرمایه دیگر قابل مقایسه 
نیســت. در این خصوص اندیشــه اقتصادی 
جای خود را دارد؛ اما اندیشه فرهنگی بالاتر 
از اندیشه اقتصادی است که باید برنامه ریزی 
شــود، یکی از مواردی که معمولًا در بحث 
فرزندآوری ذکر می شــود مســئله اقتصادی 
اســت؛ اما طبق پژوهش جهاد دانشــگاهی 
بــه ترتیب اولویت و پرسشــگری که انجام 
شده و پاســخ هایی که دریافت کرده، بیشتر 
مســئله فرهنگی و تربیتی است و فقط ۲۷ 
درصد مســئله هزینه را مطرح کردند؛ یعنی 
خیلی از مســائل را از لحــاظ فرهنگی باید 
 دید، البته هیچکس منکر مســئله اقتصادی 

نیست.
خزعلی با اشاره به شــرایط اقتصادی تاکید 
کرد: هنگامی که در یک شــرایط ســخت 
اقتصادی هســتیم نمی توانیم آینده کشــور 
را نادیــده گرفتــه و فــردا را فــدای امروز 
کنیم و نســل آینده و جوان ماندن جمعیت 
و مشــکلاتی که با پیر شدن جمعیت پیش 
می آید را چشم پوشــی کنیم؛ لذا از مواردی 
که حتماً باید فرهنگ ســازی شــود علاوه 
بــر ترغیب به کمیت و کیفیــت فرزندآوری 

و فرزنــد پروری، باید بــه گام دوم و تعبیر و 
توصیه ای که مقام معظم رهبری دارند توجه 
شود. همچنین بحث مهاجرت ها و تصادفات 
می توانــد به جمعیت ما لطمــه بزند که باید 
 برای هر کــدام در جای خــود برنامه ریزی

شود.
وی در مــورد اقدامــات و تدابیر امور زنان و 
خانــواده در این زمینه، اظهــار کرد: یکی از 
مســائل مهمی که امســال در روز خانواده 
شروع کردیم ایجاد کارگروه هایی در مناطق 
مختلف، برای کار آموزشی، برگزاری رویداد، 
مهــارت آمــوزی و ارتباط بــا بخش های 
مختلف که در این زمینه تاثیرگذار هســتند؛ 
مثل مســاجد و مدارس، یکی از کارگروه ها 
ســلامت و جمعیت و کارگروه دیگر سلامت 
تغذیه است، مسئله ســلامت تغذیه خانواده 
از عواملی اســت که می توانــد از بیماری ها 
پیشگیری کند؛ چون یکی از مسئله جمعیت 
بیماری هایی اســت که تلفــات از جمعیت 

می گیرد.
خزعلــی درباره جمعیت دهه شــصتی ها نیز 
تصریــح کرد: یکــی از تدابیــری که برای 
این مســئله اندیشــیده شــده در مورد دهه 
شــصتی ها اســت که ۲۱ درصد جمعیت را 

تشکیل می دهند و تا پنج سال آینده از پنجره 
باروری خارج می شــوند و تجرد خیلی از این 
افراد باعث شــده زندگی مناسب برای خود 
و آینده کشور نداشــته باشند؛ لذا تسهیلات 
چهارگانــه ای را برای این افــراد قرار دادیم 
به خصوص برای روســتاییان . مهاجرت از 
روستا به شهر باعث شــده تعداد بیشتری از 
دختران روســتایی به دلیل مهاجرت پسران 
به شهرها دچار تجرد شــوند . در سال های 
گذشــته کارهای خوبی برای روســتا انجام 
شده و باید با تشویق ها و بهتر کردن زندگی 
 مهاجــرت معکــوس را به روســتاها ترویج 

کنیم.
وی در پایان ســخنان افزود: مسئله گفتمان 
خیلی اهمیت دارد و نگاه، دیدگاه و رویکردها 
متفاوت شده و فضای مجازی و هجمه های 
دشمن در این خصوص خیلی تاثیر داشته و به 
شدت دشمن روی این مسئله سرمایه گذاری 

کرده است.

رتبه دوم ایران در کاهش موالید در بین کشورهای همسایه

رییــس ســازمان نظــام روانشناســی و 
مشــاوره از فعالیــت ۳۷ هزار روانشــناس 
 فاقــد پروانــه تخصصــی در کشــور خبر 

داد.
به گــزارش خبرنــگار مهر، علــی فتحی 
روانشناسی  نظام  رئیس ســازمان  آشتیانی 
و مشــاوره در خصوص تعرفه های مشاوره 
اظهار داشــت: تعرفه مصوب و پیشنهادی 
هیأت دولت برای ســال جاری ۲۳۰ هزار 
تومــان به ازای هر ۴۵ دقیقه برای کســی 
که دارای مدرک کارشناســی ارشد و ۲۷۰ 
هزار تومان برای کســی که مدرک دکتری 
می رود  انتظــار  اســت.  دارد،  تخصصــی 
همــکاران این تعرفه را که توســط هیأت 
دولت ابلاغ و در ســایت هم درج شــده، 

رعایت کنند.
وی افــزود: این ۴۵ دقیقــه معادل ۲۳۰ یا 
۲۷۰ هزار تومان پاسخگوی مخارج جاری 
افرادی که مرکز مشــاوره و کلینیک دارند 
نیســت. از طرفی جامعه ما هم نمی تواند به 
روانشناسان مراجعه کنند چرا که مشکلات 
روانشــناختی با یک جلســه حل نشــده و 
نیازمند جلســات بیشتری اســت. هزینه ها 
بســیار بالاســت و همکاران ما هم تحت 
 فشــار اقتصــادی و مشــکلاتی در مراکز 

هستند.
فتحــی در ادامــه بیان داشــت: به زودی 
انتظامی سازمان نظام روانشناسی،  معاونت 
بازرســی های آشــکار یا غیر آشکار خود را 
برای بررســی تخلفات مراکز مشاوره آغاز 

می کند.
وی با اشــاره بــه نظارت هــای برخی از 
مراکــزی که مبالــغ بالاتر از ایــن تعرفه 
دریافت می کنند، گفت: موارد خاصی هستند 
که ســاعتی ۸۰۰ هزار تومان دریافت کرده 
که این مــوارد را پذیرفته و رد نمی کنم. در 
برنامه ســازمان داریم که معاونت انتظامی 
سازمان فعالیت خود را بیشتر و بازرسی های 

آشــکار یا غیر آشــکار را انجام داده و یک 
ارزیابی از وضعیت موجود داشــته باشــیم. 
از مشــکلات  بتوانیم به برخی  امیــدوارم 
 جامعــه خودمــان در رابطــه بــا هزینه ها 

بپردازیم.
مــردم می توانند به صورت مســتقیم 
به ســازمان نظام روانشناسی مراجعه 
 و شــکایت خــود را مکتــوب ارائــه

کنند
آشــتیانی در مورد گزارش هایــی مبنی بر 
افزایش تخلفات گفت: در قانون ســازمان 
نظام روانشناســی و مشاوره، ماده ۱۹ و ۲۰ 
در ارتباط با تخلفاتی است که در خصوص 
روانشناسان و مشــاوران صورت می گیرد. 
یــک هیأت حــل اختلاف داریــم که اگر 
مراجعه ای از روانشــناس یا مشاور شکایت 
کند که هزینه بیشــتری دریافت کرده و یا 
هر شــکایت دیگر، در ابتدا هر دو طرف را 
دعوت و ســعی بر حل آن مشکل می کنیم 
که به مراجع بالاتر کشــیده نشــود. اگر در 
این مرحله نتوانســتیم مشکل را حل کنیم، 
یک کمیسیون تخلفات بدوی که از تعدادی 
متخصص، حقوقدان و وکیل تشکیل شده 
و این مســاله را مورد بررسی قرار داده و به 
حکمی می رســند و اگر نیاز به تجدید نظر 
بود، به کمیســیون تجدید نظــر رفته و در 
آنجا قطعی می شــود. حکم ها قانونی است 
و می تواند مواردی همچون ۳ ماه انفصال از 
خدمت، ۶ ماه، ۱ ســال، ۳ سال و ۵ سال و 
در نهایت منجر به لغو پروانه خدمات شود. 
البته مردم می توانند به صورت مســتقیم به 
سازمان نظام روانشناسی مراجعه و شکایت 
خود را مکتوب ارائه و ما موظف هستیم آن 

را بررسی کنیم.
از ۵۷ هــزار عضــو ســازمان نظام 
تنهــا  مشــاوره  و  روانشناســی 
 ۲۰ هــزار نفــر پروانــه تخصصــی

دارند

رئیس ســازمان نظام روانشناسی و مشاوره 
در پاسخ به این سوال که می گوید بسیاری 
از مراکــز مشــاوره مجوز ندارنــد و مردم 
اعتمادشان را از دســت داده و چه نظارتی 
بر این امر وجــود دارد، گفت: درصدی که 
مجوز ندارند در مقایســه بــا درصدی که 
مجوز دارند بســیار کم بوده و شــاید یک 
الــی دو درصد اســت. ما در این ســازمان 
بیــش از ۵۷ هزار عضــو داریم که نزدیک 
بــه ۲۰ هزار نفر از آنــان پروانه تخصصی 
داشــته و می تواننــد خدمات ارائــه کنند. 
شاید بهتر باشد مردم ســراغ روانشناسانی 
بروند که نام آنان داخل ســایت ســازمان 
اســت یا ســراغ کســانی بروند که در آن 
مرکز پروانه اشــتغال تخصصی نصب شده 
و ســراغ افرادی خارج از این دست نروند. 
این موضوع نیاز به اطلاع رســانی و آگاهی 
مردم دارد. در ســایت سازمان یک لیستی 
از روانشناسان زرد یعنی کسانی که مدرک 
نداشــته و کار مشاوره می کنند، وجود دارد. 
مردم باید انتخاب، شناسایی و ارزیابی کرده 
 کــه می خواهند به چه مشــاوره ای مراجعه 

کنند.
سعی ما بر این اســت با بیمه خدمات 

سلامت وارد مذاکره شویم
فتحی در خصوص پرداخــت این هزینه ها 
توســط ســازمان های بیمه گر خاطرنشان 
کرد: در مورد بیمه دو گرایش روانشناســی 
بالینــی و ســلامت در خدمــات خــود از 
طریق بیمه پشــتیبانی می شــوند. یکی از 

برنامه های ما این اســت که بتوانیم سطوح 
بیمــه را گســترش دهیم چرا کــه اعتقاد 
مــن بر این اســت که همــه گرایش های 
 روانشناســی به نوعی با ســلامت ارتباط

دارند.
تمــام دفاتــر و مراکــز مشــاوره ما 
داشــته  کارت خوان  دســتگاه   بایــد 

باشند
وی درباره عدم اســتفاده از دســتگاه های 
کارت خــوان در برخــی از مراکــز تصریح 
 کرد: در این حوزه ما با پزشــکان مشترک

هستیم.
باید تمام دفاتر و مراکز مشــاوره ما دستگاه 
کارت خوان داشته باشند و مراجعه کننده باید 
هزینــه آن را واریز کند و خارج از این مورد 
تخلف اســت. مراجعین می توانند این مورد 
را هم به ســازمان ارجــاع دهند تا ما آن را 

پیگیری کنیم.
ماجرای تأسیس مرکز ملی روانشناسی 

و مشاوره خانواده
رئیس ســازمان نظام روانشناسی و مشاوره 
در یک برنامه تلویزیونی درباره مشــکلات 
موجود در قانــون برنامه هفتم گفت: در دو 
فصل ۱۴ و ۱۶ به این موضوعات به صورت 
جدی پرداخته شده اســت. در فصل ۱۴ با 
موضــوع ارتقای نظام ســلامت، در بند دو 
گفته شــده که در صدد تأسیس مرکز ملی 
روانشناســی و مشــاوره خانواده هستیم و 
پس از تصویب این قانون، شــش ماه بعد 
لازم الاجرا است. ســوال من این است که 
این مرکز یعنی چه؟ در حال حاضر ما دارای 
سازمان نظام روانشناسی هستیم و بسیاری 
از نهادهای دیگر همچون بهزیســتی، قوه 
قضائیــه و وزارت ورزش و جوانان در حال 
پروانه دادن به این مراکز هستند. این پروانه 
را به کســی می دهند که پروانه اشــتغال 
تخصصی از ســازمان نظام روانشناســی و 
مشاوره گرفته و دارا باشد. راه اندازی چنین 
مرکزی یعنی چه و این یک چالش است. ما 
ســازمان نظام روانشناسی داریم چه لزومی 
دارد کــه بخواهیم مرکــز دیگری را ایجاد 

کنیم.

فتحی آشتیانی خبر داد؛
فعالیت ۳۷ هزار روانشناس فاقد پروانه تخصصی در کشور



سیاسی

ستاد انتخابات کشــور در اطلاعیه شماره )۸( شــرایط داوطلبان 
انتخابات مجلس شورای اسلامی را برای ثبت نام نهایی اعلام کرد.

به گزارش خبرنگار حوزه دولت ایرنا، ســتاد انتخابات کشــور در 
اطلاعیه شــماره )۸( آنچه که داوطلبان نمایندگی مجلس شورای 

اسلامی باید برای ثبت نام قطعی بدانند را اعلام کرد.
در متن این اطلاعیه آمده اســت: به آگاهــی متقاضیان داوطلبی 
انتخابات سراســری دوازدهمین دوره مجلس شــورای اسلامی 
می رســاند، در اجرای مــاده ۵۳ قانون انتخابــات مذکور، ثبت نام 
داوطلبان از روز پنجشنبه مورخ ۲۷/۷/۱۴۰۲ تا روز چهارشنبه مورخ 
۰۳/۰۸/۱۴۰۲ جمعاً به مدت ۷ روز و از ساعت ۸ لغایت ۱۸ به عمل 
خواهد آمد؛ لذا داوطلبان می توانند به منظور اعلام داوطلبی خود از 
طریق رایانه و با دریافت رمز یکبار مصرف از شماره تلفن همراهی 
که با آن پیش ثبت نام خود را انجام داده اند، در مهلت تعیین شده 
به درگاه keshvar.moi.ir مراجعه و نسبت به تکمیل کاربرگ 

ثبت نام و بارگذاری مدارک و گواهی های مورد نیاز اقدام کنند.
به اســتناد ماده ۳۱ قانون انتخابات مجلس شــورای اســلامی و 
تبصره های ذیل آن، انتخاب شــوندگان هنگام ثبت نام باید دارای 

شرایط زیر باشند:
اعتقاد و التزام عملی به اسلام؛

التزام عملی به نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران؛
تابعیت کشور جمهوری اسلامی ایران؛

ابراز وفاداری به قانون اساسی و اصل مترقی ولایت مطلقه فقیه؛
داشتن مدرک تحصیلی کارشناسی ارشد یا معادل آن؛

نداشتن سوء شهرت در حوزهی انتخابیه؛
داشــتن سلامت جســمی و روانی به گونه ای که توانایی متعارف 

انجام وظایف نمایندگی را داشته باشد؛
حداقل ســن سی )۳۰( سال تمام و حداکثر هفتاد و پنج )۷۵( سال 

تمام؛
گواهی معتبر و مورد تأیید بالاترین مقام نهاد یا مؤسســات مربوط 
مبنی بر داشتن حداقل پنج سال سابقه فعالیت اجرایی یا آموزشی 
یا پژوهشی یا قضائی در یک یا همه آنها در بخش دولتی، عمومی 

یا غیرعمومی؛
داشتن کارت یا گواهی پایان خدمت وظیفه یا معافیت دائم قانونی.

الف: داوطلبان نمایندگی اقلیتهای دینی مصرّح در قانون اساسی از 
التزام عملی به اســلام، مذکور در بند )۱( مســتثنی بوده و باید در 

دین خود ثابتالعقیده باشند.
ب: هر دوره نمایندگی مجلس شورای اسلامی معادل یک مقطع 

تحصیلی فقط برای شرکت در انتخابات محسوب میشود.
ج: ملاک محاســبه ســن اشــخاص برای ثبت نام در انتخابات، 
بر اســاس تاریخ تولد اولیه ثبت شــده در شناسنامه رسمی است 
و تغییرات بعدی توســط دستگاههای ذی ربط به استثنای محاکم 

قضائی ملاک عمل نمی باشد.
د: براساس ماده )۱۸( قانون تسهیلات استخدامی جانبازان مصوب 
۷۴/۳/۳۱ و تبصــره ماده )۲۱( قانــون حمایت از آزادگان مصوب 
۱۳/۰۹/۱۳۶۸ و بنــد »الف« ماده )۴۴( قانون برنامه پنجم و جزء 
)۶( بند »ث« ماده )۸۸( قانون برنامه ششم، کلیه جانبازان، آزادگان، 
رزمندگانی که حداقل ۶ ماه سابقه حضور در جبهه دارند و همچنین 

فرزندان شهدا، از یک مقطع تحصیلی بالاتر برخوردار می شوند.
داوطلبان گرامی پیش از تکمیل کاربرگ پرسشنامه، می بایست به 

نکات زیر دقت کنند:
تکمیل این پرسشنامه مبتنی بر تبصره ۳ ماده ۵۳ است که حاوی 
اطلاعات شــخصی و خانوادگی و ســوابق از جمله علمی، شغلی، 
سیاسی، اجتماعی، فرهنگی و مذهبی داوطلب است. این پرسشنامه 
توســط وزارت کشور تهیه و به تأیید هیأت مرکزی نظارت رسیده 

است.
پس از تکمیل پرسشــنامه و اخذ شناسه رهگیری، ثبت نام نهایی 
شــده و به هیچ عنوان امکان ویرایش اصلاح و یا اعتراض برای 
داوطلــب وجــود ندارد، لذا ضروریســت داوطلب بــا دقت کامل 

پرسشنامه را تکمیل کنند.
چنانچه به غیر از نام و نام خانوادگی مندرج در شناســنامه، به نام 
دیگری نیز مشهور هســتید، لازم است در قسمت »شهرت« این 
پرسشــنامه آن را اعلام کنید. درج »شــهرت« در آگهی اسامی 
نامزدها )روز اخذ رأی(، منوط به درج آن در این پرسشنامه و تأیید 

هیأت اجرایی است.
شــورای نگهبان می تواند به منظور اطمینان از داشتن »سلامت 
جســمی و روانی«، »توانایی متعارف انجام وظایف نمایندگی« و 
»عــدم اعتیاد به مواد مخدر یا روانگردان« داوطلبان، موضوع را از 
»سازمان پزشــکی قانونی« استعلام کند. )تبصره ذیل بند ۷ ماده 

)۳۱
به منظور تدقیق و تسریع در امر احراز صلاحیت، داوطلبان می توانند 
به صورت اختیاری، شرح مختصری از زندگی خود، افتخارات و آثار 
و مدارک اثباتی را در محل تعیین شده ثبت و یا افراد موثقی را به 

عنوان »معرف« معرفی کنند.
عدم تکمیل پرسشنامه مخصوص اعلام داوطلبی، عدم بارگذاری 
مدارک و گواهینامه های مربوط و یا عدم اخذ شناسه رهگیری در 
موعــد مقرر به منظور تأیید نهایی ثبت نام، به منزله عدم ثبت نام 

است. )تبصره ۲ ماده ۵۳(
یک شماره حساب غیرتجاری مربوط به هزینه های انتخاباتی خود 
را نزد بانک های عامل تعیین و یا افتتاح کرده و گواهی اخذ شــده 
از بانک را مبنی بر اینکه اطلاعات مربوط به حســاب یاد شده بنا 
به درخواست رســمی وزارت کشور و هیأت مرکزی نظارت، قابل 
رصــد خواهد بود، در کاربرگ پرسشــنامه بارگذاری کنند. )قانون 
شــفافیت و نظارت بر تأمین مالی فعالیت های انتخاباتی مصوب 

)۰۶/۱۱/۱۳۹۸
فردی را بــه عنوان نماینــده مالی )این شــخص می تواند یک 
شــخص حقیقی و یا یک شــخص حقوقی در حوزه امور مالی و 
یا خود داوطلب باشــد( در کاربرگ پرسشنامه معرفی کنند. )قانون 
شــفافیت و نظارت بر تأمین مالی فعالیت های انتخاباتی مصوب 

)۰۶/۱۱/۱۳۹۸
گواهی های لازم جهت بارگــذاری در حین ثبت  نام: ارائه گواهی 
معتبر و مورد تأیید بالاترین مقام نهاد یا مؤسسات مربوط از سوی 
همه داوطلبان، مبنی بر داشتن حداقل ۵ سال سابقه فعالیت اجرایی 
یا آموزشی یا پژوهشــی یا قضایی در یک یا همه آن ها در بخش 
دولتی، عمومی یا غیرعمومی در هنگام ثبت نام )دستورالعمل آن از 

تارنمای وزارت کشور قابل دریافت می باشد(
ارائه گواهی رســمی مبنی بر قبول استعفاء یا قطع هرگونه رابطه 
اســتخدامی و همکاری و عدم اشــتغال در پست یا مقام یا سمت 
یا مشاغل ماده ۳۲ قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی توسط 

مشمولان این ماده.

  مجلس
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اطلاعیه شماره )۸(ستاد انتخابات کشور:

شرایط داوطلبان انتخابات مجلس 
برای ثبت نام نهایی اعلام شد 
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  خبر

    

سرپرســت ســازمان هدفمندی یارانه ها گزارشــی از 
عملکرد این سازمان از خرید گندم کشاورزان به دیوان 

محاسبات ارائه داد.
به گزارش ایرنــا از اداره کل روابط عمومی و امور بین 
الملل دیوان محاســبات کشــور، در این جلســه علی 
عســگری گزارشی از عملکرد ســازمان هدفمندسازی 
یارانه ها در زمینه خرید گندم از کشاورزان و تامین منابع 
خرید گندم ارائه و کمبودهای این حوزه را تشریح کرد.

وی اقدامات این سازمان برای تامین بدهی گندمکاران 
را تشــریح کرد و گفت: آماده ایم تا هر اقدام لازمی را 
برای تامین حقوق کشاورزان انجام دهیم تا حقی از آنها 

تضییع نشود.
در ادامه، سرپرســت سازمان هدفمندســازی یارانه ها 
گزارشــی از درآمدهای این سازمان ارائه و ضمن تقدیر 
از دیوان محاســبات کشــور برای تسهیل گری امور و 
کمک به دستگاه های اجرایی، افزود: دیوان محاسبات 
همواره یاری گر دستگاه های اجرایی بوده وکمک های 

خوب و به موقعی ارائه کرده است.
وی از اقدامات دیوان محاســبات کشــور در خصوص 
برقــراری انضباط مالی و شــفافیت نیز تشــکر کرد و 
خواستار ادامه ارائه راهکارهای مناسب برای بهبود امور 

و راهبری بهتر سازمان هدفمندسازی یارانه ها شد.
در ادامه این دیدار، دستغیب رئیس کل دیوان محاسبات 
کشــور نیز با تاکید بر اینکه ایــن نهاد نظارتی موضوع 
»انضبــاط مالی و شــفافیت« را به جدیــت دنبال می 
کند، راهکارهای لازم برای تامین حقوق کشــاورزان را 
بیان کرد و گفت: پرداخت مطالبات کشــاورزان به ویژه 
گندمکاران باید تسریع شود و دیوان محاسبات از هیچ 
نوع کمک و اقدامــی برای پرداخت این مطالبات دریغ 

نخواهد کرد.
وی ضمن تاکید بر تمرکز حساب دستگاه ها در حساب 
واحد خزانه، افزود: منابع و مصارف هدفمندی یارانه ها 
باید مشخص بوده و طبق قانون عمل شود؛ البته دیوان 
محاســبات در این زمینه رصد و نظارت لازم را دارد و 
هر جایی که انحراف از معیار وجود داشــته باشد، ورود 

خواهد کرد.

وزیر کشور گفت: مشــارکت در انتخابات، یک وظیفه 
همگانی اســت و نخبگان، معتمدین و صاحبان نفوذ در 
جامعــه وظیفه دارند اهمیت انتخابــات و آثار و برکات 
افزایش مشارکت در انتخابات را برای مردم تبیین کنند.

احمد وحیدی در گفت وگو با خبرنگار سیاســی ایرنا، با 
اشــاره به آخرین اقدامات وزارت کشور برای برگزاری 
انتخابــات مجلس اظهار کرد: وزارت کشــور، تکالیف 
قانونی برای بسترســازی انتخابــات دارد که تا امروز و 
طبق موارد قانونی مشــخص شده، کارهای لازم انجام 

شده است.
وزیر کشــور افزود: آیین نامه هایی که باید بر اســاس 
قانون تهیه می شــد، به تصویب دولت رســیده و ابلاغ 
شده اســت. وی افزود: همچنین هیات های اجرایی در 
تمام کشور شــکل گرفته و در سطح وزارت کشور نیز 

اقدامات مربوطه انجام شده است.
به گفته وحیدی پیش ثبت نام ها هم انجام شده است و 
اکنون درحال رسیدگی به شکایات هستیم و بررسی این 
شکایات تا قبل از ثبت نام نهایی به پایان خواهد رسید.

وی با اشاره به آموزش ها و توجیهات لازم تصریح کرد: 
بخش قابل توجه پیش بینی هــای فنی برای اخذ احراز 
هویت به شکل الکترونیک و سایر مراحل انتخابات که 
باید به شــکل الکترونیکی صورت بگیرد، انجام شــده 
و اکنــون در حال تکمیل اســت. وحیدی تصریح کرد: 
مسائل اجرایی و اداره کار توسط ستاد انتخابات به خوبی 

در حال انجام است.
وزیر کشــور در ادامه با اشاره به مشارکت در انتخابات 
گفت: مشارکت در انتخابات، یک وظیفه همگانی است 
و نخبــگان، معتمدین و صاحبان نفوذ در جامعه وظیفه 
دارند اهمیت انتخابات و آثار و برکات افزایش مشارکت 

در انتخابات را برای مردم تبیین کنند.
وحیدی با اشــاره به برخی اقدامات برای نادیده گرفتن 
تلاش هــا بــرای برگــزاری انتخابــات، گفــت: باید 
جلوی کســانی که بــا ســیاه نمایی و ناامیــدی، القا 
می کننــد که کارهــا جلو نمــی رود و اتفاقــات مهم 
 در کشــور نمی افتــد، گرفتــه شــود و آن هــا تقبیح

شوند.
وی با اشــاره به اســتفاده برخی الفاظ نامناسب برای 
انتخابــات، گفت: گاهــی، کلماتی درباره مهندســی 
انتخابات گفته می شــود که طبیعتاً همان تلاشی است 
که برای جلوگیری از حضور فعــال مردم در انتخابات 

صورت می گیرد.
وحیــدی افزود: ایــن اقدامات، جــزء برنامه ریزی های 
دشمن خارجی و برخی کســانی است که متاسفانه در 
داخل بلندگو و رســانه دارند. وی در ادامه بر لزوم بیان 
دســتاوردهای مهم و امیدآفرین برای مردم که نشان 
می دهد کشــور در مسیر سازندگی، رشد و حرکت قوی 

قرار دارد، تاکید کرد.
وزیر کشــور گفت: همه این  نکات برای نشــان دادن 
شرایط مناســب برای تهییج و تشویق حضور همگانی 

پای صندوق های رای، بسیار مهم است.
وحیدی عنوان کرد: اینکه تعداد زیادی به عنوان داوطلب 
نام نویسی کرده اند، زمینه خوبی است تا به  مشارکت هر 
چه بیشتر منجر شود؛ تعداد داوطلبین بیشتر علی القاعده 

باید مشارکت های بیشتری نیز ایجاد کند.

کارشــناس مســائل بین الملل گفت: اقتصادهــای نوظهور 
گــروه بریکس با اهداف اقتصادی و بــه تعبیری با رهیافت 
موازنه نرم بــه دنبال بازدارندگی موثر و کم هزینه در مقابل 

چارچوب های ایجاد شده توسط قدرت های غربی هستند.
حسین شاهپری کارشناس مسائل بین الملل در گفت و گو با 
خبرنگار سیاست خارجی ایرنا، در خصوص اهمیت عضویت 
ایــران در گروه بریکس و جایــگاه آن در نظام بین المللی، 
اظهارداشت: اساسا بریکس در حوزه اقتصاد سیاسی بین الملل 
تحلیل می شــود و در حال حاضر دو طیف رقیب در ساختار 
اقتصادی سیاسی بین الملل وجود دارد، یکی از این دو طیف، 
شامل کشورهای توسعه یافته اروپای غربی و ژاپن به رهبری 

آمریکا است که بیشتر ماهیت سیاسی و امنیتی دارد.
وی افزود: طیف دوم هم شامل کشورهایی هستند که آن ها 
را تحت عنوان »اقتصادهای نوظهور« می شناسیم که بیشتر 
در قالب ابتکاراتی همچون گروه بریکس یا پروژه ابتکار یک 
کمربند- یک راه، ســازمان همکاری شــانگهای یا اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا و دیگر ابتکارات خود را در عرصه بین الملل 
معرفــی کردند. این گروه دوم شــامل اقتصاد های نوظهور 
است که بیشــتر ماهیت و تمایلات اقتصادی دارند و انگیزه 

های امنیتی و سیاسی در این طیف کمرنگتر است.
این کارشــناس مســائل بین الملل در مورد فلسفه تاسیس 
بریکس هم بیان داشــت: گروه بریکس با اهداف اقتصادی 
و به تعبیری با »رهیافــت موازنه نرم« به دنبال بازدارندگی 
موثر و کم هزینه در مقابل چارچوب های ایجاد شــده توسط 
قدرت های غربی اســت. گروه بریکس یک نمادی از رغبت 
کشورهای نوظهور اقتصادی برای تاثیرگذاری بر فرایندهای 

اقتصاد سیاسی بین الملل است.
شاهپری در مورد تاریخچه بریکس هم تصریح کرد: بریکس 
مفهومی بودکه در ابتدا توسط یک اندیشمند مطالعات اقتصاد 
سیاسی بین الملل به نام »جیم اونیل« در سال ۲۰۰۱ مطرح 
شــد. در ابتدا بریکس یک ایده مفهومی جدید برای اشاره به 
ظرفیت چهار کشــور چین، برزیل، روسیه و هند بود، اما در 
ســال ۲۰۱۶ در وزارت خارجه برزیل، روســیه، هند و چین 
مسئله تشکیل بریکس مورد بررسی قرار گرفت و این مسئله 
وارد مرحله اجرایی شــد. یکی از مهم ترین اجلاســیه های 
بریکس در سال ۲۰۰۹ در روســیه برگزار شد که بیانیه ای 
توسط این کشورها منتشر شد و در مورد مبادلات اقتصادی 

اعلام کردند که وارد مذاکره و تبادل نظر شدیم.
وی افزود: در پایان این بیانیه ۱۶ بندی مطرح می شــود که 
نقشه راه بریکس طرح می شود. این کشورها اعلام می کنند 
که خــود را متعهد به اصلاحــات در نهادهای بین المللی و 
نهادهای مالی در اقتصاد جهانی می دانیم و همچنین به نقش 
مهم تجارت بین الملل و سرمایه گذاری خارجی هم در بهبود 

اقتصادی تاکید کردند.
این کارشناس مسائل بین الملل با بیان اینکه در حال حاضر 
۱۹ کشور درخواست پیوستن به گروه بریکس را ارائه کردند، 
گفت: بعد از دهه ۱۹۹۰ و فروپاشــی اتحاد جماهیر شوروی 
و پایان نظام دو قطبی اما مشــخص شــد رویای نظام تک 
قطبی که در نظریات اندیشــمندانی چون فوکویاما در نظریه 
پایان تاریخ مطرح می شد و پایان تاریخ با غلبه جهان لیبرال 
دموکراســی روایت می شود، نادرست اســت و شاهد ظهور 
کشــورهایی هســتیم که داعیه تاثیرگذاری در عرصه بین 
الملل دارند و اعضای بریکس بخشی از این کشورها هستند.
شــاهپری در پاسخ به این ســوال که بریکس به چه میزان 
می توانــد در عرصه اقتصــاد بین الملل نقــش آفرینی کند، 
تاکید کرد: گروه بریکس را می توانیم یک ائتلاف مشــترک 
اقتصادی در سطح فرامنطقه ای با انگیزه های تجاری و فنی 
تعریف کنیم. هر ۵ کشــور عضو بریکس یک نقش مهم و 
برجســته در محیط پیرامونی خودشــان دارند. چین، روسیه، 
آفریقای جنوبی و برزیل که اعضای اصلی بریکس هســتند 
ارتباط محکمی با مناطق پیرامونی و همسایگان خود دارند.

وی ادامه داد: اصلی ترین ائتلاف های غربی در منطقه آســیا 
پاســفیک با هدف مهار چین در حال فعالیت هستند بریکس 
از ۲۰۱۷ تلاش کرد در مقابل این نهادها موازنه نرم را شکل 
دهد. چینی ها دنبــال این بودند که اثرگذاری منطقه ای خود 
را گســترش دهنــد و هم مجموعه ای هماهنگ در ســطح 
منطقه ای ایجــاد کنند تا از این طریق بتوانند تعامل شــبه 
ســاختاری را که گروه بریکس می توانند بین اقتصادی های 
نوطهــور ایجادکند را دنبال کنند و »وزن و جایگاه خود را در 

نظام بین الملل افزایش دهند«.
این کارشناس مسائل بین الملل افزود: با این اقدام اقتصادهای 
نوظهــور تلاش می کنند که »در چارچوب بریکس پلاس« 
در نهادهایی مانند سازمان ملل متحد، بانک جهانی، صندوق 
بین المللی پول و ســازمان تجارت جهانــی که »برآمده از 
نظم بعد از جنگ چهانی دوم« اســت نقش خود را ایفا کرده 
و اثرگذار ظاهر شوند و در آینده بتوانند جایگزین این نهادها 

شوند.
شاهپری ســپس به تشریح ظرفیت های بریکس پرداخت و 
گفت: بریکس در ۲۰۲۲ نزدیک به ۳۲ درصد تولید ناخالص 
جهانی را به خود اختصاص داده یعنی از کشــورهای غربی 
جلوتر اســت و پیش بینی هم می شــود کــه در ۲۳۰ حدود 
۵۰ درصد شــود. هفت کشور گروه صنعتی جهان حدود ۳۰ 
درصــد تولید ناخالص جهانی را در اختیار دارند و پایین تر از 

بریکس هستند.
وی بــا بیان اینکه ارتقای روابط متقابل برای کســب منافع 
مشــترک و ارتقای جایگاه در اقتصاد سیاســی بین الملل از 
اهــداف اصلی گروه بریکس اســت، تصریح کــرد: تعیین 
دســتور کار برای تعامل گســترده بین کشــورهای جنوب، 
ایجاد هماهنگی دیپلماتیک در نهادهای بین المللی به ویژه 
نهادهایی که برآمده از نظم جهانی پســا جنگ جهانی دوم 
هستند و تسهیل دسترسی کشورهای عضو به منابع انرژی و 

مواد خام از دیگر اهداف بریکس است.
این کارشناس مســائل بین الملل تسهیل دسترسی کشورها 
به تکنولــوژی فنی و صنعتــی، ایجاد شــبکه درهم تنیده 
اقتصــادی و در نهایت ایجاد موازنه نــرم در مقابل رهیافت 
امینتی و سیاســی در مقابل کشــورهای غربی را از اهداف 
کلان بریکس برشــمرد و افزود: جمهوری اسلامی »ایران 
جزو اولین کشورهایی بود که با مطرح شدن مسئله بریکس 

پلاس درخواست عضویت رسمی خود را مطرح کرد«.
شــاهپری ادامه داد: بریکس از کشــورهای در حال توسعه 
کــه از ظرفیت های ژئواکونومیک بالایی برخوردار هســتند 
برای عضویت در خود اســتقبال می کند. ایران هم به دلیل 
اینکه دارای منابع غنی، جمعیت انسانی باکیفیت و جغرافیای 

سیاسی با ثبات است مرود پذیرش قرار گرفت.
وی به مزیت های بریکس برای کشــورمان پرداخت و بیان 
داشت: تلاش برای »ایجاد سامانه مستقل پرداخت های مالی 
بین المللــی و دلار زدایی« از اهداف ایران اســت که گروه 
بریکس هــم آن را دنبال می کند. نهاد ســازی بین المللی 
همانندایجاد بانک توســعه نوین و توســعه مشارکت های 
ســازمانی بین اعضا و پیمان های مختلف و اهمیت قدرت 

اقتصادی بریکس برای کشور ما مهم است.
این کارشــناس مســائل بین الملل در پایان به »چالش های 
پیش روی گروه بریکس« هم پرداخت و خاطرنشــان کرد: 
رقابــت اعضای داخلی و ناهماهنگی بین سیاســت خارجی 
کشورهای عضو مانند چین و هند، نابرابری فاحش در قدرت 
اقتصادی کشــورهای عضو و ایجاد انتظارات غیر واقعی در 
کشورمان نسبت به اثرگذاری های غیر واقعی عضویت ایران 
بر اقتصادکشــور از جمله چالش های موجود در این زمینه به 

حساب می آید.

گزارش عملکرد سازمان هدفمندی راهبرد موازنه نرم و اهمیت پیوستن ایران به بریکس 
از خرید گندم به دیوان محاسبات 

وحیدی: نخبگان برکات افزایش مشارکت 
در انتخابات را برای مردم تبیین کنند 

طبق برنامه هفتم توســعه امــکان حضور 
ایرلاین هــای خارجی در پروازهای فرودگاه 

امام خمینی )ره( فراهم شد.
به گــزارش خبرنــگار پارلمانــی ایرنا، در 
نشســت علنی مجلس شــورای اسلامی، 
ادامه رســیدگی به جزییــات لایحه برنامه 
هفتم توســعه در دستور کار نمایندگان قرار 
گرفــت و در ادامه بندالحاقی )۱( ماده )۵۷( 

به تصویب نمایندگان رسید.
بر اساس بند الحاقی )۱( که تصویب شد، به 
منظور افزایش ظرفیت فرودگاه بین المللی 
امام خمینی )ره( با مشارکت سرمایه گذاران 
داخلی و خارجی و تبدیل شدن این فرودگاه 
به یکــی از قطب هــای منطقــه در حمل 
ونقل و گذر )ترانزیت( مســافر و بار هوایی 
بین المللــی، دولت مکلف اســت اقدامات 
تسهیل گرانه نظیر اعطای آزادی پرواز را به 
شرکت های هواپیمایی خارجی در مسیرهای 
خارجی همراه با تعیین نرخ رقابتی سوخت، 

خدمات فرودگاهی و ناوبری به عمل آورد.
پیــش از رای گیــری حســن محمدیاری 
در مخالفت با بندالحاقــی )۱( گفت: اینکه 

بخواهیم آنچه در ســالهای گذشــته انجام 
نشــده به یکباره در برنامه پنج ساله هفتم 
قرار دهیم و به انجام برســانیم، کارنشدنی 

است.
نماینــده مردم تالــش در مجلــس تاکید 
کرد: زیرســاخت های کشــور از عدم توازن 
برخوردار اســت و در بحث تردد و ترانزیت 
که در حوزه دریا بســیار مهم است، مهجور 
واقع شــده و اینکه موضوعی را مطرح کنیم 
ولی زیرســاخت آن را محیا نکنیم، قطع با 

مشکلات زیادی مواجهه خواهیم شد.
وی خاطرنشان کرد: اگر به صورت روزمره 
مشــکلات مردم را حل کنیم بســیار قابل 
قبول تر خواهد بود تا اینکه بخواهیم مسائل 
غیرممکــن را برای پنج ســال آینده بحث 

وبررسی کنیم.
بندرعباس در  نماینده مــردم  احمد مرادی 
مجلــس موافقت با بندالحاقــی )۱( گفت: 
این بند در حــوزه هوایــی و فرودگاه های 
کشور بســیار اهمیت دارد و ظرفیت خوبی 
در فــرودگاه بین المللی امــام خمینی)ره( 
ایجاد خواهد کرد و سبب می شود با سرمایه 

گذاری لازم در ایــن حوزه اقدامات لازم را 
انجام دهیم.

مهــدی نیازی بــه عنوان نماینــده دولت 
در مخالفــت با بند الحاقــی )۱( ماده )۵۷( 
اظهارداشــت: دولت بــا این بنــد الحاقی 
مخالف اســت. چرا که ایــن حکم در ظاهر 
تصور شود که شــرکت فرودگاه بین المللی 
پروازهای  بــرای  آزادی  امام خمینــی)ره( 
خارجــی ایجاد کند. ولی بــرای تحقق این 
موضوع باید جمهوری اســلامی با طرفین 
 مقابل، مذاکره کند تــا این موضوع محقق 

شود.
معاون رییس سازمان برنامه و بودجه تاکید 
کرد: اگر بند الحاقی )۱( تصویب شــود، در 
عمل دســت جمهوری اسلامی ایران برای 

مذاکره با طرف های خارجی را خواهیم بست 
و به نوعی آسیب زدن به منافع ملی و منافع 
جمهوری اســلامی ایران اســت. برهمین 
اســاس با مخالفت با بند الحاقی )۱( اجازه 
دهید دولت قدرت مذاکره با طرفین خارجی 

برای منافع کشور را حفظ کند.
سیدالبرز حسینی به عنوان نماینده کمیسیون 
تلفیق برنامه هفتم در موافقت با بند الحاقی 
)۱( گفت: هدف این بود که کشور به عنوان 
هاب در فرودگاه امــام خمینی)ره( عملیات 
پــروازی انجام شــود. ولی فــرودگاه امام 
خمینی)ره( را با فرودگاه هایی که در منطقه 
است مقایسه کنید تا متوجه شویم که در چه 

سطحی قرار دارد.
وی افــزود: ســالانه حــدود ۵ میلیون نفر 
پروازهای بلندمدت انجــام می دهند و بازار 
رقابتی بزرگی اســت و معمــولا پس از ۸ 
ســاعت پرواز، باید هواپیما به زمین نشسته 
و امــورات لازم را انجام دهــد. اما در این 
حوزه کشــور در رقابت نیست و برای اینکه 
این حوزه رقابتی حفظ شود، بند الحاقی )۱( 

لحاظ شده است.

بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه:

امکان حضور ایرلاین های خارجی در پروازهای فرودگاه امام خمینی )ره( فراهم شد

ســخنگوی شــورای نگهبان در جدیدترین 
گزارش خــود به مــردم، مهمترین ایرادات 
»طرح تأمین مالی تولید و زیرســاخت ها« را 

تشریح کرد.
بــه گزارش ایرنــا از پایگاه اطلاع رســانی 
شــورای نگهبان، هــادی طحــان نظیف 
سخنگوی شورای نگهبان در نود و هشتمین 
گزارش  از سلسله گزارش های خود به مردم 
در کانال شــخصی اش در »بلــه«، درباره 
»طــرح تأمین مالی تولید و زیرســاخت ها« 
توضیحاتی ارائه کرد که متن آن به شــرح 

زیر است:
»طــرح تأمین مالی تولید و زیرســاخت ها« 
که بــا عنوان »طرح تأمیــن مالی و جهش 
تولیــد )از طریق اصلاح قوانیــن »حداکثر 
اســتفاده از توان تولیدی و خدماتی کشور و 
حمایت از کالای ایرانی« و »رفع موانع تولید 
رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشــور«(« 
اعلام وصول شــده بود، پس از تصویب در 
۲۹ مردادماه سال جاری،  در چند جلسه مورد 

بررسی شورای نگهبان قرار گرفت.
این طــرح در شــش فصل با هــدف رفع 
مشــکلات و چالش های نظام تأمین مالی و 

تسهیل آن در اقتصاد کشور در تلاش است 
تــا اصلاحاتی در حوزه هــای مختلف مؤثر 
بر نظام تأمین مالــی ایجاد کند. »تقویت و 
توســعه ســازوکارهای مکمل تأمین مالی 
شامل اعتبارســنجی،  ضمانت اعتبار و نظام 
وثایق«، »تســهیل تأمین مالــی از طریق 
بانک ها و مؤسســات اعتباری«، »تســهیل 
تأمین مالی از طریق بازار سرمایه«، »اصلاح 
نظام انگیزشی استفاده از تأمین مالی درونی 
با اصلاح ســاختار مالیات ســتانی«، »جذب 
تأمین مالی خارجی از طریق صدور بسته های 
و »مشــارکت  نام«  بدون  ســرمایه گذاری 
و مولدســازی دارایی ها در راســتای جذب 
مشــارکت بخش خصوصی برای طرح های 
زیربنایی« را می تــوان اهداف اصلی »طرح 
تأمیــن مالی تولید و زیرســاخت ها« عنوان 

کرد.
بــا این حال طــرح مذکور با بررســی های 
صــورت گرفته در شــورای نگهبــان واجد 
ابهام هــا و مغایرت هایــی با اصــول قانون 
اساســی و شــرع شــناخته شــد. از جمله 
مهم تریــن و پرتکرارترین ایرادات شــورای 
نگهبان به ایــن طرح، مغایرت برخی احکام 

و مواد مصوبه با اصل ۸۵ قانون اساسی بود. 
براساس صدر اصل مذکور »سمت نمایندگی 
قائم به شــخص اســت و قابل تفویض به 
بنابراین مجلس شورای  نیســت«؛  دیگری 
اســلامی نمی تواند اختیار قانون گذاری خود 
و تصمیم گیــری در خصوص امور تقنینی را 
به نهادی دیگر واگذار کند و باید خود در آن 

موارد اقدام به قانون گذاری نماید.
بــا این حال ماده )۲( طرح، شــورایی تحت 
عنوان »شــورای ملی تأمیــن مالی« ایجاد 
کرده است که در مواد مختلف تصمیم گیری 
در خصوص برخی امور با ماهیت تقنینی مانند 
»تصویب نحوه تشــکیل، فعالیت و نظارت 
تضمین«،  یا صندوق هــای  مؤسســات  بر 
»تصویــب ضوابــط مشــارکت بانک ها در 
طرح های سرمایه گذاری تولیدی«، »تصویب 
روش های تأمین مالی« و...، که باید توسط 
مجلس تعیین تکلیف شــوند را به این شورا 
واگذار کرده بود کــه موارد مذکور در جهت 
صیانت از صلاحیــت انحصاری مجلس در 
قانون گذاری مغایر با اصل ۸۵ قانون اساسی 

شناخته شدند.
همچنین شورای نگهبان مواد متعددی را نیز 

به جهت واگذاری صلاحیت آیین نامه گذاری 
هیئت وزیــران و وزرا موضــوع اصل ۱۳۸ 
قانون اساسی به شورای مذکور مغایر با اصل 

۱۳۸ قانون اساسی تشخیص داد.
از دیگــر ایرادات پرتکــرار مصوبه، مغایرت 
احکام واجد بار مالی طرح با اصل ۷۵ قانون 
اساسی اســت که براســاس آن طرح های 
مجلــس نباید منجر بــه کاهش درآمدهای 
عمومی یا افزایش هزینه های عمومی شوند 
لکن تکلیف دولت به ایجاد چند ســامانه و 
پیش بینی تخفیفــات و معافیت های مالیاتی 
در طــرح بدون پیش بینی طریــق تامین یا 
جبران آن، مغایر با اصل ۷۵ قانون اساســی 

شناخته شد.
در کنار مغایرت های طرح با قانون اساســی 
و شــرع، برخی مواد مصوبــه نیز به جهت 
روشــن نبودن مقصود قانون گذار و ضرورت 
واضح شدن آن، توسط شورای نگهبان واجد 
ابهام تشخیص داده شدند تا در نتیجه »طرح 
تأمین مالی تولید و زیرساخت ها« به ضمیمه 
اظهارنظر شورای نگهبان برای اصلاح و رفع 
ایرادات و ابهام ها به مجلس شورای اسلامی 

بازگردانده شود.

در نود و هشتمین گزارش به مردم مطرح شد؛

مهمترین ایرادات شورای نگهبان به »طرح تأمین مالی تولید و زیرساخت ها« 



فناوری

فیزیکدانان می گویند، شبیه سازی سفر در زمان می تواند 
مسائل غیرممکن را حل کند.

به گزارش ایســنا و به نقــل از اس ای، برای ما از لحاظ 
تجربی، گــذر زمان تنها در یک جهت انجام می شــود، 
اما بــرای فیزیکدانــان کوانتومی نظــری، جهت زمان 
چندان انعطاف ناپذیر نیســت و مدل سازی، شبیه سازی 
و مشــاهده جریان معکوس زمان بــه روش هایی که در 
 دنیای واقعــی غیرممکن به نظر می رســد، امکان پذیر 

است.
اکنون دانشمندان نشان داده اند که شبیه سازی های سفر 
در زمان به سوی گذشته می تواند به حل مسائل فیزیک 
کمک کند، کاری که با فیزیک معمولی قابل دســتیابی 

نیست.
گروهــی از فیزیکدانان به رهبری دیوید آرویدســون-

شوکور از دانشگاه کمبریج، آزمایشی را انجام دادند که در 
آن حالت ورودی را می توان با شبیه ســازی یک حلقه ی 
زمــان رو به عقــب تغییر داد که به آنهــا اجازه می دهد 

پارامترها را پس از تنظیم قبلی تغییر دهند.
البته این حلقه ها کاملًا فرضی هســتند، اما می توان آنها 
را با استفاده از مدارهای تله پورت کوانتومی ایجاد شده با 
ذرات درهم تنیده به منظور حل ریاضی مســائل فیزیک، 

شبیه سازی کرد.
آرویدسون-شــوکور توضیــح می دهد: تصــور کنید که 
می خواهید برای کســی هدیه ای بفرســتید. باید آن را 
در روز اول ارســال کنید تا مطمئن شــوید که روز سوم 
می رســد. در حالی که شــما به فهرســت آرزوهای آن 
شــخص در روز دوم دست پیدا می کنید. بنابراین در این 
ســناریو غیرممکن است که از قبل بدانید که آن شخص 
چه چیزی را واقعا به عنوان هدیه می خواهد و نمی توانید 
مطمئن شــوید که هدیه مناسب را ارسال می کنید. حالا 
تصــور کنید می توانیــد آنچه را که در روز اول ارســال 
می کنید با اطلاعاتی که از فهرست آرزوهای آن شخص 
در روز دوم دریافت کرده اید، تغییر دهید. شبیه ســازیِ ما 
از دســتکاری درهم تنیدگی کوانتومی استفاده می کند تا 
نشان دهد چگونه می توانید به شکل بازگشت به گذشته 
اقدامــات قبلی خود را تغییر دهید تا مطمئن شــوید که 

نتیجه نهایی همان چیزی است که می خواهید.
درهم تنیدگی کوانتومی حالتی اســت که در آن خواص 
دو ذره قبــل از اندازه گیــری به هم مرتبط می شــوند و 
اندازه گیــری خواص یک ذره بلافاصله حالت ذره مکمل 
دیگر را مشخص می کند، صرف نظر از اینکه چقدر از هم 

فاصله داشته باشند.
دانشــمندان حتی توانســته اند بر خواص یک ذره تأثیر 
بگذارنــد و تغییرات همزمان را در ذره دیگر در فاصله ای 
قابل توجه مشــاهده کنند که به آن تله پورت کوانتومی 

گفته می شود.
ایــن گروه از فیزیکدانان در ایــن مطالعه از ذرات درهم 
تنیده نه تنهــا برای انتقال اطلاعــات از طریق فضای 

فیزیکی، بلکه در طول زمان نیز استفاده می کنند.
نیکول یونگر هالپرن، فیزیکدان موسسه ملی استاندارد و 
فناوری)NIST( و دانشگاه مریلند می گوید: در آزمایش 
ما دو ذره درهم تنیده می شــوند، ســپس اولین ذره برای 
اســتفاده در یک آزمایش فرســتاده می شود با به دست 
آوردن اطلاعات جدید، ذره دوم دستکاری می شود تا به 
طور موثر حالت گذشــته ذره اول و نتیجه ی آزمایش را 

تغییر دهد.
فیزیکدانــان می گویند، چنین حلقه هایــی وجود ندارند، 
بلکه نظریه کوانتومی امکان شبیه ســازی این حلقه ها را 
فراهم می کند که در نتیجه، درهم تنیدگی می تواند از آنها 

بهره برداری کند.
محاســبات آنها نشــان می دهد که یک حلقه ی زمانی 
تنهــا در ۲۵ درصد مواقــع می تواند بــا موفقیت مورد 
چنیــن اســتفاده ای قــرار گیرد، امــا این بــدان معنی 
 اســت کــه در یــک آزمایش واقعــی قابــل آزمایش

است.
این آزمایش هنوز انجام نشــده است، اما می توان آن را 
در مقیــاس بزرگ با درهم تنیدگی تعداد زیادی فوتون - 
ذرات نور - و اســتفاده از شبیه سازی های سفر در زمان 
برای تغییر حالت های آنها پس از فرستادن آنها به سمت 
دوربین ویژه، با فیلتری که فقط برای شناسایی فوتون ها 

با اطلاعات به روز شده طراحی شده است، انجام داد.
تشخیص و شناسایی این فوتون ها به این معنی است که 

شبیه سازی کار کرده است.
آرویدسون-شــوکور می گویــد: این که ما بــرای انجام 
آزمایــش خود نیاز به اســتفاده از فیلتــر داریم، در واقع 
بســیار اطمینان بخش اســت. اگر شبیه ســازی سفر در 
زمان ما هر بــار کار کند، جهان بســیار عجیب خواهد 
بود. نســبیت و همــه نظریه هایی که مــا درک خود از 
 جهان اطراف خود را بر اســاس آنها ساخته ایم، دگرگون

می شود.
وی افــزود: ما از یک ماشــین ســفر در زمان صحبت 
نمی کنیــم، بلکه یک فرو رفتن عمیق در مبانی مکانیک 
کوانتومی را پیشنهاد می کنیم. این شبیه سازی ها به شما 
اجازه نمی دهد که به گذشته برگردید و گذشته ی خود را 
تغییر دهید، اما به شــما این اجــازه را می دهد که با رفع 

مشکلات دیروز، فردایی بهتر از امروز بسازید.
 Physical Review Letters این پژوهش در مجله

منتشر شده است.

شکل عجیبی از یخ وجود دارد که فقط در دمای بسیار گرم 
ذوب می شود.

به گزارش ایسنا و به نقل از اس ای، چیزهای عجیبی درون 
ســیاره ها اتفاق می افتد، جایی که مواد در معرض فشــار و 
گرمای شــدید قرار می گیرند. مثلا اتم هــای آهن احتمالًا 
درون هسته جامد درونی زمین می رقصند و همین طور یخ 
داغ، ســیاه و ســنگین که همزمان جامد و مایع اســت نیز 
احتمــالًا در غول های گازی غنــی از آب مانند اورانوس و 

نپتون شکل می گیرد.
پنج ســال پیش، دانشمندان این یخ عجیب و غریب به نام 
»یخ ابَرَ یونی« را برای اولین بار در آزمایشات آزمایشگاهی 
بازسازی کردند و چهار ســال پیش بود که وجود و ساختار 

بلوری آن را تایید کردند.
سپس در ســال گذشــته، پژوهشــگران چندین دانشگاه 
در ایالات متحده و آزمایشــگاه مرکز شــتاب دهنده خطی 
استنفورد در کالیفرنیا)SLAC( حالت جدیدی از یخ ابریونی 
را کشــف کردند. کشف آنها درک ما را عمیق تر می کند که 
چرا اورانوس و نپتون دارای چنین میدان های مغناطیســی 

پیچیده با قطب های متعددی هستند.
اطلاعات عمومی ما می گوید که آب در زمین، یک مولکول 
ساده است که از یک اتم اکسیژن متصل به دو اتم هیدروژن 
تشکیل شده است که هنگام یخ زدن در یک موقعیت ثابت 

قرار می گیرند.
اما یخ ابریونی به طرز عجیبی متفاوت اســت و با این حال 
ممکن اســت یکی از فراوان ترین شکل های آب در کیهان 
باشــد. یخی که تصور می شــود نه تنهــا درون اورانوس و 
نپتون، بلکه در بســیاری از سیارات فراخورشیدی مشابه نیز 

وجود داشته باشد.
این سیاره ها دارای فشارهای شدید دو میلیون برابری نسبت 
به جو زمین هســتند و فضای داخلی آنها به گرمی ســطح 

خورشید است، جایی که وجود آب در آن عجیب است.
دانشمندان در ســال ۲۰۱۹ آنچه را که فیزیکدانان در سال 
۱۹۸۸ پیش بینی کرده بودند، تأیید کردند و آن، ســاختاری 
اســت که در آن اتم های اکســیژن در یخ ابریونی در یک 
شــبکه مکعبی جامد قفل شــده اند، در حالــی که اتم های 
هیدروژن یونیزه شــده آزاد می شــوند و مانند الکترون ها از 
میان فلزات در آن شبکه جریان می یابند. این به یخ ابریونی 
خاصیت رســانایی می دهد. همچنین نقطــه ذوب آن را به 
گونه ای افزایش می دهد که در دماهای زیاد همچنان جامد 

باقی می ماند.
در این مطالعه جدید، آریانا گلیســون فیزیکدان دانشــگاه 
اســتنفورد و همکارانــش قطعات نازکــی از آب را که بین 
دو لایه الماس قرار گرفته بود، با لیزرهای بســیار قدرتمند 

بمباران کردند.
امواج ضربه ای پی در پی فشــار را تا ۲۰۰ گیگا پاسکال)۲ 
میلیون اتمسفر( و دما را تا حدود ۵۰۰۰ کلوین)۸۵۰۰ درجه 
فارنهایت( افزایش داد که گرم تر از دمای آزمایش های سال 

۲۰۱۹ اما در فشارهای پایین تر از آن بود.
گلیســون و همکارانــش در مقاله خود توضیــح می دهند: 
کشف های اخیر سیاره های فراخورشیدی شبیه به نپتون که 
غنی از آب هستند، نیازمند درک دقیق تری از نمودار حالت 

آب در شرایط فشار و دمای درون آنهاست.
ســپس پراش پرتوی ایکس، با وجود این که شرایط فشار و 
دما فقط برای کســری از ثانیه حفظ شد، ساختار بلوری این 

یخ داغ و متراکم را آشکار کرد.
الگوهای پراش حاصــل تایید کرد که بلورهای یخ در واقع 
حالت جدیدی هســتند که از یخ ابریونی مشــاهده شده در 
سال ۲۰۱۹ مشاهده شده است. این یخ ابریونی تازه کشف 
شــده موسوم به Ice XIX ساختار مکعبی متمرکز بر خود 
دارد و رســانایی بیشتری نسبت به نسل قبلی خود در سال 

۲۰۱۹ موسوم به Ice XVIII دارد.
رســانایی در اینجا مهم اســت، زیرا ذرات باردار متحرک، 
میدان های مغناطیســی تولید می کنند. این اســاس نظریه 
دینامو است که توضیح می دهد چگونه سیالات رسانا مانند 
گوشــته زمین یا داخل یک جرم آسمانی دیگر باعث ایجاد 

میدان های مغناطیسی می شوند.
 Dynamo(نظریــه دینامو یا اصل نظری ژنراتــور زمین
theory( مکانیســمی را تعریف می کند کــه بر پایه آن، 
اجرام آسمانی مثلًا یک سیاره در شرایط زمین یا یک ستاره 
مانند خورشید، یک میدان مغناطیسی ایجاد می کند. نظریه 
دینامو فرآیندی را توصیف می کند که طی آن یک ســیالِ 
در حال چرخش، با قابلیت های همرفت و رســانایی جریان 
الکتریکی می تواند یک میدان مغناطیسی را در مقیاس های 
زمانی نجومــی -تا زمانی که در چرخش اســت- در خود 
حفظ کند. تصور می شود که مکانیســم دینامو منشأ وجود 
میدان مغناطیســی زمین و میدان های مغناطیسی عطارد و 

سیاره های غول پیکر منظومه شمسی است.
اگر مقدار بیشــتری از محتوای درون یک غول یخی مانند 
نپتون توســط یک جامد خاکی و مقدار کمتری از آن توسط 
یک مایع چرخان گرفته شــود، آنگاه نوع میدان مغناطیسی 
تولید شده را تغییر خواهد داد و اگر آن سیاره در هسته خود 
دارای دو لایه ابریونی با رسانایی متفاوت باشد، همانطور که 
گلیسون و همکارانش پیشــنهاد می کنند که نپتون ممکن 
اســت چنین باشد، میدان مغناطیسی ایجاد شده توسط لایه 
مایع بیرونی با هر یــک از آنها به طور متفاوتی برهمکنش 

می کند و شرایط را عجیب تر می کند.
گلیســون و همکارانش به این نتیجه رســیدند که رسانایی 
 ،XIX افزایــش یافته لایه ای از یخ ابر یونی شــبیه به یخ
تولیــد میدان های مغناطیســی ضعیــف و چندقطبی مانند 
میدان های مغناطیســی کــه از اورانوس و نپتون منتشــر 

می شوند را افزایش می دهد.
اگر چنین باشــد، بیش از ۳۰ ســال پس از آن که کاوشگر 
فضایی وویجر ۲ ناســا که در ســال ۱۹۷۷ پرتاب شــد، از 
کنار دو غول یخی منظومه شمسی پرواز کرد و میدان های 
مغناطیسی بسیار غیرعادی آنها را اندازه گیری کرد، به نتایج 

رضایت بخشی رسیده ایم.

 کهکشان  تازه های علم

یخی که فقط در دمای بسیار بالا 
ذوب می شود

حل غیرممکن ها با سفر در زمان
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چین طی اکتشافات جدید، نوعی سنگ معدنی را کشف کرده 
کــه نمونه آن تا به حال دیده نشــده بود و حاوی یک عنصر 

خاکی کمیاب بسیار ارزشمند است.
به گزارش ایســنا و به نقل از اســپیس، دانشمندان در چین 
نوعی ســنگ معدنی را کشــف کرده اند که پیشتر دیده نشده 
بود. این ســنگ حاوی یک عنصر کمیاب خاکی است که به 

دلیل خاصیت ابررسانایی آن مورد تقاضای زیادی قرار دارد.
این سنگ معدنی که »نیوبوبائوتیت«)Niobobaotite( نام 
دارد، از نیوبیم، باریم، تیتانیوم، آهن و کلرید ساخته شده است.

ترکیــب هیجان انگیــز این ســنگ، نیوبیم اســت. این فلز 
خاکستری روشن در حال حاضر بیشتر در تولید فولاد استفاده 
می شود که آن را بدون افزودن وزن قابل توجه تقویت می کند. 
به گفته »انجمن سلطنتی شیمی بریتانیا«)RSC(، نیوبیم در 
ساخت آلیاژهای دیگر و مواد ساخته شده از مخلوط فلزات نیز 
اســتفاده می شود و می توان آن را در شتاب دهنده های ذرات و 
سایر تجهیزات پیشــرفته علمی یافت زیرا در دماهای پایین 

یک ابررساناست.

این ســنگ در معدن »بایان اوبــو«)Bayan Obo( یافت 
 ،)CNNC(»شد. طبق گفته »شــرکت ملی هسته ای چین
این سنگ معدنی قهوه ای مایل به سیاه، هفدهمین نوع جدید 
کشف  شده در این معدن و یکی از ۱۵۰ کانی جدید کشف شده 

در منطقه است.
این کشــف برای چین که در حال حاضــر ۹۵ درصد نیوبیم 
خود را وارد می کند، یک ثروت بادآورده محســوب می شــود. 

»آنتونیو کاسترو نتو«)Antonio Castro Neto( استاد 
 )NUS(»مهندســی برق و رایانه »دانشگاه ملی ســنگاپور
گفت: این نیوبیم بســته به حجم و کیفیــت می تواند چین را 

به خودکفایی برساند.
این فلز ممکن اســت در آینده تقاضای بیشتری داشته باشد 
زیرا پژوهشــگران در حال کار کردن روی ساخت باتری های 
نیوبیم-لیتیــوم و نیوبیم-گرافیــن هســتند. ایــن باتری ها 
در صورت اســتفاده شــدن همراه با لیتیــوم می توانند خطر 
آتش ســوزی را کاهش دهنــد. باتری هــای لیتیوم-نیوبیوم، 
سریع تر شــارژ می شوند و می توان آنها را بیشتر از باتری های 

لیتیومی سنتی شارژ کرد.
در ماه مه ســال جاری، پژوهشــگران »مرکز مواد دوبعدی 
پیشرفته«)CA۲DM( در دانشگاه ملی سنگاپور که در حال 
توسعه باتری های نیوبیوم-گرافین هستند، گفتند این باتری ها 
می توانند حدود ۳۰ ســال یعنی ۱۰ برابر بیشتر از باتری های 
لیتیوم-یون دوام بیاورند و در کمتر از ۱۰ دقیقه به طور کامل 

شارژ شوند.

کشف یک ماده معدنی ارزشمند در چین

یک ابــزار هوش مصنوعی جدیــد می تواند 
جهش هــای ویروس هــا را قبــل از وقوع 
پیش بینی کند که از آن می توان در ســاخت 
واکســن ها و ابداع درمان های جدید استفاده 

کرد.
به گزارش ایســنا و به نقــل از آی ای، اگر 
بتوانیم جهش های ویروس ها را قبل از وقوع 
واقعــی آنها پیش بینی کنیم، چه می شــود؟ 
بدین ترتیب ما می توانیم برای ورود و شیوع 
آنها آماده شویم و شاید حتی واکسن هایی را 
به موقع برای محافظت از جوامع ابداع کنیم.

اکنون دانشمندان دانشکده پزشکی هاروارد و 
دانشگاه آکسفورد یک ابزار هوش مصنوعی 
تولید کرده اند که می تواند به این چشم انداز 

تحقق بخشد.
پیش بینی ظهور جهش های ویروسی

این ابزار مدلی از توالی های تکاملی را ترکیب 
می کنــد که تغییرات بالقــوه یک ویروس و 
جزئیــات بیولوژیکی و ســاختاری جامع در 
مورد ویروس را پیش بینی می کند. آنها با هم 
EVEscape را قادر می سازند تا پیش بینی 
کند که کدام نســخه از ویروس در آینده به 

احتمال زیاد ظاهر می شود.
زیست شناسی سیستمی  استاد  مارکس  دبورا 

در مؤسسه بلاواتنیک در هاروارد و نویسنده 
ارشــد این مطالعه می گویــد: ما می خواهیم 
بدانیــم که آیا می توانیم تنــوع ویروس ها یا 
گونه های جدیــد را پیش بینی کنیم، زیرا اگر 
بتوانیم، این کار برای طراحی واکســن ها و 

درمان ها بسیار مهم خواهد بود.
وی افزود: شــما می توانیــد از این مدل های 
مولد برای یادگیری چیزهای شــگفت انگیز 
از اطلاعــات تکاملی اســتفاده کنید. داده ها 
اســراری پنهانی دارند کــه می توانید آنها را 

فاش کنید.
سودمندی این مدل در پیش بینی انواع جدید 
ویروس ها برای اولین بار زمانی مطرح شــد 

که ویروس کرونا شروع به جهش کرد.
مارکس می گوید: مــا توانایی چیزها را برای 
جهــش، زمانی که تحت فشــار هســتند و 

جمعیت زیــادی برای انجام ایــن کار دارند 
انعطاف پذیر  ویروس ها  می گیریم.  کم  دست 
هستند و گویا به گونه ای تکامل یافته اند که 

تکامل پیدا کنند.
این تغییرات بود کــه مارکس و همکارانش 
را بــر آن داشــت تا این ابــزار جدید هوش 
مصنوعــی را برای پیش بینــی جهش های 
ویروس کرونا در آینده تطبیق دهند. مارکس 
و تیمش برای آزمایش دقت مدل خود، تنها 
داده هایــی را که تا ژانویــه ۲۰۲۰ در اختیار 
داشــتند به این ابزار دادند و سپس مشاهده 
کردند که جهش هایی را که واقعاً پس از آن 

تاریخ ظاهر شده اند، پیش بینی می کند.
ابزار هــوش مصنوعــی EVEscape در 
پیش بینی اینکه کدام یــک از آن جهش ها 
شــایع تر از روش های تجربی در حال حاضر 
اســتفاده می شــوند، بهتر بود. مهم تر از آن، 
از آنجایــی کــه EVEscape مجبور نبود 
منتظــر بماند تا آنتی بادی هــای مربوطه در 
جمعیت انسانی ایجاد شود و برای آزمایش در 
دســترس قرار گیرد، می تواند پیش بینی های 
خود را ســریع تر و مؤثرتــر از آزمایش های 

مبتنی بر آزمایشگاه انجام دهد.
تشــخیص پیچیده تریــن و آســیب زاترین 

جهش ها
همچنین این فناوری توانست ده ها هزار نوع 
جدید ویروس SARS-CoV-۲ را که هر 
هفته ایجاد می شوند، دسته بندی و مرتب کند 
و آن هایی را که احتمالًا بیشــترین مشکل را 

ایجاد می کنند، مشخص کند.
اکنون این تیم به منظور پیش بینی چگونگی 
در   ۲-SARS-CoV ویــروس  تکامــل 
آینــده، در حــال حاضر در حال اســتفاده از 

EVEscape روی این ویروس است.
برای  می توانــد  همچنیــن   EVEscape
ارزیابــی واکسیناســیون و درمــان در برابر 
تغییــرات ویروســی فعلی و آینده اســتفاده 
شود. پژوهشــگران با توانایی انجام این کار 
می تواننــد داروهایی تولید کنند که می توانند 
از مکانیســم های فرار اکتسابی ویروس جان 

سالم به در ببرند.
نور یوســف یکی دیگر از پژوهشــگران این 
مطالعه می گوید: مــا می خواهیم بفهمیم که 
چگونــه می توانیم واکســن ها و درمان هایی 
 را طراحــی کنیم کــه برای آینده مناســب

باشند.
اکنون این تیم در حال اعمال یافته های خود 

روی ویروس های HIV و آنفلوانزا است.

پیش بینی جهش های ویروس ها قبل از وقوع با ابزار هوش مصنوعی جدید

پروژه جاه طلبانه تلســکوپ زیردریایی چین 
برای شناسایی نوترینوها که ذرات شبح  مانند 
هســتند که می توانند اســرار جهان را فاش 

کنند، آغاز شده است.
به گزارش ایســنا و به نقــل از آی ای، چین 
در حال ساخت یک تلســکوپ عظیم برای 
اســتقرار در زیــر آب به منظور شناســایی 
نوترینوهاســت که ذرات شبح مانندی هستند 

که می توانند اسرار جهان را فاش کنند.
این پروژه موسوم به ترایدنت)Trident( تا 
سال ۲۰۳۰ تکمیل خواهد شد و بزرگترین و 
جهان  در  نوترینویی  رصدخانه  پیشرفته ترین 

خواهد بود.
نوترینوها چیستند و چرا اهمیت دارند؟

نوترینوهــا ذرات زیر اتمی هســتند که هیچ 
بار و همچنین تقریباً هیچ جرمی ندارند. آنها 
توسط رویدادهای کیهانی مانند ستارگان در 
حال انفجار، ســیاه چاله ها و ابرنواخترها تولید 
می شــوند و می توانند جهــان را بدون تأثیر 
میدان های مغناطیســی یا مواد دیگر ســفر 

کنند.
مورد  در  می توانند ســرنخ هایی  نوترینوهــا 
منشــاء پرتوهــای کیهانی کــه تابش های 
پرانرژی هســتند که زمین را از فضا بمباران 
می کنند، ارائه دهند. دانشمندان بیش از یک 
قرن اســت که از زمان کشف منبع پرتوهای 
کیهانی توســط فیزیکدان اتریشــی ویکتور 
هس)Victor Hess( در ســال ۱۹۱۲ از 

آنها متحیر مانده اند.
پرتوهای کیهانی بیشــتر از پروتون ها ساخته 
شــده اند کــه ذرات بارداری هســتند که با 
برخــورد با میدان هــای مغناطیســی تغییر 

جهت می دهند. این امر باعث می شــود که 
ردیابی آنها تا منشأشــان غیرممکن شود. اما 
نوترینوها به دلیــل خنثی بودن می توانند به 

جهت منبع و منشا خود اشاره کنند.
دانشــمندان برای شناســایی نوترینوها باید 
آشکارســازهای بزرگــی را در مکان هایی با 
صدای پس زمینه اندک یا تداخل کم بسازند. 
برخی از تلســکوپ های نوترینــو موجود در 
قطــب جنوب، دریــای مدیترانــه و دریاچه 

بایکال در روسیه قرار دارند.
اکنــون ترایدنت در دریــای چین جنوبی در 
حــدود ۵۴۰ کیلومتری جنــوب هنگ کنگ 
مستقر خواهد شــد. این تلسکوپ زیردریایی 
شامل شــبکه ای از حســگرهای متصل به 
بســتر دریا در عمق ۳۵۰۰ متری خواهد بود. 
این حســگرها جرقه های نوری را که هنگام 
برخــورد نوترینوها بــا مولکول های آب رخ 

می دهد، دریافت می کنند.
این پروژه  دانشگاه جیائو تونگ شــانگهای 
را رهبری می کند و چندین دانشــگاه دیگر 
چین را نیز درگیر می کند. خبر ســاخت این 
 Nature تلسکوپ در مقاله ای که در مجله

Astronomy منتشر شد، اعلام شد.
ترایدنــت، جزیره  بــه  نزدیکتریــن جزیره 
یونگ شینگ است که کمتر از ۲۰۰ کیلومتر 
با آن فاصله دارد که میزبان زیرســاخت های 

منبع تغذیه و انتقال داده های آن است.
به گفته جینگ ییپنگ مدیر پروژه ترایدنت، 
ایــن تلســکوپ زیردریایی به دنبــال منابع 
پرتوهای کیهانی و کشف پدیده های دیگری 
مانند تقارن فضا-زمان، گرانش کوانتومی و 

ماده تاریک خواهد بود.

ظرفیت پروژه ترایدنت
ترایدنت حساســیت بسیار بالاتری نسبت به 
نوترینو در جهان خواهد  سایر تلسکوپ های 
داشت. این تلسکوپ ۱۰ هزار برابر قدرتمندتر 
از تلسکوپ آیس کیوب)IceCube( خواهد 
بــود که بزرگترین تلســکوپ موجود در زیر 

یخ های قطب جنوب است.
ترایدنــت همچنیــن پنــج برابر بیشــتر از 
تلســکوپ KM۳NeT، تلسکوپ دیگری 
که در دریای مدیترانه در حال ساخت است، 

حساسیت خواهد داشت.
قطر فعالیت ترایدنت ۴ کیلومتر است و حدود 
۷.۵ کیلومتر مکعب آب دریا را رصد می کند. 
این تلســکوپ، کار رصدخانه های نوترینویی 
دیگر را تکمیل می کند و به ایجاد یک شبکه 

آشکارساز جهانی کمک می کند.
ژو دونگلیان، دانشمند و سخنگوی ارشد این 
پروژه می گوید ترایدنــت از زمین به عنوان 
ســپری برای تشــخیص نوترینوهایی که از 
طرف مقابل ســیاره به زمین نفوذ می کنند، 
اســتفاده خواهد کرد. او همچنین خاطرنشان 
کــرد که ترایدنت با چرخــش زمین قادر به 
دریافت نوترینوهایی است که از همه جهات 
می آیند و رصد آســمان را بدون هیچ نقطه 

کوری ممکن می سازد.
تلســکوپ ترایدنت برای دو دهــه فعالیت 
طراحی شــده است و شــامل ۱۲۰۰ رشته 
حســگر عمودی اســت که در یک الگوی 
توزیع شبیه به کاشی کاری در کف دریا چیده 

می شوند.
هر رشــته ۷۰۰ متــر طول خواهد داشــت 
و مجهز بــه ۲۰ ماژول نــوری دیجیتال با 

وضوح بالا خواهد بود که برای تشــخیص و 
اندازه گیری نور ساطع شده در نتیجه برخورد 
بین نوترینوها و اتم های هیدروژن یا اکسیژن 

در مولکول های آب ناشی طراحی شده اند.
داده هــای جمع آوری  شــده از جمله تعداد و 
زمان رســیدن نوترینوهــای ورودی، برای 
بازســازی اطلاعات مربوط به منشاء فضای 
عمیق این ذرات پیام رســان استفاده خواهد 

شد.
انتظــار می رود فاز آزمایشــی این پروژه که 
اکنون آغاز شــده، تا ســال ۲۰۲۶ با بودجه 
وزارت علــوم و فنــاوری چین، شــهرداری 
شانگهای و دانشــگاه جیائو تونگ شانگهای 

تکمیل شود.
پژوهشــگران می گوینــد در ابتــدا در حال 
برنامه ریــزی یک آرایــه در مقیاس کوچک 
بــا ۱۰ رشــته هســتند که بــرای آزمایش 
این پروژه  فناوری هــای کلیدی زیربنایــی 

استفاده می شود.
از زمانــی کــه آیس کیوب در ســال ۲۰۱۰ 
شــروع به کار کرد، نوترینوهای پرانرژی را 
شناسایی کرد که احتمالًا از خارج از منظومه 
شمسی منشأ گرفته اند. همچنین اولین نقشه 

نوترینوها در راه شیری را نشان داد.
ژو دونگلیان می گوید: ترایدنت پنجره جدیدی 
را برای مشاهده جهان پویا و آزمایش فیزیک 

بنیادی باز خواهد کرد.

تلسکوپ زیر آب چین برای حل معمای پرتوهای کیهانی

انفجار یک ابرنواختر، رخدادهای بســیاری را 
به همراه دارد که بخشــی از آنها رخدادهای 
شــیمیایی هســتند و می توانند سرنخ هایی 
را در مورد شــکل گیری کیهــان در اختیار 

اخترفیزیک دانان بگذارند.
به گزارش ایســنا و به نقل از استادی فایندز، 
یک ابرنواختر در حال انفجار ممکن اســت 
برخی از اسرار شیمیایی را در مورد شکل گیری 
جهان ما فاش کرده باشد. داده های به دست 
آمده از »تلســکوپ فضایــی جیمز وب« به 
اخترفیزیک دانان امکان می دهد تا بفهمند که 
آیا عناصر شــیمیایی پس از انفجار بزرگ در 

کیهان منتشر شده اند یا خیر.
این انفجار در یک کهکشان مارپیچی دور در 
فاصله ۴۰ میلیون سال نوری از زمین رخ داد. 
این کهکشــان به رغم فاصله بسیار زیاد آن، 
یک منطقه محبوب برای اکتشــاف در میان 

دانشــمندانی بوده اســت که به دنبال درک 
یافتن  کردن چگونگی شکل گیری و تکامل 
انفجار  این  ستاره ساز هســتند.  سحابی های 
مربوط به یک ســتاره کوتوله سفید کربن-

اکسیژن بود که به عنوان ابرنواختر »نوع یکم 
ای«)۱a Type( طبقه بندی شده است.

 )Michael Tucker(»مایــکل تاکــر«
پژوهشگر »مرکز کیهان شناسی و اخترفیزیک 
 )OSU(»ذره ای« در »دانشگاه ایالتی اوهایو
و از اعضای این گروه پژوهشی گفت: انفجار 
کیهان شناسی  حوزه  برای  سفید  کوتوله های 
مهم است زیرا ستاره شناســان اغلب از آنها 
به عنوان شــاخص فاصله استفاده می کنند. 
همچنیــن کوتوله های ســفید، بخش قابل 
توجهــی از عناصر گروه آهــن جهان مانند 

آهن، کبالت و نیکل را تولید می کنند.
عناصر سبک مانند هیدروژن و هلیوم پس از 

انفجار بزرگ ایجاد شدند اما عناصر سنگین تر 
فقــط از طریق واکنش های گرماهســته ای 
ساخته می شــوند که در یک ابرنواختر اتفاق 
می افتنــد. درک کردن چگونگی تأثیرگذاری 
این انفجارها بر توزیع عناصر آهن در سراسر 
جهــان می تواند ایــده بهتــری را در مورد 
شکل گیری شیمیایی کیهان به ستاره شناسان 

بدهد.
تاکر توضیح داد: همان طور که یک ابرنواختر 
منفجر می شود، انبســاط می یابد و طی این 
از  متفاوتی  فرآینــد می توانیــم لایه هــای 
»پرتابه«)ejecta( را ببینیم که به ما امکان 

می دهند تا هسته سحابی را بررسی کنیم.
این رویداد از طریق فرآیندی به نام »واپاشی 
رادیواکتیو« رخ می دهد. یک اتم ناپایدار طی 
این فرآیند، انرژی ســاطع می کند تا پایدارتر 
پرانرژی  فوتون هــای  ابرنواخترهــا  شــود. 

رادیواکتیــو را آزاد می کننــد. تمرکز کنونی 
دانشمندان بر این است که چگونه ابرنواختر 
باعث می شود ایزوتوپ کبالت-۵۶ به آهن-

۵۶ تجزیه شود.
سال هاســت که ستاره شناسان در مورد تأثیر 
فروپاشــی کبالــت-۵۶ بر محیــط اطراف 
شگفت زده می شوند. آیا ذرات متحرک سریع 
حاصل از واکنش، به کهکشان نشت می کنند 
یا توســط میدان های مغناطیســی حاصل از 

ابرنواخترها مهار می شوند؟
داده هایــی که تلســکوپ فضایی جیمز وب 
به دســت آورد، بــه اخترفیزیک دانان امکان 
داد تا تأیید کنند که مواد منتشرشــده از این 

ابرنواختر از محدوده انفجار فرار نکرده اند.
تاکر گفت: این پژوهــش، ارزش علم تقریبا 
۲۰ ســاله را تأیید می کنــد و اگرچه به هر 
پرسشــی پاســخ نمی دهد اما حداقل نشان 

می دهد که فرضیات ما اشتباه نبوده اند.
 The Astrophysical« این پژوهش در

Journal Letters« به چاپ رسید.

انفجار یک ابرنواختر به لحاظ شیمیایی به چه معنی است؟
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P باور داریم، » قلم « مقدس اســت؛ عهـــــد می بندیم همواره آن را پاس داشته 

و پاک نگاه داریم.

P باور داریم، » حرمت و حیثیت« همگان، محترم و خدشــه ناپذیر اســت؛ رعایت 

حریم اشخاص و پاسداشت کرامت انسانی افراد را اصلی ضروری و لازم می دانیم.

 P باور داریم، » آگاهی داشتن« حقی اساسی است و از این روی، خود را متعهد می دانیم

تا در روایــت رویدادها، امانتداری صادق بوده  و با دقت و ســرعت، انجام وظیفه 

نمائیم.
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نتایج یک مطالعه  جدید نشان می دهد که »ملانوما« دیگر 
شــایع ترین دلیل مرگ ومیر ناشی از سرطان پوست نیست 
و بــه گفته متخصصان، »ســرطان پوســت غیرملانوما« 
)NMSC( که معمولا تصور می شود اهمیت کمتری دارد، 
دلیل بیشتر مرگ ومیرهای ناشی از سرطان پوست در سراسر 

جهان است.
به گزارش ایسنا،  متخصصان همچنین معتقدند که سرطان 
پوســت غیرملانوما کمتر گزارش شــده و تاثیر واقعی این 
بیماری ممکن اســت بیش از چیزی باشد که پیش تر تصور 

می شد.
سرطان پوست یکی از شایع  ترین انواع این سرطان در جهان 
اســت. دو نوع سرطان پوســت وجود دارد: سرطان پوست 
غیرملانوما گروه شــایع تری است که به  آرامی در لایه های 
بالاتر پوست ایجاد می شود اما ملانوما، نوعی سرطان پوست 

است که ممکن است به سایر نواحی بدن نیز سرایت کند.
دلیل اصلی هر دو ســرطان، قرار گرفتن در معرض اشــعه 
فرابنفش ناشی از نور خورشید یا تابش های مصنوعی است.

پروفسور »تیری پاسرون«، نویســنده اصلی این مطالعه و 
متخصص پوســت بیمارستان دانشــگاه »نیس« می گوید: 
شــیوع به  شدت بالای سرطان پوســت غیرملانوما باعث 

افزایش مرگ ومیر شده است.
بــه گزارش کانورسیشــن، خــال جدید یا تغییــر در خال 
موجود ممکن اســت نشانه ملانوما باشد اما سرطان پوست 
غیرملانوما معمولا به شــکل توده یا لکه ای که تغییررنگ 
داده اســت روی پوست ظاهر می شود که چند هفته به این 
شکل می ماند و به  آرامی طی ماه ها یا گاه سال ها گسترش 

می یابد.
پاســرون افزود: در ســال 2020 میلادی سرطان پوست 
غیرملانوما ۷8 درصد کل موارد ســرطان پوست را تشکیل 
مــی داد که به مرگ بیش از ۶3 هزار و ۷00 نفر انجامید. در 
مقابل، همان ســال ملانوما موجب مرگ 5۷ هزار نفر شد. 
بنابراین، بروز به  شدت بالاتر سرطان پوست غیرملانوما به 

تاثیر کلی چشمگیرتر آن انجامیده است.
پروفســور تیری پاسرون خاطر نشــان کرده است: با اینکه 
این ارقام نگران کننده  هســتند اما همچنان ممکن اســت 
دســت کم گرفته شوند. سرطان پوســت غیرملانوما اغلب 
در سیســتم های ثبت این بیماری کمتر گزارش می شــود 
و این موضــوع درک بار واقعی این بیماری را با مشــکل 
مواجــه می کند.این گروه از متخصصــان برای این مطالعه 
به داده های دفتر بین المللی پژوهش های ســرطان سازمان 

جهانی بهداشت مراجعه کردند.
به نوشته ایندیپندنت، در ســال 2020 میلادی، نزدیک به 
1.2 میلیون مورد سرطان پوست غیرملانوما در سراسر جهان 
گزارش شده، در حالی  که تعداد موارد ابتلا به ملانوما 324 

هزار و ۶35 مورد بوده است.
پروفســور پاســرون می گوید: باید این پیام را برسانیم که 
ســرطان پوســت ملانوما و غیرملانوما هردو ممکن است 
مرگبار باشــند. باید بدانیم افرادی که دارای پوست غنی از 
ملانین  هستند نیز در معرض این خطر قرار دارند و به  دلیل 
ابتلا به سرطان پوست جانشان را از دست می دهند. به این 
ترتیب برای کاهش مرگ ومیر مرتبط با انواع سرطان پوست 

باید راهبردهای موثری را اجرا کرد.
در این مطالعه آمده است که ارتقای نقش پزشکان عمومی 
و ســایر متخصصان مراقبت های بهداشتی در این فرایند و 
آموزش آن ها برای تشخیص به  موقع آسیب های مشکوک 

در سراسر جهان فرصتی مهم محسوب می شود.

ژاپــن در ســال جاری میــلادی )2023( شــاهد افزایش 
غیرمعمول موارد ابتلا به آنفلوآنزا و بیماری عفونتی دیگری 

موسوم به pharyngoconjunctival fever است.
به گزارش ایســنا به نقل از ان اچ کی، مقامات بهداشــت 
ژاپن می گویند که این کشــور در سال جاری شاهد افزایش 
غیرمعمول موارد ابتلا به آنفلوآنزا و همچنین بیماری عفونی 
 pharyngoconjunctival دیگــری موســوم بــه
fever یــا تب PCF اســت که عمدتــا در بین کودکان 

گسترش می یابد.
تب PCF می تواند از طریق تنفس ریزقطرات آلوده ای که 
پس از ســرفه یا عطسه کردن یک فرد مبتلا به PCF در 

هوا منتشر می شوند، انتقال یابد.
امکان آلوده شدن به این ویروس از طریق تماس دست ها با 
هر وسیله یا خوردنی آلوده به آن و سپس ورودش به دهان 

نیز وجود دارد.
ویروس عامل بیماری PCF به شــدت مســری است و 
می توانــد حتی از طریق اســتفاده از حولــه یک فرد مبتلا 
نیز انتقال یابد.»تانیگوچی کیوسو«، رئیس بیمارستان ملی 
»میه« و متخصص بیماری های مسری می گوید: افراد مبتلا 
در صورت بروز علائمی همچون تهوع و ســردرد شدید یا 
عــدم توانایی در بلع غذا یا مایعات باید به پزشــک مراجعه 

کنند.

رئیس جمعیت هلال احمر با بیان اینکه با هوشمندســازی 
خدمات دارویی در سراســر کشور، به دنبال باز کردن گره از 
مشکلات دارویی مردم هستیم، گفت: به هیچ وجه پذیرفته 
نیســت که بیمار با دست خالی از داروخانه های هلال احمر 

خارج شود و باید تمامی نیازها برطرف شود.
به گزارش ایســنا و بنابر اعلام پایگاه اطلاع رسانی جمعیت 
هلال احمر؛ اولین همایش هم اندیشــی مدیران ســتادی، 
مدیران عامل استان ها و مدیران داروخانه های جمعیت هلال 
احمر با موضوع بررسی راهکارهای تقویت زنجیره تامین و 

توزیع دارو در جمعیت هلال احمر برگزار شد.
در این نشســت دکتر پیرحســین کولیوند، رئیس جمعیت 
هلال احمر با اشــاره بــه اهمیت مســاله هم افزایی میان 
دستگاه ها گفت: هلال احمر با نقش آفرینی در حوزه دارو به 

دنبال این است که گره از مشکلات مردم باز کند.
وی افزود: راهکارهایی مورد بررســی قــرار گرفته تا روند 
خدمات رســانی داروخانه های هلال احمر بهبود یابد و رفع 

نیازهای دارویی مردم ممکن شود.
بنابر اعــلام روابط عمومی جمعیت هــلال احمر، کولیوند 
توضیح داد: باید به سمت هوشمندسازی ارائه خدمات حرکت 
کرد و سیستمی یکپارچه راه اندازی کرد تا بتوان یک پوشش 
سراسری در کشور ایجاد کرد. این امر به هیچ وجه پذیرفته 
نیســت که بیمار با دست خالی از داروخانه های هلال احمر 
خارج شود و باید تمامی نیازها برطرف شود. امروز ضرورت 
دارد همه با هم همکاری داشته باشیم تا به موفقیت برسیم.

رئیس جمعیت هلال احمر خاطرنشــان کرد: باید از ظرفیت 
داخلی جمعیت استفاده کرد تا مراکز سهاپخش گسترش یابد 
و بتوان در طول روز خدمات بیشتری به مردم ارائه داد. امروز 
هیچ بهانه ای نباید وجود داشــته باشد و باید با اتکا به تمام 

ظرفیت ها به مردم خدمت کرد.
 

معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی مازندران با اشاره به 
اینکه شــایع ترین علامت ابتلا به بیماری سل ریوی سرفه 
پایدار به مدت دو هفته یا بیشــتر اســت که معمولا با خلط 
همراه خواهد بود، گفت: این بیماری ممکن اســت با سایر 
علایم تنفســی نظیر تنگی نفس، درد قفسه سینه یا پشت 
و خلط خونی، کاهش وزن، تب، کاهش اشــتها، بی حالی، 
تعریق شبانه، خستگی زودرس و ضعف عمومی همراه باشد.

به گزارش ایسنا، دکتر عباس علیپور به  مناسبت روز جهانی 
ســل؛ به همسایگی ایران با کشورهایی با بار بالای سل در 
دنیا و بحران های حاد و مزمن سیاسی موجود در این کشورها 

اشاره کرد.
وی با توجه به اثرات ســنگین مســتقیم و غیرمســتقیم 
تحریم های ظالمانه بین المللی و پاندمی کرونا بر مولفه های 
اجتماعی موثر بر بروز سل در کشور و همچنین دشواری کار 

در عرصه کنترل بیماری سل تاکید کرد.
این مسئول با تاکید براینکه توجه بیش از پیش هر یک از ما 
به عنوان یک انســان یا یک شهروند نسبت به بیماری سل 
ضرورت دارد، تصریح کرد: بر اساس اعلام محققان، احتمالا 
از هر 4 نفر جمعیت جهان، یک نفر به باســیل ســل آلوده 
باشد و در هر ثانیه نیز یک نفر به تعداد آنان افزوده می شود.

علیپور افزود: در ســال 2021 میلادی در جهان، میزان بروز 
ســل 134 مورد در یک صدهزار نفــر جمعیت تخمین زده 

شده است.
وی ادامه داد: بررسی روند میزان بروز بیماری سل در کشور 
نشان داده شد که میزان بروز از 142 مورد در یک صد هزار 
نفر جمعیت در ســال 1343 بــه 8.5 در یک صد هزار نفر 

جمعیت در سال 1401 کاهش یافت.
معاون بهداشت دانشــگاه علوم پزشکی مازندران گفت: در 
ســال 1401 در ایران میزان بروز گزارش شده سل ریوی با 
اسمیرخلط مثبت 4.9 مورد در یک صد هزار نفر جمعیت بوده 
و بیشترین میزان بروز سل مربوط به گروه سنی ۶5 سال به 
بالا بوده است که این حاکی از موفقیت چشمگیر کشور در 

کنترل این بیماری است.
 علیپــور اظهار کرد: در طی همین ســال در جمعیت تحت 
پوشش دانشگاه علوم پزشکی مازندران میزان بروز گزارش 
شده سل ریوی با اسمیرخلط مثبت، 5 مورد در یکصد هزار 

نفر جمعیت بوده است.
رئیس مرکز بهداشت استان مازندران با اعلام اینکه در میان 
استان ها، سیستان و بلوچســتان و گلستان بیشترین میزان 
بروز و شــیوع سل را در کشور دارا هستند، خاطرنشان کرد: 
درمان بیماران مبتلا به سل، بهبود بیماران سلی، پیشگیری 
از مــرگ یا عوارض ناشــی از این بیماری، پیشــگیری از 
گســترش بیماری در جامعه، پیشــگیری از پیدایش موارد 
مقاوم به درمان و پیشــگیری از پیدایش موارد عود به عنوان 
 مهمترین اهداف و برنامه های حوزه بهداشــت محســوب 

می شود.

   خبر 
  

به  مناسبت روز جهانی سل؛

در صورت سرفه بیش از دو هفته به 
مراکز بهداشتی مراجعه کنید

    دانستنی
 

کدام سرطان پوستی خطرناک تر 
رییس جمعیت هلال احمر:است؟

بیمار نباید دست خالی از داروخانه 
هلال احمر خارج شود 

https://eitaa.com/nedahn

https://rubika.ir/Nedayhormozgan

سرپرست بیمارستان شهدای هفتم تیر به عنوان بزرگ ترین 
مرکز حوادث و تصادفات ایران با اشاره به آمار بالای مرگ 
و میر ناشی از تروما در ایران، گفت: در سایر نقاط دنیا سهم 
سکته های مغزی و سرطان ها در مرگ و میر بالاتر است اما 

در کشور ما چنین نیست.
دکتر سیدعبدالهادی دانشی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به 
اینکه هر آســیبی می تواند در دسته تروما قرار گیرد، گفت: 
آسیب ناشــی از یک واقعه مانند سقوط، تصادفات، اتفاقات 
تلخ و ... در دسته تروما قرار می گیرند. این آسیب ها می تواند 
طیف  گســترده ای از یک خراش کوچک تا از دســت دادن 

اعضای بدن و یا حتی مرگ و میر باشد.
ترومای PTSD چیست؟

وی در توضیح ترومای PTSD، اظهار کرد: ممکن اســت 
فردی اتفاقی را تجربه کند که ترومای روحی و روانی داشته 
باشــد. مثلا فردی که شــاهد یک صحنه دلخراش از یک 
تصادف باشــد ممکن است دیگر نتواند از خیابان رد شود و 
یا سوار خودرو شــود. بنابراین به طور کلی تروما یعنی یک 
آسیب بر اثر یک حادثه ایجاد شود. ترومای روحی _ روانی 
به گونه ای اســت که خیلی از مردم شاید دیگر اخبار گوش 
ندهند؛ چراکه می ترسند صحبتی درباره موضوعی که از آن 

ترس دارند گفته شود.
این متخصص جراحی مغز و اعصاب، به ذکر مثالی پرداخت 
و گفــت: گاهی می بینیــم که کودکانی از مدرســه فراری 
هســتند؛ این موضوع را هم می توان در دســته اختلالات 
PTSD جای داد که این موضوع شــاید به تجربه اتفاقی 

ناخوشایند در آن محیط بازگردد.
17 هزار مرگ ناشی از تصادفات جاده ای طی 1401

او در خصوص وضعیت بــروز حوادثی که منجر به ترومای 
جســمی در کشور می شود، بیان کرد: سال 1384 حدود 25 
هزار نفر در ســال مرگ و میر ناشــی از حوادث در کشور 
داشــتیم که این آمار اکنون )سال 1401( تقریبا به 1۷ هزار 
نفر رســیده اســت. کاهش آمار نیز به دلیل تلاش نیروی 
انتظامــی و راهنمایی و رانندگی و آموزش مردم اســت. با 
وجود کاهش آمار اما بــاز هم باید کاری کنیم که این آمار 

کاهشی تر باشد.
آمار بالای مرگ و میر ناشی از تروما در ايران

عضو هیئت علمی دانشــگاه علوم پزشکی ایران با اشاره به 
آمار بالای مرگ و میر ناشــی از تروما در ایران،  اظهار کرد: 
در سایر نقاط دنیا سهم ســکته های مغزی و سرطان ها در 
مرگ و میر بالاتر اســت اما در کشور ما چنین نیست. تروما 
بیشتر در افراد جوان و مشغول به کار اتفاق می افتد و همین 
موضوع آســیب های بیشتری دارد. بر همین اساس خیلی از 

مسئولین در تلاش هستند تا به این مهم رسیدگی شود.
لزوم ارتقای ایمنی جاده ها در جلوگیری از حوادث ترافیکی

وی بــا تاکید بر اهمیت ارتقای ســطح فرهنگ و ســواد 
ســلامت جامعه در مورد بروز تروما، تصریح کرد: از سوی 
دیگر وســعت کشور هم بر افزایش بروز تروماهای ناشی از 
تصادفات موثر اســت و باید در مورد ایمنی جاده ها اقدامات 
بیشتری انجام شود. بســیاری از جاده های کشور دو طرفه 
هســتند و باید یکطرفه باشند. بیشــترین حوادث ترافیکی 

در حــدود 35 کیلومتری مقصد اتفــاق می افتد که این هم 
به خســتگی راننده مربوط اســت که با وجود خســتگی و 
خواب آلودگی اما باز هم به مسیر خود ادامه می دهد و همین 

موضوع سبب بروز حوادث می شود.
دانشــی ادامــه داد: در برخی کشــورها با تاکیــد ویژه بر 
خودروهای ســنگین اعلام می شــود که اگر راننده بیش از 
2 ســاعت پشت فرمان بنشیند جریمه می شود اما در کشور 
ما قانونی در این زمینه وجود ندارد و در عین حال بررســی 

چنین موضوعی هم سخت است.
وضعیت بروز معلولیت ناشی از حوادث ترافیکی

او در خصوص وضعیت بروز معلولیت های ناشی از تروماهای 
ناشــی از حوادث ترافیکی، توضیح داد: معمولا سه تا چهار 
برابر آمار مرگ و میر ناشــی از حــوادث ترافیکی، افرادی 
هم دچار معلولیت می شــوند؛ کسانی که به دلیل آسیب به 
دست و پا و یا ســتون فقرات و... حتی نتوانند به کار قبلی 

خود ادامه دهند.
سهم بالاتر مردان در ترومای جسمی

به گفته سرپرست بیمارستان شــهدای هفتم تیر، میانگین 
سنی بروز ترومای ناشی از تصادفات در کشور بین 30 تا 40 
سال برآورد می شود و در این بین مردان هم سهم بیشتری 

در آمارها دارند.
تشخیص سخت تر ترومای روحی

وی با بیان اینکه بــروز ترومای PTSD )روحی( در زنان 
بیشــتر اســت، تصریح کرد: این نوع از تروما به راحتی هم 

قابل تشخیص نیست.
اهمیت حفظ راه تنفسی مصدومان ترافیکی

عضو هیئت علمی دانشــگاه علوم پزشــکی ایران، درباره 
مهم تریــن نکاتی که بایــد پس از وقوع حادثــه و قبل از 
رســاندن مصدومین به مراکــز درمانی انجــام داد،  گفت: 
بیشــترین مشــکل موضوع راه تنفســی مصدومین است، 
خیلــی از این افــراد یا اســتفراغ می کنند و یا زبان شــان 
مانعــی بــرای تنفس درســت می شــود و ممکن اســت 
خفگــی را تجربه کنند؛ بنابراین مهم ترین کار کســانی که 
 کمک می کنند این اســت که راه تنفــس مصدوم را حفظ 

کنند.
جابجايی مصدومان با چه شرايطی مجاز است؟

او ادامه داد: در مورد جابجایی فرد مصدوم هم بهتر است که 
این کار توسط ســه نفر انجام شود؛ یعنی دو نفر در طرفین 
مصدوم و یک نفر هم پشــت سر وی مسئولیت نگه داشتن 
کمر فرد را بر عهده گیرد و یا اینکه یک نفر ســر و گردن، 

یــک نفر پاها و مجــددا یک نفر کمر را نگــه دارد تا فرد 
مصدوم آســیب  نبیند. بسیاری از این افراد دچار آسیب های 
ستون فقرات و اندامی می شــوند و با کشیده شدن ممکن 
است که آسیب های شدیدتری ببینند. البته بهتر است تا حد 
امکان جا به جایی مصدوم انجام نشــود اما در صورتی که 
اجبار به این کار وجود داشــت باید نکات ذکر شده رعایت 

شود.
وضعیت پذیرش مصدومان ترافیکی در بیمارستان هفت تیر
سرپرست بیمارستان شهدای هفتم تیر درخصوص وضعیت 
مراجعــات این مرکز درمانی به عنــوان یکی از قطب های 
پذیرش بیماران تروما و بزرگترین مرکز حوادث و تصادفات 
ایــران، توضیح داد: ســال قبل در ایــن مرکز 4500 عمل 
ارتوپــدی، 1000 عمــل جراحی مغز و اعصاب و ســتون 
فقــرات،  حدود 1000 جراحی فــک و حدود 1000 جراحی 
ترمیمی پلاســتیک داشتیم که آمار بسیار بالایی است. این 
مرکز مجهز به سایت هلی کوپتر است و مصدومین حوادث 

بزرگ را پذیرش می کنیم.
وی با اشــاره به خدمات شــبانه روزی ایــن مرکز درمانی، 
تصریح کرد: جــراح عمومی، جراح ارتوپــد و جراح مغز و 
اعصاب به شکل شــبانه روزی در این مرکز مستقر هستند؛ 
چون ممکن است مثلا به یکباره 80 بیمار به دلیل تصادفات 
زنجیره ای و ... به ما مراجعــه کنند. هر یک دقیقه در ارائه 
خدمــت به بیماران تروما اهمیت دارد و باید به ســرعت به 

مصدوم خدمت دهیم.
او دربــاره وضعیــت دخیره دارو و تجهیــزات در این مرکز 
درمانی، بیان کرد: خوشبختانه در این زمینه مشکلی نداریم. 
بیشترین مشکلی که بیمارســتان ما را هم تحت تاثیر قرار 
داده اســت تعداد نیروی پرستاری است. این گروه در کشور 
ما خیلی خــوب کار می کنند اما دریافتی مناســبی ندارند. 
این درحالی اســت که باتوجه به آموزش خوبی که به گروه 
پرستاری داده می شود و پذیرش مدارک آموزشی ما توسط 
سایر کشــورها، ممکن است برخی از پرســتاران اقدام به 
مهاجرت می کنند و این سبب کاهش تعداد نیروی پرستاری 

شده است.
تعرفه ها با هزينه ها همخوانی ندارد

سرپرســت بیمارستان شــهدای هفتم تیر با اشاره به اینکه 
تعرفه ها باید متناســب با هزینه ها درنظر گرفته شود، بیان 
کرد: کشورهای خارجی برای جذب نیرو و ترغیب پزشکان 
و پرستاران برای مهاجرت اقداماتی از جمله در نظر گرفتن 
حقوق های بالا انجام می دهند و در این راســتا کسانی که 
در مورد تعرفه ها تصمیم گیــری می کنند باید این موضوع 

را درنظر بگیرند.
ارائه خدمات رايگان به مصدومان ترافیکی تا 2 ماه

وی با تاکید بر اینکه مصدومان حوادث ترافیکی در بدو ورود 
به بیمارســتان و تا 2 ماه خدمات رایگان دریافت می کنند، 
گفت: بیمار رایگان عمل می شــود و این درحالی است که 
شــاید همان عمل در بیمارســتان خصوصی 200 میلیون 

تومان قیمت گذاری شود.
ایــن متخصص جراحی مغز و اعصاب درباره عمده خدماتی 
که مصدومان ترافیکی در بیمارســتان شــهدای هفتم تیر 
دریافت می کنند، بیان کرد: بیشــترین خدمات معطوف به 

بخش ارتوپدی است.
او درخصوص بیمارستان شهدای هفتم تیر،  توضیح داد: این 
مرکز درمانی در سال 1341 با 150 تخت خواب ساخته شده 
اســت و اکنون هم با 200 تختخواب در شــبانه روز خدمت 

می دهیم و 30 تخت فعال اورژانس هم داریم.

در آستانه روز جهانی تروما تشریح شد:

آمار بالای مرگ ناشی از »تروما« در ایران 

اوج  گیری موارد ابتلا به آنفلوآنزا و 
تب PCF در ژاپن

اینفو گرافیک: ندای هرمزگان/س.عطایی

نشانه های فرسودگی شغلی 
1. افسودگی

5. اشتهای غیرمعمول

3. عدم بهره وری و کاهش
 کارایی

 4. احساس ترس 
      و بی انگیزگی

8. مشکل در خوابیدن

 7. فراموشی، حواس پرتی

و عدم تمرکز

2. انزوا و کناره گیری از دیگران
6. بدبینی و تحریک پذیری

حجــم جهانی هدر رفت مواد غذایی 1.۶ میلیارد تن تخمین 
زده می شــود که از این میــزان 1.3 میلیارد تن بخش قابل 

خوراکی آن است.
بــه گزارش مهر، بخش مهمی از این مواد غذایی به صورت 
زبالــه دفــن و یکی از بزرگ تریــن منابع انتشــار گازهای 

گلخانه ای است.
پیامدهــای اقتصادی مســتقیم هــدر رفت مــواد غذایی 
)به اســتثنای ماهی و غذاهای دریایی( ســالانه بالغ بر ۷50 

میلیارد دلار است.

برآورد می شود حدود 13 درصد مواد غذایی قبل از عرضه به 
بازار از بین می رود و حدود 1۷ درصد هم در سطح عرضه و 

مصرف هدر می رود.
کشاورزی و تغذیه یک نقطه مشــترک دارند و آن هم غذا 
اســت. غذا یک نتیجــه کلیدی از فعالیت های کشــاورزی 
 اســت و به نوبه خود یک ورودی کلیدی برای تغذیه خوب

است. 
اما دسترســی به غــذا متضمن تغذیه خوب نیســت. هدف 
اصلی توسعه کشاورزی را باید بهبود سلامت انسان و فراتر 

از تأمیــن کالری کافی دانســت. ســوءتغذیه و ناایمنی غذا 
همچنان یک چالش جدی در سراسر جهان است.

حجم هدررفت مواد غذایی در جهان


